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Nr    3  /2020

Stadsfullmäktiges sammanträde

Tid 23.3.2020 kl. 18.00–18.11
Plats Stadshuset, Stationsvägen 7, 01300 Vanda

Deltagare

Ledamöter Närvarande Ledamöter Närvarande
Lindtman Antti, ordförande x Laakso Päivi -
Orlando Carita, I vice ordförande x (ordf. §:t 1-17) Lehmuskallio Paula x
Kauppinen Sirpa, II vice ordförande x Leppänen Janne x
Abdi Faysal x Letto Pirkko x
Ahokas Siri - Lindblad-Palo Salla x
Ala-Kapee-Hakulinen Pirjo x Linnainmäki Joel x
Ansalehto-Salmi Irja - Lundell Kai-Ari -
Atiye Minna x Malmberg Piia x
Aura Anssi - Malmi Juha x
Auvinen Timo x Multala Sari x
Ayub Saba - Mäkilaine Kirsi x
Bruun Susanna x Mäkinen Tapani -
Chen Jenni - Mölsä Jukka x
Edelmann Jan x Niikko Mika x
Eerola Antero x Norrena Vaula x
Eklund Tarja x Norres Lasse x
Eskelinen Jarno x Orpana Anitta x
Hirvonen Juha x Pajunen Emmi x
Ibrahim Aadan x Raja-Aho Maarit -
Juurikkala Timo x Rautavaara Maija x
Jääskeläinen Jari x Rokkanen Sakari x
Jääskeläinen Jouko - Rämö Eve x
Jääskeläinen Pietari x Räsänen Minna x
Kaira Lauri x Saramo Jussi x
Kanerva Sami x Sillanpää Minttu x
Karlsson Patrik x Silvennoinen-Hiisku Sveta -
Kasonen Mika - Sodhi Ranbir -
Kaukola Ulla - Tahvanainen Säde -
Kiljunen Kimmo x Tuomela Tiina x
Kostilainen Anniina x Tyystjärvi Kati x
Kuusela Minna x Vahvelainen Tanja x
Kähärä Sirkka-Liisa x Weckman Markku x
Kärki Niilo x Vähäkangas Jussi x

Åstrand Stefan x

Ersättare Närvarande Ersättare Närvarande
Hakulinen Pentti x Rautio Pekka x

23.03.2020
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Heiskanen Jaana x Sainio Jari x
Kivimäki Otso x Särkelä Jussi x
Laakso Sari x
Rautio Mika x

Stadsstyrelsens ledamöter Närvarande
Puoskari Pentti x

Ungdomsfullmäktiges representant Närvarande
Hoviniemi Matilda x

Övriga deltagare Närvarande
Viljanen Ritva, stadsdirektör x
Kalske Katri, biträdande stadsdirektör x
Åstrand Riikka, biträdande stadsdirektör x
Penttilä Hannu, biträdande stadsdirektör x
Cantell-Forsbom Anna, tf. biträdande stadsdirektör x
Ormio Hanna, förvaltningsdirektör x
Ruusula Matti, ekonomi- och strategidirektör x
Rainio Päivi, informationsdirektör x
Pennanen Sari-Anna, stadsjurist x
Isotalus Birgit, förvaltningssekreterare x
Yli-Leppälä Henna, protokollförare x
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Sammanträdets laglighet och beslutsförhet

Konstaterades

Underskrifter

Ordförande Carita Orlando

Protokollförare Henna Yli-Leppälä

Justering av protokollet  

Tid och plats 30.3.2020, Stadshuset, Stationsvägen 7, 01300 Vanda

Antero Eerola Jan Edelmann

Paragraferna 4 och 6 justerades och godkändes omgående vid sammanträdet.

Protokollet hålls framlagt

Tid och plats 1.4.2020, Vanda stads webbsidor på adressen paatokset.vantaa.fi.
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Sammanträdets laglighet och beslutförhet

Kungörelsen om stadsfullmäktiges sammanträde har publicerats på stadens webbsidor 16.3.2020 och 
varje fullmäktigeledamot har tillsänts en personlig sammanträdeskallelse per e-post.

Stadsfullmäktige 23.3.2020 § 1

Förslag:
Stadsfullmäktige konstaterar
a) vilka ledamöter som är närvarande och
b) att sammanträdet är lagligt och beslutsfört.
Behandling:
Ordförande konstaterade att ledamöterna Tapani Mäkinen, Saba Ayub, Irja Ansalehto-Salmi, Siri Ahokas, 
Ulla Kaukola, Säde Tahvanainen, Anssi Aura, Sveta Silvennoinen-Hiisku, Kai-Ari Lundell, Mika Kasonen, 
Jouko Jääskeläinen, Jenni Chen och Päivi Laakso begärt befrielse från att närvara vid fullmäktiges 
sammanträde på grund av arbets- eller reseförhinder eller av personliga skäl. 

De förhindrade ledamöterna ersattes vid detta sammanträde, i följande ordning, av ersättarna Otso 
Kivimäki, Jaana Heiskanen, Pentti Hakulinen, Mika Rautio, Jari Sainio, Jussi Särkelä, Sari Laakso, Pekka 
Rautio och Eija Liinakoski. Ingen ersättare har infunnit sig för ledamöterna Mika Kasonen, Jouko 
Jääskeläinen, Jenni Chen och Päivi Laakso.

Ordförande konstaterade att 64 ledamöter var närvarande.
Beslut:
Ordförande konstaterade att sammanträdet var lagligt sammankallat, lagligt och beslutsfört. 

1 §
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Justering av protokollet

Stadsfullmäktige 23.3.2020 § 2

Förslag:
Stadsfullmäktige beslutar
a) välja två protokolljusterare till att förrätta justeringen av protokollet i stadshuset måndagen 

den 30 mars 2020 kl. 16.00 och
b) lägga fram det sålunda justerade protokollet på stadens webbsidor 

(www.vantaa.fi/paatoksenteko) fr.o.m. onsdagen den 1 april 2020.

Beslut:
Stadsfullmäktige beslutade
a) välja Antero Eerola och Jan Edelmann till protokolljusterare och till att förrätta justeringen 

av protokollet i stadshuset måndagen den 30 mars 2020 kl. 16.00 och
b) lägga fram det sålunda justerade protokollet på stadens webbsidor 

(www.vantaa.fi/paatoksenteko) fr.o.m. onsdagen den 1 april 2020.

2 §
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Beviljande av avsked åt Anssi Aura från uppdraget som ledamot i Nylands 
landskapsfullmäktige och förrättande av kompletteringsval

VD/8084/00.00.01.02/2017
RV/LS/ALS

Anssi Aura har med ett brev daterat 18.2.2020 begärt avsked från uppdraget som ledamot i Nylands 
landskapsfullmäktige. 

Nylands kommuners representantmöte har utsett följande representanter till Nylands 
landskapsfullmäktige för mandatperioden 2017–2021:

Ordinarie ledamot Ersättare
Markku Weckman Anitta Orpana
Carita Orlando Janne Leppänen
Anssi Aura (25.9.2017 § 5) Joel Linnainmäki
Sveta Silvennoinen Vaula Norrena
Jukka Mölsä Tarja Eklund
Päivi Laakso Faysal Abdi
Mika Niikko Tanja Aidanjuuri-Vestala
Antero Eerola Minttu Sillanpää
Tiina Tuomela Jouko Jääskeläinen

Enligt 12 § i Nylands förbunds grundavtal ska ledamöterna i landskapsfullmäktige vara 
fullmäktigeledamöter i medlemskommunerna och röstandelarna för de politiska grupperingar som är 
representerade i fullmäktige ska vid valet svara mot den andel röster som de olika grupper som är 
representerade i medlemskommunernas fullmäktige fått inom landskapets område vid kommunalvalen 
med iakttagande av proportionalitetsprincipen enligt vallagen.

Om en ledamot eller ersättare i landskapsfullmäktige förlorar sin valbarhet eller har andra giltiga skäl för 
att avgå under pågående mandatperiod, beslutar den kommun som ledamoten representerar om 
beviljande av avsked och val av ny ledamot eller ersättare för den återstående mandatperioden. Den 
ledamot eller ersättare som kommunen väljer ska representera samma grupp som den ledamot åt vilken 
avsked beviljades.

Stadsstyrelsen 9.3.2020 § 11

Stadsdirektörens förslag:
Stadsstyrelsen beslutar föreslå för stadsfullmäktige att
a) Anssi Aura beviljas avsked från uppdraget som ledamot i Nylands landskapsfullmäktige, och

att
b) det förrättas kompletteringsval av ledamot till Nylands landskapsfullmäktige för återstoden 

av mandatperioden 2017–2021.

Beslut:
Förslaget godkändes.
_____

3 §
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Stadsfullmäktige 23.3.2020 § 3

Stadsstyrelsens förslag: 
Stadsfullmäktige beslutar att 
a) Anssi Aura beviljas avsked från uppdraget som ledamot i Nylands landskapsfullmäktige, och
b) det förrättas kompletteringsval av ledamot till Nylands landskapsfullmäktige för återstoden 

av mandatperioden 2017–2021.

Beslut:
Stadsfullmäktige beslutade 
a) bevilja Anssi Aura avsked från uppdraget som ledamot i Nylands landskapsfullmäktige, och
b) välja Minna Kuusela till ledamot i Nylands landskapsfullmäktige för återstoden av 

mandatperioden 2017–2021.

Anvisningar för sökande av ändring: 1. Besvärsanvisning

23.03.2020
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Ändring av förvaltningsstadgan

VD/2699/00.01.01.00/2020

RV/S-AP/HY-L/ALS

Under rådande samhälleliga omständigheter är det ändamålsenligt att överföra de befogenheter som 
bygger på 58 § i lagen om smittsamma sjukdomar (1227/2016) från social- och hälsovårdsnämnden till 
stadsstyrelsen.

De åtgärder som avses i lagen, såsom att förbjuda allmänna sammankomster eller stänga 
verksamhetsenheter, är en kraftfull form av offentlig maktutövning, och det faller sig därför naturligt att 
det viktigaste operativa organet inom staden fungerar som beslutsfattare.

Stadsstyrelsen har också bättre möjligheter att effektivt dryfta hur olika nödvändiga åtgärder förhåller sig
till stadens övriga verksamhet som kan komma att märkbart påverkas av åtgärder som vidtas. Likaså 
klarar stadsstyrelsen bättre av att sköta samordningen av stadens verksamheter i ett helhetsperspektiv. 
Stadsstyrelsen har även bättre förutsättningar än nämnden då det gäller att bedöma åtgärdernas 
inverkan på förverkligandet av stadens mål och budget.

Genom ändringen förbereder sig staden på att än mer effektivt avvärja det hot som smittsamma 
sjukdomar utgör.

Stadsstyrelsen 23.3.2020 § 5

Stadsdirektörens förslag:
Stadsstyrelsen beslutar föreslå för stadsfullmäktige att förvaltningsstadgans 9 kap. 1 § ändras i enlighet 
med medföljande bilaga och att ändringen träder i kraft med omedelbar verkan.

Behandling:
Stadsdirektören ändrade sitt förslag enligt följande:

Till motiveringarna läggs styckena 5 och 6 och beslutsförslaget ändras enligt förslaget nedan, likaså 
ändras bilagan så att den omfattar förvaltningsstadgans 2 kap. 6 § och 9 kap. 1 § i ändrad form: 

I syfte att säkerställa stadens beslutsfattandeförmåga i rådande störningsläge är det även nödvändigt att 
tillförordna stadsdirektören beslutanderätt under störningssituationer och i undantagsförhållanden som 
avviker från normala förhållanden, för att trygga basservicen och normalisera störningssituationen, när 
det gäller samordnande av åtgärder mellan olika verksamhetsområden, riktande av ekonomiska resurser 
eller personalresurser, information och kommunikation, eller andra nödvändiga beslut som 
störningssituationen kräver. 
Dessa specialbefogenheter tas i Vanda stad i bruk vid störningssituationer och vid behov i 
undantagsförhållanden utfärdade av statsrådet. Om ibruktagande av speciella befogenheter beslutar 
stadsstyrelsen eller i brådskande fall stadsdirektören. Stadsstyrelsen beslutar om när användningen av 
specialbefogenheterna upphör. I den nuvarande situationen kan stadsdirektören i brådskande ordning 
besluta om ibruktagande av speciella befogenheter och ärendet förs till stadsstyrelsen för att behandlas 
vid stadsstyrelsens sammanträde som följer på stadsdirektörens beslut. 

4 §
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Stadsdirektörens förslag:
Stadsstyrelsen beslutar föreslå för stadsfullmäktige att förvaltningsstadgans 2 kap. 6 § och 9 kap. 1 § 
ändras i enlighet med medföljande bilaga och att ändringen träder i kraft med omedelbar verkan.
Beslut:
Det kompletterade förslaget godkändes.

Protokollet justerades och godkändes för denna paragrafs del omgående vid sammanträdet.
_____

Stadsfullmäktige 23.3.2020 § 4

Stadsstyrelsens förslag:
Stadsstyrelsen föreslår för fullmäktige att förvaltningsstadgans 2 kap. 6 § och 9 kap. 1 § ändras i enlighet 
med medföljande bilaga och att ändringen träder i kraft med omedelbar verkan.

Beslut: 
Förslaget godkändes. 

Protokollet justerades och godkändes för denna paragrafs del omgående vid sammanträdet.

Bilaga:
– Förvaltningsstadgan 2 kap. 6 § och 9 kap. 1 §, ändringarna markerade

Anvisningar för sökande av ändring: 1. Besvärsanvisning

Närmare information:
Sari-Anna Pennanen, stadsjurist (fornamn.efternamn[at]vantaa.fi)
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9 Luku - Kaupunginhallituksen ja konsernijaoston tehtävät ja 
päätösvalta

1 § Kaupunginhallituksen tehtävät ja päätösvalta

Kaupunginhallitus johtaa kaupungin toimintaa ja kehittämistä kaupunginvaltuuston päätösten mukaisesti. 

Kaupunginhallitus voi asettaa toimikunnan, jonka tavoitteet ja tehtävät kaupunginhallitus määrittelee. 

Kaupunginhallitus vastaa:
 kaupungin toiminnan yhteensovittamisesta ja omistajaohjauksesta 
 kaupunginvaltuuston hyväksymän strategian mukaisesti kaupungin hallinnon kehittämisestä, 

henkilöstöasioista, taloudesta, työllisyydestä, edunvalvonnasta, kaavoitus- ja maapolitiikasta, 
elinvoimasta, asuntoasioista, joukkoliikenneasioista ja hankinnoista

 sopimusten hallinnan ja sopimusvalvonnan järjestämisestä
 siitä että kaupunki täyttää tietosuojalainsäädännön mukaiset velvoitteet 

Kaupunginhallituksen tehtävistä ja päätösvallasta säädetään lisäksi 13 ja 18 luvuissa.

Kaupunginhallitus päättää:

Hallinto, talous ja henkilöstö

1. hyvään johtamis- ja hallintotapaan liittyvistä periaatteista ja menettelytavoista,
2. kaupungin puhevallan käyttämisestä sekä esitysten ja lausuntojen antamisesta ulkopuolisille,
3. kaupungin tietoturva- ja tietosuojapolitiikasta sekä tiedonhallintaan liittyvien tehtävien vastuiden 

määrittelystä,
4. lausunnon antamisesta valtuuston päätöksestä tehtyyn valitukseen, jos kaupunginhallitus yhtyy 

valtuuston päätökseen,
5. muutoksen hakemisesta valtionosuutta koskevaan päätökseen,
6. esittää kaupunginvaltuustolle tiedoksi kunkin vuoden maaliskuun loppuun mennessä luettelon 

kuntalaisten edellisenä vuonna tekemistä aloitteista,
7. kaupunginhallituksen tarverahojen käytöstä ja tarverahojen käytöstä päättämään oikeutetuista,
8. valmiussuunnitelman hyväksymisestä,
9. koko kaupunkia sekä koko kaupunginjohtajan toimialaa koskevista sopimuksista, 
10. paikallisista virka- ja työehtosopimuksista, kun paikallinen sopimus koskee koko henkilöstöä tai 

merkittävää osaa henkilöstöstä, 
11. kaupunginjohtajan sijaisista ja apulaiskaupunginjohtajien sijaisista,
12. kaupunkistrategian ja johdon toimialan asiakas- ja muiden maksujen ja korvausten perusteista,
13. kaupungille tulevista maksuista, ellei toisin määrätty,
14. poistosuunnitelman hyväksymisestä,
15. sovinnon tai akordin tekemisestä,
16. asuntolaina-, kiinteistö- ja rakentamisrahaston lainoista,
17. vakuutena olevien kiinnitysten etuoikeusjärjestyksen muuttamisesta,
18. kaupungille testamentattujen tai lahjoitettujen varojen sekä valtionperintöjen vastaanottamisesta, 

hallinnasta ja hoitamisohjeista, kun testamentatun, lahjoitetun tai perityn omaisuuden arvo ylittää 
100 000 euroa,

19. säätiön perustamisesta ja jäsenyydestä, yksityisoikeudellisen yhteisön perustamisesta ja purkamisesta
sekä osakkeiden ja osuuksien ostamisesta, myymisestä, vaihtamisesta ja merkitsemisestä, 

20. yhdistysten jäsenyyksistä, kun yhdistyksen vuotuinen jäsenmaksu on yli 200 euroa,
21. avustusten myöntämisestä, ellei toisin ole määrätty,
22. kaupungin omaisuuden lahjoittamisesta, ellei toisin ole määrätty,
23. merkittävien edustustilaisuuksien järjestämisestä,
24. valtuustoryhmien toiminnan tukemisen periaatteista,
25. kaupungin hankintaohjeen hyväksymisestä,
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26. koko kaupunkia koskevan palvelutuotannon avaamisesta kilpailutukselle,
27. EU:n kynnysarvon ylittävistä palveluhankinnoista, 
28. hankintatoimivaltaansa kuuluvan hankinnan osalta kuntien yhteishankintayksikön järjestämään 

tarjouskilpailuun tai kilpailuttamaan hankintasopimukseen liittymisestä, 
29. kunnan tartuntatautien torjunnasta vastaavana toimielimenä tartuntatautilain 58 §:n mukaisista 

toimenpiteistä.

Kaupunkiympäristö 

30. kaupungin ja kaupunkikonsernin yli 3 000 000 euroa (alv 0 %) maksavien 
toimitilainvestointihankkeiden tarveselvitysten (kustannusennusteineen) ja yhdistettyjen 
tarveselvitys-hankesuunnitelmien (tavoitehintoineen) hyväksymisestä lukuun ottamatta teknisten 
perusparannushankkeiden tarveselvityksiä tai yhdistettyjä teknisten perusparannushankkeiden 
tarveselvitys-hankesuunnitelmia,

31. useampaa kuin yhtä toimialaa koskevien ja kaupunkitasoista linjausta vaativien investointihankkeiden 
hankesuunnitelmien (tavoitehintoineen) ja kustannusarvioiden hyväksymisestä lukuun ottamatta 
teknisten perusparannusten tai alle 1 000 000 euroa (alv 0%) maksavien hankkeiden 
hankesuunnitelmia,

32. työpaikkatonttien myymisestä, vaihtamisesta, vuokralle ottamisesta ja vuokralle antamisesta silloin, 
kun kauppahinta tai tontin käypä markkina-arvo on yli 2 000 000 euroa,

33. kiinteän omaisuuden ostamisesta, kun kauppahinta on yli 1 500 000 euroa ja enintään 3 000 000 
euroa,

34. kaupungin etuosto-oikeuden käyttämisestä sekä kiinteistön ostamisesta pakkohuutokaupassa 
kauppahinnan suuruudesta riippumatta,

35. etuostolain mukaisen etukäteisilmoituksen antamisesta,
36. kaupungin palvelukäytöstä vapautuvan kiinteistöomaisuuden jatkokehittämisestä,
37. maankäyttö- ja kaavoitussopimuksista sekä maankäyttö- ja rakennuslain mukaisista 

kehittämiskorvauksista,
38. esittää kaupunginvaltuustolle lunastuslupien hakemista, ja
39. rakennuskiellon antamisesta alueelle, jolla asemakaavan laatiminen taikka asemakaavan tai tonttijaon

muuttaminen on vireillä,
40. kilpailutuksista, julkisista hauista ja tonttivarauksista silloin, kun kaupunginhallituksella on toimivalta 

päättää alueen luovutuksesta tai vuokrauksesta, ja
41. maa- ja asuntopoliittisten linjausten mukaisesti asunto- ja erityispalvelutonttien yleisistä 

tontinluovutusperiaatteista ja -ehdoista. 
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Vanda stads personalberättelse 2019

VD/2195/01.00.02.01/2020

RV/K-ML/KK/ALS

Vanda stads personalberättelse för år 2019 har färdigställts. Den beskriver läget för utvecklingen av 
personalledningen och personalen, hur målen för dessa nåtts och utvecklingsåtgärder.

Vanda stad hade vid slutet av år 2019 totalt 11 089 anställda, av vilka 8 828 ordinarie anställda och 2 261
anställda på viss tid.

Stadens organisationsstruktur ändrades 1.1.2020 till alla delar utom vad gäller social- och hälsovårds-
väsendet, som på grund av landskapsreformen lämnats utanför organisationsreformen. Med den nya 
organisationsstrukturen eftersträvar man en stad där strategin bättre än tidigare styr verksamheten och 
koncernstyrningen är mer enhetlig, samtidigt som det produceras tjänster av god kvalitet och effekt.  
Arbetet med att bygga upp Det nya Vanda startade på allvar hösten 2019 då personalen involverades, 
och arbetet fortgår inom flera serviceområden med otaliga verkstäder och utvecklingsdagar för de 
anställda.

Personalens sjukfrånvaro vid Vanda stad har minskat med hela 0,4 procentenheter under år 2019. År 
2019 var siffran 4,35 procent, medan motsvarande siffra året innan låg på 4,71 procent. Minskningen 
innebar en inbesparing på 2,1 miljoner euro för staden. Likaså minskade antalet långvariga 
sjukskrivningar på över 90 dagar. Jämfört med år 2018 var antalet sjukskrivna i 90 dagar 13 procent färre.
I samarbete med företagshälsovården gjorde man upp en plan för att främja arbetsförmågan och stödja 
möjligheterna att fortsätta i arbetet för 90 procent av dem som varit sjukskrivna i över 90 dagar.

Under hösten 2019 fäste man i Vanda särskild uppmärksamhet vid hot- och våldssituationer och 
förbättrandet av arbetarskyddet. Stadens kampanj #Ollaanihmisiksi (Var som folk) fick i tävlingen 
Kunteko, som syftar till att utveckla det kommunala arbetet, ett hedersomnämnande i serien Årets 
kommunikationsgärning. Anmälningarna i arbetarskyddssystemet Tutka ökade till 3 682, då antalet året 
innan uppgick till 3 424 anmälningar. Cheferna hade före slutet av året behandlat 80 procent av 
arbetarskyddsanmälningarna.

De kommunala arbetsgivarna i huvudstadsregionen lider av en stor brist på arbetskraft. Samtidigt är 
befolkningstillväxten rekordstor i huvudstadsregionens kommuner, befolkningen åldras och 
servicebehovet ökar samt åldersklasserna bland arbetstagarna i arbetsför ålder blir mindre. Även antalet 
utbildningsplatser för yrken inom den kommunala sektorn har varit otillräckligt i huvudstadsregionen. 

Tillgången på arbetskraft försämrades också i Vanda: antalet arbetssökande till stadens arbetsplatser var 
11,2 procent färre år 2019 jämfört med 2018. I ett svårt läge minskade dock omsättningen till 7,9 
procent i jämförelse med året innan (8,3 procent). Trots att antalet sökande sjönk förbättrades samtidigt 
personalens permanens något.

Staden svarar på utmaningarna vad gäller tillgången på personal bland annat genom att effektivera 
Vanda stads marknadsföring som arbetsgivare. Man började målmedvetet utveckla Vandas 
arbetsgivarprofil under år 2019 genom nya uppslag på sociala medier och i rekryteringens 
utvecklingsgrupper. Åtgärderna fortgår under år 2020. Man satsar också på personalledningens kvalitet 
på alla organisationsnivåer och personalen inkluderas i utvecklingen av arbetet.
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Vanda prövade på anonym rekrytering vid sammanlagt 25 rekryteringar under 2019. Anonym rekrytering
införs som en rekryteringsform under år 2020 för att främja likabehandling och ansvarsfullhet.

Organisationsreformen Det nya Vanda har synts inom Vandas HR som ett fortgående ändrings- och 
coachningsstöd på alla nivåer inom organisationen. När det gäller att utveckla ledarskapskompetensen 
har man fortsatt med att föra framåt de prioriteringar i ledarskapet som baserar sig på strategin. 
Prioriteringarna i ledarskapet som ingår i strategin för denna fullmäktigeperiod är coachande 
prestationsorienterad ledning, självledning, samarbets- och responskultur samt utveckling av en kultur 
där man modigt vågar experimentera sig fram.

Stadsstyrelsen 9.3.2020 § 7 

Stadsdirektörens förslag:
Stadsstyrelsen beslutar föreslå för stadsfullmäktige att personalberättelsen för 2019 antecknas för 
kännedom.
Beslut:
Förslaget godkändes.
_____

Stadsfullmäktige 23.3.2020 § 5

Stadsstyrelsens förslag:
Stadsfullmäktige beslutar anteckna personalberättelsen för år 2019 för kännedom.
Beslut:
Stadsfullmäktige beslutade bordlägga ärendet till sitt följande sammanträde.

Bilaga:
– Personalberättelsen 2019

Anvisningar för sökande av ändring: 2.1 Besvärsförbud

Närmare information:
Kirsi-Marja Lievonen, personal- och koncerndirektör, tfn 040 570 5593, 
(fornamn.efternamn[at]vantaa.fi)

23.03.2020
Stadsfullmäktige
Pöytäkirja 5 Sivu 13



HENKILÖSTÖ-
KERTOMUS
2019

LIITE: Stadsfullmäktige 23.03.2020 / 5 §



Osaavan työvOiman varmistaminen

2

UUSI VANTAA  
KEHITTI JA OSALLISTUTTI 

4
10
18
28
36
44
46

Henkilöstökeskuksen palvelut

Osaavan henkilöstön varmistaminen

Johtamisen ja työyhteisöjen kehittäminen

Terveys- ja turvallisuusjohtaminen

Palkitseminen ja kannustaminen

Sammandrag

Tunnusluvut

HENKILÖSTÖKERTOMUS 2019

Teksti  Kaisu Lehtomaa-Digha sekä  
 henkilöstökeskuksen asiantuntijat
Tilastot Kaisa Halme, Anne-Maria Kuronen
Kuvat Sakari Manninen
Kansikuva Sakari Manninen
Kansikuvassa ”Eteenpäin yhdessä oppien.”
Taitto  Alina Tirkkonen
Paino  Savion kirjapaino oy

TAULUKOISSA KÄYTETYT LYHENTEET

Sito  Sivistystoimen toimiala
Soster Sosiaali- ja terveydenhuollon toimiala
Konsas  Konserni- ja asukaspalveluiden toimiala
Mato  Maankäytön, rakentamisen ja ympäristön toimiala 
Kajo  Kaupunginjohtajan toimiala

HENKILÖSTÖ- 
KERTOMUS 2019

ESIPUHE

K aupungin organisaatiorakenne muuttui 1.1.2020 kaikilta muilta osin, mutta 
sosiaali- ja terveystoimi oli linjattu muutoksen ulkopuolelle maakuntauu-
distuksen takia. Muutokset rakenteissa olivat ennennäkemättömän suuria.  

Uudella organisaatiorakenteella tavoitellaan kaupunkia, jossa strategia ohjaa 
entistä paremmin toimintaa ja koko konsernia ohjataan yhdenmukaisemmin. 
Tavoittelemme kansainvälistymistä ja haluamme luoda organisaation, joka aidosti 
kykenee uudistumaan ketterästi toimintaympäristön jatkuvissa muutoksissa. Lisäk-
si tavoittelemme aitoa yhteistyötä kaupungin organisaatioiden välillä: yhteistyötä, 
joka tulisi näkyä myös kumppaniemme ja asiakkaidemme kanssa toimittaessa. 

Organisaatiorakenteen nimissä korostuu sana palvelu siksi, että haluamme 
aidosti olla asukkaille ja yhteistyökumppaneille paras palvelun tuottaja. Palve-
lumme tulee olla laadukasta, mutta myös vaikuttavaa. 

Uuden Vantaan rakentaminen käynnistyi erityisesti syksyllä henkilöstöä osallis-
taen ja työ jatkuu useilla palvelualueilla henkilöstön osallistuessa lukuisiin työpa-
joihin ja kehittämispäiviin. Uskon, että Uusi Vantaa on aidosti iloinen asia – kuten 
hankkeen slogan alkujaan totesi. 

Osaavan työvoiman saatavuus on haastavaa 
Pääkaupunkiseudun kunnallisia työnantajia vaivaa kova työvoimapula. Samaan 
aikaan väestönkasvu on ennätyksellisen suurta pääkaupunkiseudun kunnissa, 
väestö ikääntyy ja palvelutarve kasvaa sekä työikäisten työntekijöiden ikäluokat 
pienevät. Myös koulutuspaikat kunta-alan ammatteihin ovat olleet jo pitkään täy-
sin riittämättömiä pääkaupunkiseudulla. Viestimme tilanteen korjaamisesta ovat 
kaikuneet kuuroille korville. 

Taloudellinen noususuhdanne on luonut työntekijän markkinat, jossa yleisesti 
lähtövaihtuvuus on kasvanut ja kilpailu työvoimasta on aitoa. Siksi onkin hienoa, 
että Vantaan henkilöstön pysyvyys hieman parani. Meillä on tarve aidosti olla 
hyvä ja houkutteleva työnantaja, joka myös tunnetaan koko Suomessa. Vantaan 
kaupungin markkinointi työnantajana on noussut vahvasti esille ja olemme vuo-
den aikana alkaneet näkyä entistä enemmän muun muassa somessa erilaisten 
työntekijätarinoiden avulla. Myös #ollaanihmisiksi-kampanjamme on ollut rohkea 
tapa tulla aidosti työntekijöistään välittävänä työnantajana julkisuuteen. Kam-
panjamme sai myös KUNTEKO-ohjelmassa Vuoden viestintäteko -kunniamaininnan. 

Työntekijöiden sairauspoissaolot ovat laskeneet vuoden 2019 aikana upeasti: 
peräti 0,4 prosenttiyksikköä, eikä se todellakaan ole sattumaa, vaan ahkeran työn 
tulos. Työ tuotti laskennallisesti 2,1 miljoonan euron säästöt henkilöstömenoissa. 
Työtä tulee kuitenkin riittämään vuodelle 2020 vielä runsaasti: laitetaan yhdessä 
osallistuen hihat heilumaan. 
 
Kirsi-Marja Lievonen,  
henkilöstö- ja konsernijohtaja 

#töissävantaalla

LIITE: Stadsfullmäktige 23.03.2020 / 5 §



hekilöstökeskuksen palvelut

5

hekilöstökeskuksen palvelut

4

HENKILÖSTÖ- 
KESKUKSEN 
PALVELUT

UUDEN HR:N 
KEHITTÄMISEN VUOSI

Henkilöstökeskus tarjoaa  
monipuolisia palveluja esimiehille  
ja työyhteisöille. Se tukee työyhteisöjen 
kehittämisessä ja huolehtii esimiesten 
valmentamisesta, huolehtii kaupungin 
palkkausjärjestelmistä ja työmarkkina-
asioista, palkanlaskennan ja henkilöstö-
hallinnon järjestelmien kehittämisestä 
sekä työterveyspalvelujen tilaamisesta 
henkilöstölle.  Lisäksi henkilöstökeskuksella 
on hallintosäännön mukaan kaupunki-
tasoinen ohjausrooli kaupungin 
henkilöstöpolitiikan kehittämisessä.

A lkuvuonna HR-uudistuksen työpa-
joja oli käyty pienemmissä poru-
koissa, joissa mukana oli ollut 

myös esimiehiä eri toimialoilta. Metodi-
na työpajoissa oli ns. palvelumuotoilu eli 
esimiesten toiveet ja palautteet kerättiin 
HR:lle. Näistä työpajoista syntyneiden 
asiakasprofiilien avulla kehittämispäiväs-
sä myös mietittiin, miten erilaisia asiakkai-
ta voisi palvella erilaisissa tilanteissa. 

– Asiakas on ollut kehitystyön keskiössä. 
Emme ole lähteneet väkisin ohjaamaan 
tai synnyttämään mitään, vaan ottaneet 
nöyränä vastaan sen, mitä on tullut, hen-
kilöstö- ja konsernijohtaja Kirsi-Marja Lie-
vonen sanoo.

– Tavoitteenamme on luoda asiakasta 
palveleva HR-kokonaisuus, joka halutaan 
entistä käyttäjäläheisemmäksi. Haluam-
me lisätä HR:n ja kaupungin johdon sekä 
esimiesten yhteistyön toimivuutta sekä 
parantaa esimiestukea, Kirsi-Marja Lievo-
nen kertoo. 

Esimiesten toiveet ja tarpeet ovat olleet 
uuden HR:n kehittämisen keskiössä. Kehit-
tämistyön tuloksena Vantaalle on synty-
nyt HR:n keskitetty asiakaspalvelu, joka 
aloitti toimintansa vuoden 2020 alussa.

Esimiehille ja johdolle on rakennettu 
HR-palvelualusta, jonka avulla esimies-
ten henkilöstöasioiden hoito helpottuu 
ja nopeutuu. Alusta tulee näkymään asi-
akkaille näkyvämmin maaliskuusta 2020 
alkaen, kun sinne sijoitetaan muun muas-

sa täyttölupaprosessi. Uusi palvelualusta 
nopeuttaa ja selkeyttää täyttölupien ja 
vakanssimuutosten käsittelyä. Tulevai-
suudessa sitä hyödynnetään useissa HR-
prosesseissa. Mahdollista on, että myös 
chatbottia päästään tulevaisuudessa 
hyödyntämään ensikontaktoinnin väli-
neenä.

Reima-robotti avuksi rutiineihin
Henkilöstökeskus alkoi hyödyntää myös 
robotiikkaa vuoden 2019 aikana. Kevääl-
lä henkilöstökeskuksessa aloitti Reima, eri 
tiimien rutiinitehtäviä hoitava ohjelmisto-
robotti.

Henkilöstökeskuksen asiantuntijat ide-
oivat robotille sopivia tehtäviä ja listaan 
löytyi kymmeniä sääntöihin perustuvia ja 
toistuvia rutiinitehtäviä, jotka syövät mer-
kittävästi työaikaa. Jokaisen tehtävän 
tuottama hyöty ja vaikuttavuus arvioitiin, 
ja tältä pohjalta tehtäviä oli mahdollista 
priorisoida. 

– Samalla kun ensimmäisiä tehtäviä on 
toteutettu, olemme luoneet toimintamallia 
tehtävien tuottamiseen, jatkokehittämi-
seen ja robotin ohjaamiseen. Käytännös-
sä robotilla on ”esimies”, joka ohjaa robo-
tin aikatauluja, selvittelee poikkeamia ja 
toimii uusissa tehtävissä substanssiosaa-
jien tukena määrittelyssä ja testaami-
sessa, kertoo HR-järjestelmäasiantuntija 
Mari Holkko.

Uutisissa sinä lämpimänä toukokuun lopun päivänä julistettiin  
kesä virallisesti alkaneeksi. Samana päivänä alkoi koko henkilöstö- 
keskuksen ja toimialojen HR:n yhteinen visiointi Vantaan uudesta HR:stä  

– mitä Uusi Vantaa 2020 voisi tuodakaan mukanaan.

 ”Uuden HR- 
palvelualustan 
avulla henkilöstö- 
asioiden hoito 
helpottuu ja 
nopeutuu.”
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Reima on saanut hoitaakseen useampia 
rutiinitehtäviä. Se esimerkiksi päättää HR-
järjestelmän käyttöoikeuksia, vie tietoja 
järjestelmästä toiseen sekä lähettää säh-
köpostiin muistutusviestin, jos rekrytointi-
prosessi on jäänyt kesken. Jo ensimmäiset 
tehtävät ovat osoittaneet, että robotisointi 
tuo tavoiteltua vaikuttavuutta. 

– Reima on osoittautunut tehokkaaksi ja 
luotettavaksi työntekijäksi, joten jatkossa 
se saa aikaisempaa monimutkaisempia 
tehtäviä, joissa se yhdistelee ja käsitte-
lee tietoja ennen niiden viemistä toiseen 
järjestelmään tai tuottaa alustavia doku-
mentteja jatkokäsittelyyn, Mari Holkko 
kertoo.

eHijat valmistelussa
Henkilöstöpalveluissa jatkettiin valmistau-
tumista henkilöstöhallinnon järjestelmän 
eHijatin versiopäivitykseen yhteistyössä 
pääkaupunkiseudun kuntien kanssa. Toi-
veena on saada uusi versio käyttöön vuo-
den 2020 aikana porrastetusti. Versiopäi-
vityksen tavoitteena on HR-prosesseihin 
liittyvän työn helpottaminen ja ovtessin 
prosessien digitalisointi.

eHijat on Vantaan kaupungin käytössä 
oleva henkilöstöhallinnon ja palkanlasken-
nan järjestelmä. eHijatiiin on koottu muun 
muassa henkilöstön henkilö- ja tehtävätie-
dot, palkkatiedot ja poissaolotiedot. 

Kun uusi versio saadaan käyttöön, 
käynnistyy siitä välittömästi seuraavaan 
versioon liittyvä määrittely ja toteutus, sil-
lä kehittämisideoita on päivitysprojektin 
aikana syntynyt runsaasti.

Videot käyttöön rekrytoinnissa
Vuoden 2019 alussa käyttöön otettu Lau-
ra-rekrytointijärjestelmä otettiin vastaan 
hyvin. Esimiesten perehdytykset Lauraan 
toteutettiin skype-koulutuksilla. Palaute 
koulutuksista oli yksinomaan positiivista. 
Laura osoittautui niin helppokäyttöiseksi, 
ettei se myöskään lisännyt rekrytointijär-

jestelmään liittyvää neuvonnan tarvetta.
Lauraan integroitiin videohaastattelu-

työkalu, jonka käyttöä markkinoitiin ja 
opastettiin esimiehille. Videohaastattelua 
hyödynnettiin 209 rekrytoinnissa. 

– Hakemusten perusteella videohaastat-
teluun valitut hakijat vastaavat ennalta 
nauhoitettuihin kysymyksiin nauhoitta-
malla oman videonsa. Esimies valitsee 
videot katsottuaan paikan päällä tapah-
tuvaan haastatteluun kutsuttavat. Video-
haastattelua käytettiin myös apulaiskau-
punginjohtajan hakuprosesseissa, mikä 
herätti positiivista huomiota julkisuudes-
sa, kertoo rekrytointikonsultti ja rekrytoin-
tiimin esimies Heli Lappi-Rantanen.

Rekrytointitiimi perustettiin vuoden 
2018 alussa ja se vakiinnutti toimintaan-
sa vuoden 2019 aikana. Rekrytoinnin kon-
sultoivaa tukea kehitettiin vuonna 2019 ja 
rekrytoinnin asiantuntijat olivat aiempaa 
enemmän esimiesten tukena läpi koko rek-
rytointiprosessin. Tuki kattaa hakijaprofii-
lin ja sitä tukevan rekrytointimarkkinoinnin 
suunnittelun, hakemusten karsinta-avun, 
hakuun liittyvien tehtävien suunnittelun, 
haastattelutuen ja valintaan liittyvään 
konsultaation. Tukea annetaan ennen 
kaikkea esimies- ja asiantuntijarekrytoin-
neissa.

Rekrytointimarkkinointia Oikotiellä 
Vantaan kaupunki käyttää rekrytointi-
markkinoinnissa Oikotien palveluja. Hou-
kuttelevan työnantajakuvan rakentami-
nen tapahtuu yhä useammin verkossa ja 
erityisesti sosiaalisen median kanavissa. 
Oikotien palveluihin kuuluu ilmoitukset 
verkkopalvelussa sekä mahdollisuus ostaa 
monipuolisia lisänäkyvyyskampanjoita 
tukemaan rekrytoinnin markkinointia.  

Vuoden 2019 aikana Oikotiellä julkaistiin 
Vantaan kaupungin 2 506 työpaikkailmoi-
tusta. Yhden ilmoituksen keskimääräinen 
kävijämäärä oli 93 henkilöä. Vuonna 2019 
Vantaan kaupungin avoimia työpaikkail-

moituksia käytiin katsomassa Oikotien 
palvelussa yhteensä 233 397 kertaa.

Vantaan kaupunki osti Oikotieltä 48 
somekampanjaa saadakseen työpaikkail-
moituksille lisänäkyvyyttä sosiaalisessa 
mediassa. Kampanjat ovat tavoittaneet 
vuoden aikana yhteensä 311 099 yksittäis-
tä henkilöä. Eri some-kampanjat tavoitti-
vat osin samoja henkilöitä, sillä tavoitta-
vuus oli yhteensä 1 063 930. Näyttökertoja 
kertyi kampanjoille yhteensä 2 825 179. 
Linkin klikkauksia ja siirtymisiä työpaikkail-
moituksiin yhteensä oli yhteensä 23 654.

Uutta Vantaata rakentamassa 
Vantaan kaupungin organisaatiouudis-
tusta valmisteltiin aktiivisesti vuoden 2019 
aikana. Vuoden 2020 alusta Vantaan uusi 
organisaatio muodostui kasvatuksen ja 
oppimisen, kaupunkikulttuurin, sosiaali- ja 
terveystoimen, kaupunkiympäristön sekä 
kaupunkistrategia ja johto -toimialoista.

Henkilöstö otettiin uudistukseen 
mukaan aktiivisesti järjestelmällä muun 
muassa kymmeniä erilaisia työpajoja, 
joihin osallistui useita satoja ihmisiä. Int-
rassa ja henkilöstölehti Vautsissa Uuden 
Vantaan etenemisestä kerrottiin avoimesti 
ja ajantasaisesti. Muutoksesta julkaistiin 
kymmeniä juttuja, videoita unohtamatta. 
Lisäksi muutoksesta oli intrassa erilliset 
muutostukisivut. 

Asiakkuusvastaavat kartoittavat 
kehittämistarpeita 
Henkilöstön kehittämisen asiakkuusvas-
taavat palvelevat tulosalueita johtamisen, 
esimiestyön ja työyhteisöjen kehittämisen 
sekä henkilöstön osaamisen johtamisen 
asioissa. Yhteistyössä tulosaluejohtajien 
kanssa asiakkuusvastaavat ovat käyneet 
muutostuen tarveneuvottelut ja niiden 
pohjalta muutosjohtamisen aikataulua on 
laadittu ja muutostukea suunnattu toimi-
aloille.

– Uusi Vantaa kaupunkitasoinen muutos-

tuki on korostunut asiantuntijoiden työs-
sä vuoden aikana ja se näkyy henkilös-
tökeskuksen asiakastyön jakautumisessa. 
Samoin työnjakautumisessa ilmenee hen-
kilöstökeskuksen erilainen rooli eri toimi-
aloille. Asiakastyön seuranta on palvellut 
myös Uusi Vantaa -uudistuksen suunnitte-
lussa- ja Uuden Vantaan HR-toimintamal-
lia rakennettaessa, kehittämispäällikkö 
Hilma Aminoff kertoo. 

Vuotta 2019 leimasi Uuden Vantaan 
organisaation valmistelu eri toimialoilla 
ja tulosalueilla sekä muutosten sparraus 
ja ohjaus HR:ssä. Lisäksi muut muutokset 
työssä, työvälineissä ja toimintatavoissa 
ovat vaikuttaneet henkilöstön ja työyhtei-
söjen osaamisen kehittämiseen. Erityises-
ti syksy oli todella vilkasta aikaa, mutta 
kaikki saatiin tehtyä Uusi Vantaa –projek-
tille asetetuissa aikataulussa.

Henkilöstökeskus seuraa asiakastyön 
jakautumista eri toimialoille. Vuonna 2019 
asiakastyöstä 60 prosenttia oli kaupunki-

tasoista, 13 prosenttia tehtiin sivistystoi-
men toimialalle, 9 prosenttia sosiaali- ja 
terveydenhuollon toimialalle, 8 prosenttia 
maankäytön, rakentamisen ja ympäristön 
toimialalle, 8 prosenttia konserni- ja asu-
kaspalveluihin ja 2 prosenttia kaupungin-
johtajan toimialalle.

Asiakkuusvastaavat ohjaavat osaami-
sen johtamisen kaupunkitasoista vuosi-
kelloa, joka koostuu koulutussuunnitelman 
rakentamisen ja toimeenpanon ohjauk-
sesta sekä ulkoisten kehittämispalvelui-
den käyttämisestä. Yhteistyössä henkilös-
tökoulutuksen järjestämisessä on vuoden 
2019 alusta toiminut Amiedu.

Työnohjaus vakiinnuttanut  
paikkansa
Työnohjaus on Vantaalla vakiintunut osa 
henkilöstönkehittämistä, ja kaupungilla 
toimii sekä kilpailutettuja puitesopimus-
kumppaneita että kaupungin sisäisiä 
työnohjaajia. 

Vantaan kaupunki on käynnistänyt 
yhteistyössä Suomen Työnohjaajat ry:n 

(STOry:n) kanssa työnohjauksen kehit-
tämishankkeen, jonka avulla kehitetään 
työnohjauksen muotoja ja toteutusta vas-
taamaan entistäkin paremmin ja moni-
muotoisemmin ajan, toimintaympäristön 
ja asiakkaiden erilaisiin tarpeisiin. Asiak-
kaiden ja työnohjaajapuitesopimuskump-
paneiden kanssa on yhteiskehittämisen 
ja palvelumuotoilun keinoin luotu toimin-
tamalleja työnohjauksesta kokeiluihin. 
Työnohjauskokeilut toteutetaan vuoden 
2020 aikana.

– Työnohjauskokeilun tavoitteena on 
muun muassa erilaisten tarpeiden tun-
nistaminen, löytää monimuotoisuutta 
työnohjaukseen, saada erilaista asian-
tuntemusta yhteen sekä luoda pohjaa 
tuotteistamiselle ja palvelumuotoilulle 
tuotekehittelyssä, kertoo kehittämiskon-
sultti Tuija Jokinen. 

Asiakastyytyväisyyden  
kipupisteisiin parannusta
Henkilöstökeskuksen henkilöstöpalvelujen 
ja henkilöstökeskuksen työnantajapalve-
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VANTAAN UUSI HR RAKENNETTIIN  
ESIMIEHIÄ KUUNNELLEN

Viime vuosi oli Vantaan henkilöstökeskukselle ja HR-asioiden 
parissa työskenteleville vahvaa kehittämisen ja uuden luomi-
sen aikaa. Tavoitteena olivat uudistuneet, entistä käyttäjälä-
heisemmät henkilöstöjohtamisen tuki- ja ohjauspalvelut sekä 
rekrytointipalvelut, joiden luomisessa esimiehet ovat olleet 
tiiviisti mukana.

Kevään 2019 HR-uudistuksen palvelumuotoilun työpajoihin 
osallistui esimiehiä eri toimialoilta. Näistä työpajoista synty-
neiden asiakasprofiilien avulla lähdettiin miettimään, miten 
erilaisia asiakkaita voisi palvella erilaisissa tilanteissa.

Varian rehtori Pekka Tauriainen osallistui työpajoihin.
– Palvelumuotoilu sopii hyvin myös kaupungin sisäisten 

palvelujen kehittämiseen. Siinä voidaan huomioida hyvin 
käyttäjäkokemus ja hyödyntää käyttäjien asiantuntemusta 
suunniteltaessa muutoksia, Tauriainen näkee.

– Tavoitteenamme on luoda asiakasta palveleva HR-koko-
naisuus, joka halutaan entistä käyttäjäläheisemmäksi. Halu-
amme lisätä henkilöstöjohtamisen tuki- ja ohjauspalvelujen, 
kaupungin johdon ja esimiesten yhteistyön toimivuutta sekä 
parantaa esimiestukea, henkilöstö- ja konsernijohtaja Kirsi-
Marja Lievonen kertoo. 

Esimiehille ja johdolle on rakennettu HR-palvelualusta, 
jonka avulla esimiesten henkilöstöasioiden hoito helpottuu ja 
nopeutuu. Tavoitteena on, että alustan kautta hoidettaisiin 
ensin muutamaa keskeistä HR-prosessia, mutta tulevaisuu-
dessa sitä hyödynnettäisiin useissa HR-prosesseissa. Säh-
köinen alusta tuo läpinäkyvyyttä.

– Uusi palvelualusta nopeuttaa ja selkeyttää täyttölupien 
ja vakanssimuutosten käsittelyä: esimies näkee, missä vai-
heessa hakemuksen käsittely on, henkilöstöpäällikkö Anne 
Manner kertoo.

Jatkossa esimies saa palvelua niin sanotusti yhdeltä luu-
kulta keskitetysti, eikä asioita siirrellä HR-tasolta toiselle.

Keskitettyä asiakaspalvelutiimiä vetää Jaana Helin ja tii-
missä työskentelee yhteensä kuusi henkilöä. 

– Olen varma, että tiimi toimii hyvin ja onnistuu tarjoa-
maan laadukasta asiakaspalvelua esimiehille ja myös omis-
sa palkka-asioissa henkilöstölle. Tiimiläisillä on vankkaa 
kokemusta HR- ja palvelussuhdeasioiden eri osa-alueilta. 
Tavoitteena on jakaa ja lisätä osaamista tiimin kesken ja 
uskon, että osaaminen jalostuu tiimin toimiessa yhdessä, 
toteaa Jaana Helin. 

lujen ja kehittämispalvelujen asiakastyy-
tyväisyydessä oli pientä eroa edellisvuo-
desta. 

Henkilöstökeskuksen työnantajapal-
veluissa ja kehittämispalveluissa tyyty-
väisyys laski: asiakkaista 15,5% oli erit-
täin tyytyväisiä (edellisvuonna 22,2%) ja 
51,5% melko tyytyväisiä (56,3%). Henki-
löstöpalveluissa asiakkaiden tyytyväisyys 
puolestaan nousi kokonaisuudessaan: 
18,5% oli erittäin tyytyväisiä (edellis-
vuonna 20,3%) ja 59% melko tyytyväisiä 
(50,0%).

Suurimmat kritiikin kohteet olivat tavoi-
tettavuus ja kaupunkitasoinen ohjaus. 
Myös siihen toivottiin selkeyttä, kehen olla 
yhteydessä missäkin asiassa. Täyttölupa-
prosessi koettiin myös raskaaksi.

Suurimpiin kritiikin kohteisiin on odo-
tettavissa parannusta hyvinkin pian. Van-
taan vuoden 2020 alussa aloittaneen 
Uuden HR:n päämääriä ovat tavoitetta-
vuuden parantaminen, asiakaspalvelun 
keskittäminen “yhdelle luukulle” sekä HR-
prosessien selkeyttäminen ja nopeuttami-
nen HR-palvelualustan avulla.

Esimiehiä ja HR:n työtä lisää kunta-alan 
sopimusten työn vaativuuden arviointi 

-järjestelmä, joka viivästyttää rekrytointia 
silloin, kun tehtäväkuvaus tehdään täysin 
uusiksi. Tehtäväkuvat pitää tarkistaa ja 
muokata, koska kaupunki työnantajana 
on velvollinen aina tehtävien muutostilan-
teessa päivittämään ja arvioimaan tehtä-
vän vaativuuden uudelleen kaupunkita-
soisesti. Tämä aiheuttaa runsaasti työtä 
kasvavassa ja kehittyvässä kaupungissa.

Kiitosta asiakkailta sai muun muassa 
henkilöstöpalveluiden keskitetty palkan-
laskenta ja palvelusihteerit, palvelun ystä-
vällisyys, tuki rekrytoinnissa ja kehittämis-
palvelut. 

Henkilöstökeskusta arvioi 205 henkilöä 
sisäisten palveluiden asiakastyytyväisyys-
kyselyssä. Edellisvuonna vastaajamäärä 
oli 266. Vastaajamäärät laskivat koko kau-
punkitasolla. l

HR:n keskitetyn asiakaspalvelun tiimi aloitti toimin-
tansa  vuoden 2020 alussa. Kuvassa tiimin esimies 
Jaana Helin (kesk.) sekä Heidi Eteläsalmi (vas.) ja 
Elina Pulkki.
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OSAAVAN 
HENKILÖSTÖN 
VARMISTAMINEN

HAKIJAMÄÄRÄT LASKIVAT,  
MUTTA HENKILÖSTÖN  
PYSYVYYS PARANI

Osaavan henkilöstön saatavuutta  
pyritään varmistamaan onnistuneilla 
rekrytoinneilla, henkilöstö- ja koulutus- 
suunnitelmalla, työnantajakuvan  
rakentamisella sekä messu- 
ja oppilaitosyhteistyöllä.

K aupungin palveluksesta irtisanou-
tui hieman vähemmän henkilöstöä 
kuin edellisvuonna. Vuonna 2019 

lähtövaihtuvuus oli 7,9 %, kun vuonna 
2018 se oli 8,2 %.  Tulos on hyvä, koska 
se osoittaa hyvää pitovoimaa tilantees-
sa, jossa osaavan työvoiman saatavuus 
on viime vuoteen verrattuna edelleen vai-
keutunut.

Vantaalla kerättiin lähtöpalautetta ja 
siihen vastasi 159 vakituisen palvelussuh-
teensa päättänyttä henkilöä. Vastanneis-
ta naisia oli noin 91 % ja miehiä 9 %.   

Lähtöpalautteeseen vastanneista henki-
löistä Vantaalle olisi valmiita palaamaan 
töihin 68 prosenttia (vastaajien lkm: 104).

Tukea työvoiman varmistamiseksi
Työvoiman saatavuus heikkeni entises-
tään. Vantaan kaupungin työpaikkoihin 
oli vuonna 2019 11,2 % vähemmän työn-
hakijoita kuin vuonna 2018. Hakijamäärän 
lasku on jatkunut jo useamman vuoden. 
Erityisen haastavaa oli aiempien vuosien 
tapaan rekrytoida varhaiskasvatuksen 
opettajia, sosiaalityöntekijöitä, lääkärei-
tä ja kotihoidon työntekijöitä. 

Henkilöstökeskuksen rekrytointitiimin 
asiantuntijat ja viestintäasiantuntija oli-
vat toimialojen tukena ratkomassa saa-
tavuusongelmia ja miettimässä niihin 
keinoja. Työtä tehtiin mm. rekrytoinnin 
kehittämisryhmien kautta. 

Saatavuustyössä on tärkeää kiinnit-
tää huomiota sekä lyhyen aikavälin kei-
noihin, kuten ilmoitusten parantamiseen, 

mutta kehittää työnantajakuvaa myös 
pidemmällä aikavälillä, missä esimerkiksi 
oppilaitosyhteistyöllä ja koulutuskumppa-
nuuksilla on tärkeä merkitys.

Metropolian ammattikorkeakoulun 
kanssa kehitettiin yhteistyössä muun 
muassa uudenlainen rekrytointitapahtu-
ma, jossa Vantaan kaupungin vanhus- ja 
vammaispalvelut esittäytyvät sosiaali- ja 
terveydenhuollon opiskelijoille ja rekrytoi-
vat opiskelijoita kesätöihin, sijaisuuksiin ja 
harjoitteluihin. Tapahtumassa solmittiin 
heti paikan päällä viisi suullista työsopi-
musta.   

Työnantajakuvaa  
rakennettiin somessa 
Verkkoviestintä ja erityisesti sosiaalisen 
median kanavat ovat Vantaalla vahvas-
ti mukana työnantajakuvan rakentami-
sessa. Työpaikkailmoituksia ja Tarinoita 
Vantaalta -uratarinoita jaettiin aktiivisesti 
erityisesti LinkedInin kautta, mutta myös 
Facebookissa ja Twitterissä.

Henkilöstökeskus ja viestintä järjestivät 
koulutuksia ja työpajoja henkilöstölle sosi-
aalisen median ammatillisesta käytöstä 
ja henkilöbrändin rakentamisesta. Koulu-
tuksiin osallistui vuoden 2019 aikana kym-
meniä henkilöitä.

Kaupungilla on työntekijä- ja asukas-
lähettilyysohjelma, jonka tavoitteena on 
kasvattaa kaupungin näkyvyyttä, sen 
työntekijöiden asiantuntija-asemaa sosi-
aalisessa mediassa sekä levittää moni-

7,9%
läHtövaIHtUvUUSProSEnttI 

(8,2% v. 2018)

HENKILÖSTÖ
• Kaupungin palveluksessa oli  

vuoden 2019 lopussa yhteensä  
11 089 (10 939 henkilöä/2018). 

• Vakituisia henkilöitä 8828 (8737/2018).
• Määräaikaisia henkilöitä 2261 

(2092/2018).
• Naisten/miesten osuus henkilöstöstä: 

80/20% (pysynyt ennallaan). 
• Toimialoista naisvaltaisin on sosiaali-  

ja terveydenhuollon toimiala, jossa 91% 
(92%/2018) henkilöstöstä on naisia. 
Naisvaltaisia toimialoja ovat myös sivis-
tystoimi 84% (85%/2018) ja kaupungin-
johtajan toimiala 83% (83%/2018). 

• Vuonna 2019 suurin ikäluokka oli 
40–44-vuotiaat kuten vuonna 2018.

• Koulutustaso 56,4% (56%/ 2018).
• Etätyöpäiviä 8271 / 646 työntekijää 

vuonna 2019 (5429 etätyöpäivää / 505 
työntekijää/2018).  
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Anonyymin rekrytoinnin käyttö 
Vantaalla
Vantaa on Suomen monikulttuurisin kau-
punki. Kaupunki pyrkii aktiivisesti etsi-
mään keinoja edistääkseen henkilöstönsä 
yhdenvertaisuutta, tasa-arvoa ja laajaa 
monimuotoisuutta.  Anonyymi rekrytointi 
on yksi tapa edistää asiaa. 

Vuonna 2019 pilotoitiin anonyymia rek-
rytointia ja tavoitteena oli käyttää mene-
telmää 20-30 rekrytoinnissa. Vuoden 
lopussa menetelmää oli käytetty 25 haus-
sa. Menetelmää käytettiin konserni- ja 
asukaspalveluiden, maankäytön, raken-
tamisen ja ympäristön, sivistystoimen ja 
sosiaali- ja terveydenhuollon toimialoil-
la. Anonyymia rekrytointia käytettiin eri-
tyyppisissä tehtävissä. Näitä olivat muun 
muassa koordinaattori, asiantuntija, pal-
veluohjaaja, palveluesimies, projektisuun-
nittelija, toimistosihteeri, uravalmentaja, 
terveysohjaaja, osallisuuskoordinaattori, 
sähköasentaja, putkiasentaja, kirjaston-
hoitaja ja ruotsin kielen opettaja. 

– Anonyymin rekrytoinnin menetelmä 
sai pääsääntöisesti myönteistä palautet-
ta rekrytoivilta esimiehiltä. Henkilötieto-
jen puuttumisen ansiosta haastatteluun 
kutsuttavien valintaan eivät vaikuttaneet 
henkilöistä saadut mielikuvat. Työhaastat-
teluun kutsuttavia hakijoita pystyttiin arvi-
oida vain hakijan osaamisen, tutkinnon, 
ammatin ja työkokemuksen perusteella 
taustasta riippumatta, henkilöstöasian-
tuntija Sirpa Mikkola kertoo.

Esimiehet saivat myös apua ja tukea 
prosessiin rekrytointitiimistä, mikä näh-
tiin hyvänä asiana. Pilotoinnin aikana oli 
mahdollista kokeilla erilaisia toimintamal-
leja ja testata sekä kehittää Laura-rekry-
tointijärjestelmän toiminnallisuuksia. Van-
taa sai myös paljon positiivista huomiota 
anonyymin rekrytoinnin kokeiluun liittyen. 
Tavoitteena on vuonna 2020 vakiinnuttaa 
anonyymi rekrytointi yhtenä rekrytointita-
pana.

Toimenpiteet maahanmuuttajien 
rekrytoinnin edistämiseksi
Vantaan kaupunki on tarkastellut keskite-
tyn rekrytoinnin prosessejaan vieraskie-
listen hakijoiden näkökulmasta ja ottanut 
käyttöön rekrytoinnin työkaluja, jotka 
tukevat maahanmuuttajataustaisten hen-
kilöiden hakeutumista kaupungille töi-
hin. Alueellisten, avointen rekrytointien ja 
anonyymin rekrytoinnin työkalujen avulla 
on tavoitettu muualla opintonsa suoritta-
neita henkilöitä, jotka ovat tulleet muun 
muassa suorittamaan rinnastamispäätök-
sessä määriteltyä sopeutumisaikaa. 

Rekrytointimarkkinoinnissa ja viestin-
nässä on kiinnitetty huomiota moninai-
suuteen esimerkiksi tuomalla esiin erilaisia 
uratarinoita niin sisäisissä kuin ulkoisissa 
viestintäkanavissa. 

Osaaminen käyttöön Suomessa -hank-
keen puitteissa arvioitiin esimiesten ja työ-
yhteisön tuen tarvetta vastaanottaa vie-
raskielisiä työntekijöitä. 

– Sosiaali- ja terveydenhuollon toimialal-
le on kehitelty suomen kielen koulutuspol-
kumalli yhdessä Amiedun ja aikuisopiston 
kanssa, jossa kielitietoinen työyhteisö 
tukee suomen kielen oppimista arjen työ-
tehtävissä. Mallia pilotoidaan Katriinan 
sairaalassa ja Malminiityn asumisyksiköis-
sä tammi-toukokuussa 2020 aikana, Sirpa 
Mikkola kertoo.

Kielitietoisella työyhteisöllä on parem-
mat valmiudet vastaanottaa vieraskieli-
siä työntekijöitä, sijaisia ja harjoittelijoita. 
Mallin käyttöä on tarkoitus laajentaa muil-
le toimialoille vaiheittain. Maahanmuutta-
jille suunnattua oppisopimuskoulutuspol-
kua on myös kehitetty yhdessä Vantaalla 
meneillä olevan Match-hankkeen kanssa. 

Vantaan kaupungin henkilöstöstä 5,9 % 
oli ulkomaalaistaustaisia (Tilastokeskus 
2018).

Henkilöstö- ja koulutussuunnitelma
Hyvä henkilöstö- ja koulutussuunnittelu 

takaa sen, että henkilöstön osaaminen 
vastaa kaupungin strategiasta, tavoit-
teista ja muutoksista nouseviin tarpeisiin. 
Suunnittelussa huomioidaan henkilöstön 
nykyinen osaaminen ja tulevaisuuden tar-
peet. Henkilöstö- ja koulutussuunnitelma 
muodostuu monitasoisista suunnitelmista, 
joista ensisijaiset ovat yksilöiden ja ryhmi-
en tulos- ja kehityskeskusteluiden yhtey-
dessä laaditut kehittymissuunnitelmat.

Tulos- ja kehityskeskusteluihin osallis-
tui vuonna 2019 vain 65 prosenttia hen-
kilöstöstä. Vuonna 2018 vastaava luku oli 
70 prosenttia. Luvut eivät ole hyviä, koska 
kaupunkitasoisena tavoitteena on ollut, 
että jokainen esimies käy kaikkien työnte-
kijöidensä kanssa nämä keskustelut.  Vuo-
den aikana toteutettiin edellisinä vuonna 
laadittua koulutussuunnitelmaa ja laa-
dittiin uusi koulutussuunnitelma vuodelle 
2020. 

Koulutussuunnitelmat laadittiin vuoden 
2019 syksyllä tulosalueittain. Näistä koot-
tiin uuden organisaation mukaisten palve-
lualueiden koulutussuunnitelmat. Suunni-
telmat pohjautuvat tulosalueen tarpeisiin, 
nykyisen henkilöstön osaamiseen sekä 
mahdollisiin muutoksiin toimintaympä-
ristössä. Koulutussuunnitelmat käsiteltiin 
kaupungin yhteistoimintaryhmässä ja 
suunnitelmien pohjalta rakennetaan seu-
raavan vuoden koulutusohjelma. 

– Uutta Vantaata koskevassa koulu-
tussuunnitelmassa painottuvat vahvasti 
muutostaidot ja muutoskyvykkyys uuden 
organisaation astuessa voimaan vuoden 
alussa. Tämä edellyttää uuden oppimis-
ta ja vanhasta poisoppimista niin yksi-
lö- yhteisö- kuin organisaatiotasollakin. 
Organisaatiossa kuvataan vuoden aikana 
uudet johtamisjärjestelmät, joiden mukai-
nen toiminta tulee saada käyntiin, kertoo 
kehittämispäällikkö Hilma Aminoff.

Suurena haasteena kaikilla työntekijöil-
lä niin esimiesasemassaolevilla kuin työn-
tekijöilläkin on itsensä johtamisen taitojen 

lisäksi yhteisen tavoitteen ymmärtäminen 
ja yhteistyötaitojen kehittäminen.

Osuma kehittämisen 
 ja seurannan apuna
Osaamista kehitetään Vantaalla paitsi 
työssäoppimisen keinoin, myös vahvalla 
koulutus-, valmennus- ja kehittämispäivä-
tarjonnalla. Työntekijöillä on mahdollisuus 
hakeutua sekä organisaation sisäisiin 
että ulkoisiin koulutuksiin. 

Vantaan kaupungilla on käytössä 
koulutusten hallinnointi- ja viestintätyö-
kalu Osuma, joka on vakiintunut myös 
koulutusten seurannan ja raportoinnin 
välineeksi. Osuma auttaa arvioimaan ja 
seuraamaan henkilöstön osaamisen kehit-
tämistä niin yksilö kuin ryhmätasollakin. 
Osumassa jokainen esimies ja työntekijä 
voi löytää tiedot kaikista käydyistä kou-
lutuksista ja hakemuksista. Tätä omapal-
velutyöpöytää on järjestelmässä vuoden 
2019 aikana uudistettu ja selkeytetty.  

Koulutussuunnitelman mukaisia oppi-
mispäiviä toteutui yhteensä 33 745 päi-

vää, joka on 8 011 päivää vähemmän kuin 
vuonna 2018. Ulkoisia koulutuksia toteu-
tui 11 231 päivää ja sisäisiä koulutuksia 22 
556. Yhteensä koulutuspäiviä oli 33 617. 

Vuonna 2019 koulutuspäiviä työnteki-
jää kohden toteutui 3,8 eli päivän vähem-
män kuin edellisvuonna (4,8). Luvussa on 
mukana vakinaiset ja määräaikaiset työn-
tekijät.

Päivien väheneminen selittyy Apotti-
koulutusten vähenemisellä, Uusi Vantaa - 
muutoksella sekä osittain henkilöstökoulu-
tuksen järjestäjän vaihdoksella.  Valtaosa 
oppimisesta tapahtuu työssä. Järjestetyt 
koulutukset ovat yksi osa oppimiskokonai-
suutta. Vantaalla tarjotaan myös mento-
rointia, työnohjausta, coachausta ja työ-
yhteisön kehittämispäiviä. 

Amiedu koulutuskumppanina
Amiedu aloitti ammatillisen henkilöstökou-
lutuksen tuottajana vuoden 2019 alussa. 
Kumppanin käytön tavoitteena on hank-
kia henkilöstökoulutusta, joka perustuu 
henkilöstön nykyiseen osaamiseen ja 

puolista ja ihmisläheistä Vantaa-kuvaa. 
Ohjelmassa mukana olevilla työntekijä- ja 
asukaslähettiläillä oli käytössään Smarp-
alusta sisältöjen jakoon. Vuoden 2020 
aikana lähettilyysohjelma tullaan uudis-
tamaan ja Smarp-alustasta luopumaan.

– Kesällä 2019 järjestimme Instagramis-
sa #töissävantaalla -kuvakisan, joka kerä-
si toista sataa kesäistä työaiheista kuvaa. 
#töissävantaalla -hashtag otettiin kaupun-
kitasoiseen käyttöön, ja sitä käytetään 
kaikissa työnantajakuvaan ja rekrytoin-
teihin liittyvissä sosiaalisen median posta-
uksissa. Kannustamme myös henkilöstöä 
käyttämään ko. hashtagia ammatillisissa 
somepostauksissa kanavasta riippumatta, 
viestinnän suunnittelija Kaisu Lehtomaa-
Digha kertoo.

– Työnantajamielikuvan systemaattiseksi 
kehittämiseksi laadittiin kattava toimenpi-
desuunnitelma vuodelle 2020. Suunnitel-
ma sisältää työnantaja- ja rekrytointivies-
tintäryhmän kokoamisen, konkreettisia 
parannusehdotuksia ja toimenpiteitä sekä 
uusia avauksia työnantajamielikuvan 
parantamiseen koko kaupunkitasolla, mut-
ta eritoten huomioiden saatavuushaaste-
ammattiryhmät, Lehtomaa-Digha lisää.

Valmistelut muun muassa pelillistämisen 
käytöstä työnantajamielikuvan luomises-
sa aloitettiin vuoden 2019 lopussa.

Messuja ja oppilaitosyhteistyötä
Oppilaitosyhteistyö on Vantaalla osa 
ennakoivaa rekrytointia. Kaupungin stra-
tegisena tavoitteena on ollut rakentaa 
niin kutsuttuja työpolkuja opinnoista työ-
elämään. 

Ennakoivaa rekrytointia toteutettiin 
vuoden 2019 aikana rekrytoinnin kannal-
ta keskeisissä tapahtumissa, esimerkiksi 
Educa-messuilla, Sosiaalialan asiantun-
tijapäivillä, Varhaiskasvatusmessuilla ja 
Sairaanhoitajapäivillä. Henkilöstökeskus 
koordinoi messujärjestelyjä ja tuki näin 
osaltaan työnantajakuvan rakentamista 
tapahtumien yhteydessä.
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VANTAAN KÄYTTÄMÄ ANONYYMI 
REKRYTOINTI LISÄÄ YHDENVERTAISUUTTA

Vantaa on ottanut käyttöön anonyymin rekrytoinnin ta-
voitteenaan lisätä henkilöstön yhdenvertaisuutta ja mo-
nimuotoisuutta. Työllisyyspalvelujen asiakkuusyksikön 
palvelupäällikkönä työskentelevä Hanna Sauli on yksi van-
taalaisista esimiehistä, joka on rekrytoinut anonyymisti jo 
useammassa haussa.

– Olin tutustunut jo aiemmin anonyymiin rekrytointiin ja 
lukenut siitä. Mietin vaikuttaisiko esimerkiksi henkilön nimen 
peittäminen valintoihin.

Kun Hanna Sauli kuuli, että Vantaa ottaa kokeiluun ano-
nyymin rekrytoinnin, hän sopi rekrytointimuodon testauk-
sesta henkilöstökeskuksen kanssa. Sauli rekrytoi palveluesi-
miehen, yritysyhteistyökoordinaattorin ja palveluohjaajan, 
sekä avasi haut toisen palveluohjaajan sekä koordinaattorin 
paikkaan. 

– Anonyymin rekrytoinnin taustalla on ajatus, että halu-
taan parhaat mahdolliset tehtävään ilman, että henkilöön 
liittyvät ominaisuudet vaikuttaisivat.

Anonyymi rekrytointi varmistaa, että kaikki hakijat ovat 
samalla viivalla hakutilanteessa ja huomio keskittyy osaa-
miseen ja kelpoisuusvaatimuksiin. Täten esimerkiksi suku-
puoli, kulttuuritausta tai ikä eivät vaikuta valintoihin edes 
alitajuisesti. 

– Myös hakemusten laatu on parantunut. Ne ovat keskit-
tyneet paremmin työhön, kun kuvaukset perhesuhteista ja 
harrastuksista ovat jääneet pois, Sauli toteaa.

Palveluesimies Vaula Walo ja palveluohjaaja Suvi Tiiho-
nen tulivat valituksi tehtäviinsä syksyllä anonyymin rekry-
toinnin kautta. Kokemukset hakijanäkökulmasta ovat myös 
positiiviset.

– Näen, että anonymiteetti edistää tasa-arvoa, Walo 
sanoo. Hänellä on kokemusta anonyymista rekrytoinnista 
myös rekrytoijan näkökulmasta. 

Vuonna 2019 anonyymia rekrytointia käytettiin yhteensä 
25 haussa.

muuttuviin osaamisvaatimuksiin, vastaa 
strategisia tavoitteita sekä tukee työnteki-
jän oppimista. 

Amiedun kumppanuus henkilöstökoulu-
tuksen järjestämisessä tukee osaamisen 
johtamisen ja kehittämisen toimintamallia, 
jota on toteutettu yhteistyössä toimialo-
jen ja tulosalueiden kanssa. Toimialat ja 
tulosalueet ovat toimineet koulutuspalve-
lujen tilaajina ja palvelun maksajina. Pal-
velun loppuasiakkaita ovat eri toimialojen 
ja tulosalueiden työyhteisöjen yksittäiset 
työntekijät, joiden ammatillisia valmiuksia 
ja ammatillista osaamista palvelulla kehi-
tetään koulutuksen keinoin. Palvelu koskee 
ammatillisen ja substanssiosaamisen hen-
kilöstökoulutusta.

Vuoden 2019 aikana toteutettiin hen-
kilöstökoulutusta eri toimialoille ja liike-
laitokselle puolen päivän tai koko päivän 
kestoisina koulutuksina 108 kappaletta, 
oppimistyöpäiviä kertyi yhteensä 2124 
kappaletta. Sosiaali- ja terveydenhuollon 
toimialan koulutukset painottuivat syk-
syyn Apotin käyttöönotosta johtuen. Kou-
lutuksiin osallistui yhteensä 2 153 henkilöä. 
Toteutuneiden koulutusten laadun keskiar-
vo oli hyvää tasoa.   

– Toimialoja yhdistävänä koulutusteema-
na olivat vuonna 2019 kaupunkitasoisten 
linjausten mukaisesti turvallisuuskoulu-
tukset, työsuojelukonsultti Anne Vuorio 
kertoo. 

Amiedun tarjoamiin koulutuksiin liitty-
en toteutettiin loppuvuonna ensimmäiset 
turvallisuuskävelyt nimetyissä yksiköissä. 
Osallistujat pitivät kävelyitä koulutusten 
tapaan tarpeellisina ja ne herättivät pal-
jon keskustelua ja kyselyitä sekä kannusti-
vat myönteisen kriittisesti tarkastelemaan 
omaa tapaa toimia.

Koulutusten lisäksi Amiedu toteutti eri-
laisia kehittämistyöpajoja ja osallistui 
kaupunkitasoisen osaamisen johtamisen 
mallin toteuttamiseen. Lokakuussa 2019 
Amiedu osallistui yhteistyössä Sivistystoi-

Palvelupäällikkö Hanna Sauli viehättyi anonyymin rekrytoinnin 
ideologiasta: tehtävään halutaan paras hakija ilman, että hen-
kilöön liittyvät ominaisuudet vaikuttavat edes alitajuisesti.
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VARIAN UUTTA ORGANISAATIOTA  
RAKENNETAAN TIIMINÄ

Vantaan ammattiopisto Varia käy läpi isoa organisaatiomuutosta, 
jossa henkilöstö on otettu aktiiviseen rooliin muutoksen toteuttaja-
na. Varialla on henkilöstöä 350.

– Lähdimme rakentamaan tiimiorganisaatiomallia ja sen ympä-
rille uutta johtamisjärjestelmää, kertoo Varian rehtori Pekka Tau-
riainen.

Organisaatiomuutoksen aloitus ajoittuu samaan kohtaan, kun 
myös ammatillisen koulutuksen lainsäädännön muutos vuonna 
2018. Varia sai organisaatiomuutokseen strategiarahaa opetus- 
ja kulttuuriministeriöltä 450 000 euroa.

Varialle muodostui neljä osaamispalvelualuetta, joiden alle 
yhteensä 11 tiimiä. Tiimit rakentuvat tutkintoalueista, joilla on sel-
keää synergiaa, esimerkiksi ravitsemispalvelut, logistiikka, raken-
taminen sekä sähkö ja ICT.

Jokaiselle tiimin jäsenelle on määritelty roolit, vastuut ja asi-
antuntijatehtävät perinteisen opetuksen lisäksi.  Kaikki tiimit ovat 
kytkettynä myös työelämäpalveluihin, mikä edistää yritysten ja 
koulun välistä yhteistyötä muun muassa työpaikalla tapahtuvas-
sa oppimisessa, oppisopimuskoulutuksessa ja yrityksille tarjotta-
vien palvelujen kehittämisessä.  

– Opettajat ovat olleet aktiivisesti miettimässä esimerkiksi, mil-
lainen on ihanteellinen Varia, ihanteellinen tiimi ja kuinka toimia 
opiskelijalähtöisesti.

Esimiehet ovat osallistuneet konsulttien pitämiin työpajoihin, 
joissa uutta toimintamallia on käyty läpi ja mietitty kriittisimpiä 
kehittämiskohteita. Esimiehet puolestaan ovat pitäneet samat työ-
pajat henkilöstölle, joten henkilöstön ajatukset ja kehitysehdotuk-
set on saatu läpileikattua koko organisaation.

– Ennen suurin osa opettajista on toiminut yksin, mutta nyt heillä 
on tiimin asiantuntemus käytössä ja töitä on mahdollista tehdä 
tiiminä.

Varialla on ollut mahdollista käyttää kymmentä resurssiopet-
tajaa, jotta vakinaisille opettajille on jäänyt enemmän aikaa irrot-
tautua kehitystyöhön.

– Uudentyyppinen ajattelu ja pohdinta vie aikaa, Tauriainen 
toteaa.

Varian kehittämistyö on vielä kesken, eikä ihanteellista Varia-
kuvaa ole vielä luotu. Myös tiimeiltä tulleet ihanteet vaihtelevat, 
ovathan alat keskenään myös hyvin eri tyyppisiä. Yksi asia on 
kuitenkin noussut esiin: vastuuta ja päätösvaltaa halutaan alas-
päin tiimeille.

Henkilöstökeskus on ollut koko ajan mukana suunnittelemassa 
ja tukemassa organisaatiomuutoksen kokonaisuutta sekä tarjon-
nut Varian käyttöön asiantuntijaverkostoja ja konsulttiapua.

men toimialan kanssa Myönteisen erityis-
kohtelun ohjelmaan kuuluvan ”Monikieli-
syys oppimisen voimavarana”- seminaarin 
järjestämiseen. Seminaari sai hyvän vas-
taanoton.  

Sosiaali- ja terveydenhuollon, Aikuis-
opiston ja Henkilöstökeskuksen kanssa 
yhteistyössä suunniteltu suomen kielen 
oppimista tehostava Kielipolku-toimin-
tamalli valmistui.  Toimintamallia pilotoi-
daan kevään 2020 aikana ja mahdolli-
sesta laajentamisesta päätetään tulosten 
valmistuttua. Koulutusten striimaukset ja 
videoinnit aloitettiin ja saatujen hyvien 
kokemusten perusteella digitaalisuuden 
tuomia mahdollisuuksia hyödynnetään 
lisää vuonna 2020.

Oppimista omaehtoisesti  
ja vastuullisesti
Henkilöstö kouluttautuu ammatillisesti 
myös oma-aloitteisesti. Nopeasti muut-
tuvassa maailmassa jokainen viimekä-
dessä itse huolehtii oman ammatillisen 
osaamisensa uudistamisesta. Työnantaja 
tukee tällaista koulutusta omaehtoisella 
koulutustuella. Tuettavan koulutuksen on 
oltava henkilön tulos- ja kehityskeskuste-
lussa laaditun kehittymissuunnitelman 
mukaista. Vuonna 2019 omaehtoisen kou-
lutuksen tukea jaettiin noin 40 000 euroa. 
Tukea haettiin yhteensä noin 88 000 euron 
edestä. Tukea myönnettiin 74 työntekijälle, 
hakijoita oli 75. 

Koulutuskorvaus pieneni
Kaupunki tulee saamaan koulutuskorvaus-
ta työttömyysvakuutusrahastolta vuodel-
ta 2019 noin 348 905 euroa. Summa on 
1,42 %:a pienempi kuin vuonna 2018. Vaik-
ka laskelmassa pohjana käytettävä palk-
kasumma on kasvanut, on korvaushake-
mukseen huomioitavien koulutuspäivien 
määrä vähentynyt 2 357 päivällä, mikä 
selittää myös korvauksen pienenemisen. l

”Ennen suurin opettajista on toiminut yksin, mutta nyt 
heillä on tiimin asiantuntemus käytössä”, Varian rehtori 
Pekka Tauriainen kertoo uudesta tiimiorganisaatiosta.
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JOHTAMISEN 
JA TYÖYHTEISÖJEN  
KEHITTÄMINEN

STRATEGISET TEEMAT NÄKYVÄT 
JOHTAMISVALMENNUKSISSA

Vantaan johtamisen  
valmennukset 2019 
Ylimmän johdon vakiintuneet valmen-
nus-/verkostopäivät, joita on pidetty 
kaksi vuoden 2019 aikana, on toteutettu 
osana Uusi Vantaa -muutostukea. Lisäksi 
Uusi Vantaa -muutostuessa on toteutettu 
myös muita foorumeita ylimmälle johdol-
le. 

Uuden Vantaan ylimmälle johdolle koh-
dennetun valmennus-/koulutuskokonai-
suuden suunnittelu aloitettiin keväällä 
2019. Tavoitteena on tukea Uusi Vantaa 
uudistamisen johtamista ja vahvistaa 
johtamisosaamista muuttuvassa toi-
mintaympäristössä. Prosessi on alkanut 
markkinakartoituksella ja kilpailutuksen 
valmistelulla. Kumppaniksi haetaan yli-
opistotasoista koulutuksen tuottajaa.  

Ammattitutkintoja johtamisen tueksi  
Vuonna 2017 alkanut, päälliköille suunnat-
tu johtamisen erikoisammattitutkinto 
jet päättyi toukokuussa 2019. Tutkinnon 
suorittivat kaikki 16 opintonsa aloittanut-
ta päällikköä ja johtajaa. Uusi JET alkaa 
vuoden 2020 aikana. 

Vuonna 2018 alkaneen lähiesimiestYön 
ammattitutkinnon lat 2 ryhmä saatiin 
päätökseen marraskuussa 2019. Tutkinto-

kokonaisuuden suoritti 15 lähiesimiestä eri 
puolilta Vantaan organisaatiota. 

Oppisopimuskoulutukset (JET ja LAT) on 
toteutettu yhteistyössä Varian oppisopi-
mus- ja aikuiskoulutuspalveluiden sekä 
Omnia-aikuisopiston ja MIFin kanssa. 

Toimintakulttuurin muutosta 
johtamassa 
Vuoden aikana on toteutettu tulosaluei-
den johtoryhmille suunnattua tomuta 

-valmennusohjelmaa, jonka tavoitteena 
on tukea toimintakulttuurin muutoksen 
johtamista.  Sivistystoimen toinen TOMU-
TA-ohjelma päättyi keväällä 2019. Maan-
käytön, rakentamisen ja ympäristön 

-toimialan ohjelma on toteutettu kokonai-
suudessaan tämän vuoden aikana.  

Uusien esimiesten valmennukset  
esimiehenä vantaalla -valmennus on 
tarkoitettu kaikille Vantaalla uusille esi-
miehille.  Vuoden 2019 aikana on aloitta-
nut 3 uutta ryhmää, joissa jokaisessa 17 
osallistujaa. 

Johtamistarjottimella coachingia  
ja strategista johtamista  
Johtamistarjottimella on jatkettu hyvää 
palautetta saaneita esimiesten rYhmä-
coaching-prosesseja sekä ilman esi-

Vantaalla johtamisosaamisen 
kehittämisessä on jatkettu strategiasta 
tulevien johtamisen painopisteiden 
eteenpäinviemistä. Tämän valtuustokauden 
strategiassa johtamisen painopistealueina 
ovat valmentava suorituksen johtaminen, 
itsensä johtaminen, yhteistyö- ja 
palautekulttuuri sekä rohkean 
kokeilukulttuurin kehittäminen. 

Esimiesten ja johtajien johtamisosaamista kehitetään erilaisten 
valmennusohjelmien ja kehittämispalveluiden kautta. Valmennusohjelmat 
muodostavat systemaattisen kokonaisuuden, joka huomioi erilaiset 
kohderyhmät ja kehittymisen tarpeet.
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miesasemaa toimiville tiimin tai ryhmän 
vetäjille suunnattua rYhmänvetäjien val-
mennusta johtamistaitojen kehittämiseksi. 
Vantaalaisessa ryhmäcoaching -mallissa 
opitaan valmentavan johtamisen perustei-
ta, coachataan itse ja tullaan coachatuksi 
sekä sidotaan opit heti arjen johtamistyö-
hön.  

Johtamistarjottimelle on luotu myös 
uusia oppimisratkaisuja vuonna 2019. 
Kokeiluna olemme aloittaneet kahdella 
pienryhmällä Energiaa Esimiestyöhön 

-ryhmäcoachingprosessin. Tässä johtajuu-
dessa kasvamista lähestytään itsen johta-
misen kehittämisen sekä työhyvinvoinnin 
johtamisen näkökulmista. 

 – Esimies elää jatkuvan muutoksen ja 
uudistamisen keskellä, epävarmuutta sekä 
monimutkaisuutta riittää. Tässä ajassa on 
erityisen tärkeää pitää huolta omasta työ-
hyvinvoinnista, tasapainosta ja sisäisestä 
levollisuudesta. Lisätäksemme esimiesten 
valmiuksia itsen johtamisessa sekä työhy-
vinvoinnin johtamisessa omassa tiimissä, 
olemme kehitelleet Energiaa Esimiestyö-
hön -ryhmäcoaching prosessin, kertoo 
kehittämiskonsultti Hannele Korkeamäki. 

Johtamistarjottimella on tänä vuon-
na tarjottu kokeiluna myös esimiesten 
case-pohjaista työnohjausryhmää. Se 
on esimiestyössä kasvamisen ja kehitty-
misen tavoitteellinen prosessi, jossa hyö-
dynnetään ongelmaperusteisen oppimi-
sen menetelmiä ja jossa työskennellään 
työnohjaajan ohjauksessa osallistujien 
omien haasteiden ympärillä. Ryhmä tar-
joaa mahdollisuuden pysähtyä tarkaste-
lemaan omaa toimintaa esimiehenä sekä 
kasvaa ja kehittyä siinä edelleen yhdessä 
muiden esimiesten kanssa. 

Keskitettyjen kehittämisrahojen 
jakautuminen 2019 
Kaupunkitasoiset kehittämisprosessit ja 
valmennukset muodostuvat pääasias-
sa esimiesten, päälliköiden ja johtajien 

JOHTAMISEN TAVOITTEET KIRKKAAKSI

Henkilöstökeskus järjestää Tomuta-koulutuksia, joiden keskeisenä 
tavoitteena on tukea tulosalueiden johtoa strategian mukaisessa 
toimintakulttuurin uudistamisessa organisaatioissaan.

Ideana on johtamisen tarkastelu niin yksilön, tiimin kuin orga-
nisaationkin näkökulmasta ja kaikkien näiden tasojen rinnakkai-
nen kehittäminen.

Kaupunkisuunnittelun johtoryhmä kävi Tomuta-koulutuksen, 
kun johtoryhmä oli uusiutumassa. Koulutus osui luontevaan 
ajankohtaan.

Kaupunkisuunnittelun tulosaluejohtaja Tarja Laine suhtautui 
aluksi koulutukseen omien sanojensa mukaisesti hieman kyyni-
sesti. – Koulutuksia on paljon, ja vaikka ne kokonaisuutena pitä-
vätkin kehittämis- ja oppimisvirettä yllä, niin usein yksittäisen 
koulutuksen antia on vaikea eritellä. Siksi minulla ei juuri ollut 
erityisiä odotuksia koulutusta kohtaan.

Valmennuksen keskeisiä olivat valmentava suorituksen johta-
minen ja itsensä johtaminen, luottamuksen rakentaminen ja vuo-
rovaikutus, tavoitteellinen työskentely sekä toimeenpanon taito.

Koulutus yllätti Tarja Laineen.
– Koulutus osoittautui todella merkittäväksi ja kirkasti johta-

misen tavoitteitani. Olen ylpeä siitä, että Vantaalla johtamisen 
taustalla on systemaattinen ajatus henkilöstön voimavarojen 
käytöstä ja kehittämisestä. Oma johtamistyylini ei ole kovin 
autoritäärinen ja koulutuksen aikana sain vahvistusta omalle 
lähestymistavalleni. Johtajina emme voi muuttua toisenlaisik-
si ihmisiksi, mutta voimme aina kehittyä ja oppia käyttämään 
voimavarojamme paremmin. Tunnistin myös paremmin meidän 
porukkamme vahvuuksia, ja se on saanut työni tuntumaan kevy-
emmältä, Laine kertoo.

Koulutus loi myös uskoa siihen, että muutos tehdään yhdessä. 
Askeleet voivat olla pieniä, aina ei tarvitse repiä.

Tarja Laine kertoo, että koulutukseen osallistunut johtoryhmä 
oppi tuntemaan toisensa tosi hyvin, keskustelu oli avointa ja roh-
keaa. 

– Taisimme olla kaikki ylpeitä siitä, että teemme töitä yhdessä, 
Laine päättää.

Tomuta järjestettiin nyt kolmatta kertaa. Koulutukseen osallis-
tui maankäytön tulosalueista Kaupunkisuunnittelun, Kiinteistöjen 
ja asumisen, Kuntatekniikan keskuksen ja Tilakeskuksen johtoryh-
mät. Valmentajana koulutuksessa toimi Vantaalla hyvin pidetty 
Ira Lange, Q.motion Oy:stä. Kolmannesta koulutusryhmästä 
koulutusta suosittelisi 9,67 (asteikolla 1-10) ja se sai kokonaisar-
vosanaksi 9,44 (asteikolla 4-10).

Kaupunkisuunnittelun tulosaluejohtaja Tarja Laine ja asemakaavapääl-
likkö Ilkka Laine kokivat TOMUTA-koulutuksen hyvin antoisaksi. ”Koulutus-
tilaisuudet olivat hyvin intensiivisiä ja herättivät paljon ajatuksia muun 
muassa omasta johtamisprofiilista”, Ilkka Laine toteaa.
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valmennuksista. Erityisesti vuonna 2019 
korostui Uusi Vantaa kaupunkitasoisen 
muutostuen erilaiset foorumit eri kohde-
ryhmille. Vuonna 2019 kaupunkitasoisten 
valmennusten määrä oli 54% kokonaiskus-
tannuksista. Vastaava luku vuonna 2018 
oli 60%.  Vuonna 2019 käytetty kokonais-
summa kehittämiseen oli noin 270 000 €.

Muutostukimalli systemaattisen 
johtamisen tukena 
Uusi Vantaa -muutoksen johtamisen tuke-
minen kaupunkiorganisaation eri tasoilla 
on ollut yksi henkilöstökeskuksen kehit-
tämispalveluiden keskeisistä tehtävistä 
kuluneen vuoden aikana. Uusi Vantaa 

-muutoksen tavoitteet ja periaatteet sekä 
strategian linjaukset muutoksissa onnis-
tumisesta ohjaavat niin muutosjohtamista 
kuin muutostukea. Henkilöstökeskuksen 
kehittämispalveluiden ohjaaman Uusi Van-
taa -muutostuen keskeisenä päämääränä 
on juuri muutoksissa onnistumisen mah-
dollistaminen.  

Uusi Vantaa -muutoksen tueksi koottiin 
kattava muutostuen malli ja kokonaisuus, 
joka rakentui useista erilaisista elementeis-
tä, joita voitiin hyödyntää rinnakkain ja 
tarpeen mukaan organisaation eri tasoil-
la. Johdon ja esimiesten muutostuen (mm. 
esimiesten muutospajat, johtoryhmän tai 
yksilön coaching, erilaiset valmennusoh-
jelmat sekä konsultointi) lisäksi tärkeää on 
koko työyhteisön yhteinen työskentely ja 
osallisuus esimerkiksi erilaisissa muutos-
pajoissa muutoksen ymmärtämiseksi ja 
toteuttamiseksi. Muutostuen toteutukseen 
nimettiin ulkoisten puitesopimuskumppa-
neiden joukosta tiivis ydinryhmä ensisijai-
siksi muutoksen konsulteiksi, fasilitoijiksi ja 
valmentajiksi. 

Kaupunkitasolla muutostukea on 
toteutettu erilaisina kaupunginjohtajan 
foorumeina: ylimmälle johdolle suunna-
tut verkostopäivät (2 kpl) ja Uusi Vantaa 

-aamupuurotilaisuudet (3 keväällä + 3 syk-

UUSI VANTAA ON HENKILÖSTÖN NÄKÖINEN

Vantaa uudisti organisaationsa, ja osallisti henkilöstönsä muu-
tokseen. Henkilöstökeskuksen ja kehittämispalveluiden tarjoama 
muutostuki on rakentunut useista erilaisista elementeistä, joita on 
voitu hyödyntää organisaation eri tasoilla. 

Johdon ja esimiesten muutostuen, muun muassa esimiesten 
muutospajojen, johtoryhmän tai yksilön coachingin, erilaisten 
valmennusohjelmien sekä konsultoinnin lisäksi tärkeäksi on koet-
tu koko työyhteisön yhteinen työskentely ja osallisuus erilaisissa 
muutospajoissa muutoksen ymmärtämiseksi ja toteuttamiseksi. 

Konsultti Kirsi Parviainen on ollut mukana tukemassa uuden 
Vantaan syntyä.

– Uusi Vantaan kehittämistyö on koettu innostavana mahdolli-
suutena tarkastella ja uudistaa nykyisiä toimintamalleja. Vuoro-
puhelu eri organisaatiotasoilla on ollut aktiivista ja henkilöstön 
osallistumiseen on haluttu aidosti panostaa, Parviainen näkee.

Uuden Vantaan organisaatio on syntynyt osallistamisen tulok-
sena ja on henkilöstön näköinen.

– Nyt on käynnistetty myös johtamisjärjestelmän kehittämistyö. 
Samalla on syntynyt yhteistä näkemystä sekä kaupungin strate-
giasta että Uusi Vantaa -kehittämistyön tavoitteista, Parviainen 
kertoo.

Parviaisen mukaan osallistuminen on ollut aktiivista ja innos-
tunutta. Ideoita ja kommentteja on esitetty rohkeasti. Erilaisille 
näkemyksille on ollut tilaa keskustelussa ja lopulta on saatu aina 
aikaa myös yhteinen lopputulos. 

– Erityisesti olen ilahtunut siitä, miten monin paikoin nyt on 
tartuttu mahdollisuuteen katsoa omia toimintamalleja uusiksi ja 
käyttää tämä Uuden Vantaan tarjoama mahdollisuus muuhunkin 
uudistamiseen kuin vaan organisaatiorakenteen kehittämiseen.

Parviainen toimi uuden Vantaan sparraajana ja fasilitoijana 
muun muassa Kasvatuksen ja oppimisen uudelle toimialalle ja 
johdolle sekä oli mukana hankintakeskuksen työpajoissa.

Parviaisen odotukset Uudelle Vantaalle on hyvin positiiviset. 
Esimerkiksi Kaupunkikulttuuri on ihan kokonaan uuden luomisen 
äärellä.

”Uusi Vantaa on tarjonnut mahdollisuuden  
katsoa omia toimintamalleja uusiksi”,  
konsultti Kirsi Parviainen iloitsee.
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VANTAAN KUNTOUTUSPALVELUT TARJOAA  
MONIAMMATILLISTA KUNTOUTUSTA

Vantaan kaupungin kuntoutusyksikkö yhdisti terapiatoimintojaan, 
jotta se palvelisi asiakasta paremmin yhtenä kokonaisuutena. Tämä 
tarkoitti käytännössä sitä, että organisaation siilot purettiin.

– Asiakkaan näkökulmasta oli selkeä tarve, että useampi terapeut-
ti on mukana työskentelyssä. Halusimme luoda moniammatillisen 
työskentelytavan ja lisätä yhteistyötä myös esimerkiksi terveysase-
mien, perhepalvelujen sekä vanhus- ja vammaispalvelujen kanssa, 
kuntoutustoiminnan palvelupäällikkö Virpi Aromaa kertoo. Kuntou-
tuspalvelut ovat osa sosiaali- ja terveydenhuollon terveyspalveluja.

Kuntoutusyksikkö sai tukea muutokseen henkilöstökeskukselta ja 
ulkopuoliselta konsultilta. Valmennuksen ja sparrauksen kohteena 
on eritoten ollut johtoryhmä.

– Uudistus on vasta alussa, ajanjaksona puhutaan muutamasta 
vuodesta, jonka toiminnan muuttuminen vie. Alku on mielestäni 
erittäin lupaava. Johtoryhmä on vahvasti ottanut roolin muutoksen 
veturina ja rakentaa sitä yhdessä henkilöstön kanssa työstetyn visi-
on pohjalta. Asiakas on muutoksen keskiössä ja johtoryhmällä on 
rohkeutta pohtia ja hahmottaa muutosta isosti ja tehdä sen mukai-
sia aloitteita. Uskon vahvasti, että Vantaan kuntoutuspalveluista 
saamme vielä kuulla edelläkävijänä kuntoutuspalveluiden kehittäjä-
nä, konsultti Jaana Laukkarinen Werka Kehitys Oy:stä sanoo.

Vantaan kuntoutuspalvelujen visiona onkin olla juuri moniam-
matillisen kuntoutuksen edelläkävijä. Visiota ja arvoja on työstetty 
yhdessä koko henkilöstön kanssa, ja henkilöstö on haluttu kehittä-
miseen tiiviisti mukaan.

– Muutosmatka on yleensä pitkä prosessi - mitä tapahtuu matkan 
varrella, on tärkeää, ja matkastakin olisi hyvä nauttia, kehittämis-
konsultti Tuija Jokinen muistuttaa.

Jaana Laukkarinen näkee asian hyvin samoin. 
– On tärkeää pysähtyä pohtimaan jo tehtyä. Iloita tehdystä työstä 

ja saavutetuista virstanpylväistä. Muutoksen hektisyydessä pysäh-
tyminen helposti unohtuu, vaikka se tarjoaa hienoja yhteisesti jaet-
tuja ilon ja oppimisen hetkiä.

Virpi Aromaa näkee ulkopuolisen avun muutoksessa tärkeänä. Se 
herätteli johtoryhmän omaa ajattelua ja kyseenalaisti tiettyjä asioi-
ta, mitä ei omalla porukalla pysty tai uskalla tehdä. 

– Ulkopuolinen osaa kysyä oikeita kysymyksiä, mikä vie meidän 
omaa ajatteluamme eteenpäin.

syllä), päällikköfoorumit (2 kpl) sekä uusi-
en toimialojen valmistelujohdolle suunna-
tut innovaatiolabrat (2 kpl).  

Palvelualuetasolla muutostukea on 
toteutettu tulevien palvelualuejohtajien 
kanssa käytyjen neuvotteluiden pohjalta. 
Muutostuen tarvetta tarkasteltiin niin yksi-
lö-, johtoryhmä- kuin organisaation johta-
misjärjestelmä -näkökulmista. Syksyn 2019 
mittaan on muutostuen puitteissa työstet-
ty erilaisissa kokoonpanoissa muun muas-
sa uusien palvelualueiden rakenteita ja 
johtamisjärjestelmää sekä luotu yhteistä 
näkyä tulevan organisaation tehtävistä ja 
muutoksen tarjoamista mahdollisuuksista 
toiminnan uudistamiselle ja kehittämiselle.  

Palvelualuetason tarkastelun ja tuen 
lisäksi on tärkeää, että muutosta tarkas-
tellaan riittävän systemaattisesti myös toi-
mialatasolla. Toimialoilla onkin järjestetty 
mm. ulkoisten konsulttien järjestämiä työ-
pajoja toimialojen johtamisjärjestelmän ja 
yhteisten palveluiden järjestämisen ympä-
rillä. Lisäksi yhteisten palveluiden järjestä-
mistä on työstetty myös kaupunkitasoises-
sa työpajatyöskentelyssä.  

– Uusi Vantaa -muutostukea toteute-
taan aktiivisesti myös vuoden 2020 puo-
lella, jolloin käynnistyy esimerkiksi kau-
pungin johtoryhmän coachingvalmennus 
sekä kaupunkitasoisten strategiateemo-
jen organisoitumisen ja toimintatapojen 
yhteinen työstäminen. Myös eri toimialo-
jen ja palvelualueiden kehittämisprosessit 
jatkuvat: johtamisjärjestelmän rakentami-
sen, johtoryhmätyöskentelyn käynnistä-
misen sekä toimintakulttuurin kehittämi-
sen ympärillä, kertoo kehittämiskonsultti 
Katariina Ahlfors-Hiismäki. 

Muutostuella tavoitellaan koko henki-
löstön aktiivista osallistumista muutoksen 
rakentamiseen. Osallistamisella haetaan 
organisaatiotasolla laajan joukon aktii-
visuutta ja aloitteellista toimintaa saada 
aikaan viisasta muutosta.  

”Vantaan kuntoutusyksikkö on luomassa uutta moni-
ammatillista toimintatapaa palvellakseen asiakkaitaan 
entistä paremmin”, kertoo palvelupäällikkö Virpi Aromaa.
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Muutostukeen on käytetty kaupunkita-
soisesti osarahoituksena myös Kevan työ-
elämän kehittämisrahaa. 

Johtamisjärjestelmäkuvausten 
yhtenäinen ohjeistus 
Johtamisjärjestelmä mahdollistaa, tukee 
ja yhdenmukaistaa organisaatiossa 
tapahtuvaa johtamista sekä esimiestyötä. 
Keskeistä on organisaation kyvykkyyden, 
rakenteiden, prosessien sekä organisaa-
tiokulttuurin kehittäminen. Ammatillisen 
johtamisen johtamisjärjestelmäviitekehyk-
sellä ohjataan huomioimaan kaikki johta-
misen keinot. 

– Organisaatiouudistuksen yhteydessä 
johtamisjärjestelmän yhteinen uudista-
minen on muutoksen onnistumisen kan-
nalta keskeistä. Organisaatiorakenteiden 
lisäksi muutosta on tärkeää tarkastella 
ja rakentaa myös esimerkiksi johtamisen 
rakenteiden ja prosessien sekä johtamis- 
ja toimintakulttuurin näkökulmasta. Uusi 
Vantaa -muutosta ohjaakin muutokselle 
asetettujen tavoitteiden ja periaatteiden 
lisäksi Vantaan kaupungin johtamisjärjes-
telmäviitekehys, kertoo Katariina Ahlfors-
Hiismäki. 

Tämän uudistustyön tueksi on henkilös-
tökeskuksen kehittämispalveluissa luotu 
yhtenäinen kuvauspohja ja ohjeistus joh-
tamisjärjestelmäkuvausten laatimiseen 
niin toimialoilla, palvelualueilla kuin -yksi-
köissäkin. Johtamisjärjestelmäkuvausten 
laatimiseen on saatavilla ulkoisten kon-
sulttien tukea osana Uusi Vantaa -muutos-
tukea. Tätä työtä onkin käynnistetty toimi-
aloilla ja palvelualueilla pitkin syksyä. l

ODOTETTU UUSI TYÖVUOROSUUNNITTELU- 
JÄRJESTELMÄ KÄYTTÖÖN VARHAISKASVATUKSESSA

Varhaiskasvatus otti käyttöön uuden työvuorosuunnittelujärjestelmän 
joulukuun alussa. 

– Yhteinen järjestelmä on hyvä asia ja se tulee helpottamaan esimies-
ten työtä. Uudistusta on odotettu, Leinelän päiväkodin johtaja Hannele 
Tuominiemi summaa.

Ulrikan toimintayksikön johtaja Tanja Savolainen kiittelee, että 
järjestelmän koulutukseen varattiin kunnolla aikaa. Ja senkin jälkeen 
järjestelmän käyttöön on ollut saatavilla tukea: työpajoja ja tukima-
teriaalia.

– Alku varmastikin työllistää, mutta sen jälkeen työ helpottuu, hän 
tuumii.

Uuden työvuorosuunnittelun optimointijärjestelmän avulla esimiehel-
le vapautuu lisää aikaa johtamiseen ja muuhun esimiestyöhön. Uusi jär-
jestelmä otettiin käyttöön ensin varhaiskasvatuksessa ja seuraavassa 
aallossa järjestelmän ottavat käyttöön kulttuuri-, liikunta-, nuorisopal-
velut sekä muut yleistyöaikaa noudattavat toiminnot. Uusi järjestelmä 
ei koske sosteria.

– Meillä on positiiviset odotukset sähköisestä järjestelmästä työaiko-
jen suunnitteluun ja -seurantaan.  Sen avulla voimme varmistaa kaikille 
varhaiskasvatuksen työntekijöille oikeudenmukaisen ja tasalaatuisen 
työaikasuunnitelman, varhaiskasvatuspäällikkö Leena-Mari Torni-
vaara toteaa. Hän kiittelee yhteistyötä henkilöstökeskuksen kanssa: 
yhteistyötä on tehty niin kvtes:n ja kaupungin ohjeistusten, sovelluksen 
suunnittelun, testauksen kuin koulutusten parissa.

Kaikki työvuorosuunnitteluun tarvittava tieto on löydettävissä yhdes-
tä paikasta ja prosessi on hyvin intuitiivinen: se ohjaa suunnitelman 
tekijää. Suunnittelun optimoinnilla saadaan oikea osaaminen, oikeaan 
paikkaan ja oikeaan aikaan.

Työntekijän siirto työpisteestä tai työtehtävästä toiseen sujuu jouhe-
vasti ja suunniteltu työvuorolista ja kertymät seuraavat henkilöä. Uusi 
esimies näkee työntekijälle tehdyn työvuorolistan ja siihen saakka 
toteutuneet tunnit. 

Työajan seuranta on helppoa leimauksella ja toteutumia voidaan 
käyttää jälleen suunnitelman optimoinnissa. Työsuunnittelu antaa 
myös paremman mahdollisuuden huomioida työntekijän toiveet ja 
parantaa työn ja vapaa-ajan yhteensovittamista.

Työajan seuranta ja työn suunnittelu helpottuu päiväkodeis-
sa uuden järjestelmän myötä. Tikkurilan uuden päiväkodin 
avajaisia juhlittiin vuodenvaihteessa. 
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TERVEYS- JA  
TURVALLISUUS- 
JOHTAMINEN

KOHTI SUOMEN  
TURVALLISINTA KUNTAA

Vuoden 2018 Kunta10-tutkimustulosten 
mukaan uhka- ja väkivaltatilanteet 
kasvoivat Vantaalla huolestuttavasti 
muiden kuntien trendiä mukaillen. 
Vantaan kaupungin johtoryhmä linjasi 
maaliskuussa 2019, että työturvallisuutta 
on kehitettävä ja vietävä huomio 
uhka- ja väkivaltatilanteisiin. 
Tavoitteena on tehdä Vantaasta 
Suomen turvallisin kunta tehdä töitä. 

P äätimme Vantaalla puuttua lisään-
tyneisiin uhka- ja väkivaltatilan-
teisiin näkyvästi.  Meillä on nolla-

toleranssi kaikkea uhkailua ja väkivaltaa 
kohtaan. Meidän on työnantajana ja 
esimiehinä varmistettava, että kaikilla on 
hyvä ja turvallinen työympäristö, toteaa 
Vantaan kaupungin henkilöstö- ja konser-
nijohtaja Kirsi-Marja Lievonen.

Uhka- ja väkivallan vastaisen #ollaan-
ihmisiksi -kampanjan aikana Vantaalla 
tehtiin sisäisiä toimenpiteitä työturvalli-
suusriskien tunnistamiseksi ja työturvalli-
suuden kehittämiseksi. 

Toimialojen kehittämistoimenpiteissä 
nostettiin esille muun muassa avoimen 
ja luottamuksellisen ilmapiirin vaalimi-
nen, selkeiden toimintamallien luominen 
uhka- ja väkivaltatilanteiden torjuntaan 
ja esille tulleiden tilanteiden hoitamiseen 
sekä turvallisuuskoulutuksiin osallistumi-
nen. Kehittämistarvetta tunnistettiin myös 
uhka- ja väkivaltatilanteiden kirjaamises-
sa TUTKAan ja tapahtuneiden tilanteiden 
käsittelyssä ja analysoinnissa. Toteutunei-
ta toimenpiteitä seurattiin eri foorumeis-
sa. Osa toimenpiteistä toteutui jo vuoden 
2019 aikana, osa toimenpiteistä toteute-
taan vuoden 2020 puolella.

– Johdon sitoutuminen kampanjaan 
sekä työturvallisuuteen liittyvä asenne on 
ollut ratkaisevaa onnistumiselle, toteaa 
työsuojelukonsultti Anne Vuorio.

Kampanjaa tuettiin vahvalla ja herätte-
levällä sisäisellä ja ulkoisella viestinnällä. 
#ollaanihmisiksi -kampanja sai kunnia-
maininnan Kuntekossa Vuoden viestintä-
tekona.

– On hienoa, että Kunteko antoi kunnia-
maininnan herättelevälle ja sisällöltään 
erittäin tärkeälle kampanjalle. Nostimme 
kampanjassa esiin henkilöstön kokemuk-
sia uhka- ja vaaratilanteista, ja nousi 
hyvin selkeästi esiin, kuinka tavanomais-
ta on, että ihmiset käyttäytyvät valitet-
tavan usein ajattelemattomasti ja vailla 
itsesensuuria. Somen sokka irti huutelu 
on siirtynyt myös asiakaspalvelutilantei-
siin, kampanjan viestinnänsuunnittelija 
Kaisu Lehtomaa-Digha toteaa.

#ollaanihmisiksi -kampanja oli näky-
västi esillä koko syksyn 2019. Kampanjaan 
teetettiin herätteleviä kampanjajulistei-
ta uhka- ja väkivaltatilanteita kokeneista 
ammattialoista kunta10-tulosten pohjalta. 
Osa julisteista oli esillä myös bussipysäk-
kimainoksina eri puolilla Vantaata. Kam-
panjassa hyödynnettiin vahvasti somea, 
videota ja artikkeleiden avulla lisättiin 
tietoisuutta niin ulkoisissa kuin sisäisissä 
kohderyhmissä. Kampanja sai poikkeuk-
sellisen paljon positiivista huomiota myös 
julkisuudessa. Vantaa omalla rohkeudel-
laan oli jo etukenossa ilmiön suhteen, kun 
Tasavallan presidenttikin puuttui ilmiöön 
uudenvuodenpuheessaan.

Häirinnän ja epäasiallisen kohtelun 
ohjeet päivitetty  
Vantaan kaupungilla on nollatoleranssi 
myös työyhteisön sisällä tapahtuvaan 
häirintään tai muuhun epäasialliseen 
kohteluun. Häirintäkokemuksia kuitenkin 
ilmenee. Vain seksuaalinen häirintä rapor-
toidaan Tutkassa. Tämän vuoksi Vantaan 
kaupungilla ei ole tarkkaa raporttia siitä, 

1,6 M€
SääStöt PalkkamEnoISSa 

SaIraUSPoISSaolojEn  
väHEnEmISEn anSIoSta

2,1 M€
SääStöt HEnkIlöStö- 

mEnoISSa SaIraUSPoISSaolojEn  
väHEnEmISEn anSIoSta
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kuinka monta erillistä häirintätapausta on 
nostettu esille ja käsittelyyn. Seurantatie-
toa on niistä tapauksista, joissa työsuo-
jeluvaltuutettu on ollut mukana. Vuosien 
2016–2019 aikana tällaisia tapauksia on 
ollut reilut 100 kpl/vuosi, vuonna 2019 nii-
tä oli 112 kpl. Kyseisiin tapauksiin on voinut 
liittyä useampi henkilö tai useamman hen-
kilön haastatteluja.

– Jokainen esille tuotu häirintäkokemus 
on käsiteltävä ja esimiehen on puututtava 
asiaan välittömästi, kun asia tulee häneen 
tietoonsa. Häirinnän ja epäasiallisen koh-
telun käsittelyprosessia ja ohjeita päivitet-
tiin syksyllä 2019. Päivitetyt ohjeet selkeyt-
tävät esille tulleiden tapausten käsittelyä, 
mutta toivottavasti ohjaavat myös ennal-

taehkäisevään toimintaan, työhyvinvointi-
konsultti Sari Roivainen toteaa.

Viiden päivän sairauspoissa-
olokokeilun tulokset myönteisiä
Vantaan kaupungilla on ollut käytössä 
viiden päivän sairauspoissaolokokeilu var-
haiskasvatuksessa vuodesta 2017 ja kau-
punginjohtajan toimialalla ja konsernipal-
veluissa vuodesta 2018.

Kokeilussa sairastunut henkilö on voinut 
olla esimiehen luvalla poissa töistä sairau-
den vuoksi enintään viisi päivää. Kokeilun 
tulokset ovat olleet positiiviset ja käytäntö 
laajennettiin vuoden 2020 alusta alkaen 
koko Vantaan kaupungin työntekijöille.

– Viiden päivän sairauspoissaolokokei- ”#ollaanihmisiksi  
–kampanja sai 
kunniamaininnan 
Kuntekossa Vuoden 
Viestintätekona.”

lun tavoitteena on ollut lisätä esimiehen 
ja työntekijän välistä vuorovaikutusta ja 
luottamusta, edistää työntekijän kykyä 
arvioida omaa työkykyään sekä kohden-
taa työterveyshuollon toimintaa ennalta-
ehkäisevään työhön, työhyvinvointikon-
sultti Heli Leander kertoo.

– Kokeilun tulokset osoittavat muun 
muassa, että lääkärintodistuksella tapah-
tuvien sairauspoissaolokerrat laskivat 
32 %:a sekä hengityselinsairauksista 
johtuvien vastaanottokäyntien vähenivät 
26 %:lla. Esimiehen luvalla tapahtuvien 
sairauspoissaolojen keskipituus ei kuiten-
kaan ole merkittävästi kasvanut, työhyvin-
vointikonsultti Sari Roivainen toteaa.

Yhden poissaolokerran keskipituus 1-3 
päivän käytännössä oli 1,8 päivää ja 1-5 
päivän käytännössä 2,1 päivää.

Kun työntekijän sairaus ei edellytä vas-
taanottokäyntiä tai lääkärintodistusta ja 
hän voi sairastaa esimiehen luvalla 1-5 
päivää, voidaan kyseinen työterveyshuol-
lon resurssi suunnata vaikuttavammin esi-
merkiksi oikea-aikaiseen työkykyriskien 
ennaltaehkäisyyn.  

Vuoden 2020 alusta mukaan tulevien 
toimialojen esimiehet valmennettiin tule-
vaan käytäntöön syksyn 2019 aikana. 
Valmennustilaisuuksiin osallistui noin 200 
kaupungin esimiestä.

Huomio pitkittyneihin 
sairaspoissaoloihin
Vuoden 2018 alusta alkaen Vantaalla on 
kiinnitetty erityistä huomiota pitkittynei-
siin sairauspoissaoloihin. 

Työkykyasiantuntijat olivat vuonna 
2019 selvittämässä yhteensä 469 henki-
lön työssä jatkamisen mahdollisuuksia. 111 
henkilön kohdalla toteutettiin uudelleensi-
joitus terveydentilalle sopivaan työtehtä-
vään tai oleellisia muokkauksia omassa 
työtehtävässä. 

Työssä jatkamisen mahdollisuuksien 
selvittelyssä olleista henkilöistä 301 oli 

sellaisia, joilla vuoden seurannassa täyt-
tyi 90 sairauspoissaolopäivää. Vuoteen 
2018 verrattuna 90 päivää sairastaneita 
oli vuonna 2019 13 %:a vähemmän, mikä 
on todella hyvä suuntaus. Yhteistyössä 
työterveyshuollon kanssa suunnitelma 
työkyvyn edistämisestä ja työssä jatka-
misen tukemisesta oli tehty 90 prosentille 
yli 90 päivää sairastaneista.

Aktiivinen toiminta näkyy 
sairauspoissaolojen vähenemisenä
Aktiivinen työkykyjohtaminen ja työter-
veyshuoltoyhteistyö näkyivät vuoden 
2019 aikana sairauspoissaolojen vähene-
misenä. Vuoden 2019 sairauspoissaolo-
prosentti oli 4,35 %, kun vastaava luku 
vuonna 2018 oli 4,71 %.  Kaupunginval-
tuuston sitova tavoite sairauspoissaolo-
prosentin osalta vuonna 2019 oli 4,4 %. 

Sairauspoissaolot ovat vähentyneet 
kaikilla kaupungin toimialoilla. Pituusluo-
kittain tarkasteltuna lyhyet poissaolojak-
sot (1-3 päivää) olivat hiukan lisääntyneet, 
kun taas kaikissa yli 4 päivää kestävissä 
sairauspoissaolojaksoissa oli tapahtu-
nut laskua. Erityisesti laskussa olivat yli 
30 päivää kestäneet poissaolot. Ikäryh-
mittäin tarkasteltuna merkittävin lasku 
sairauspoissaoloissa kolmen vuoden 
seurannassa on tapahtunut yli 55-vuoti-
ailla työntekijöillä. Sairauspäivien määrä 
vastasi yhteensä 461 henkilötyövuotta ja 
niistä aiheutuvat kustannukset olivat noin 
25,2 miljoonaa euroa. Kustannukset palk-
kamenoissa laskivat 1,6 miljoonaa euroa 
vuodesta 2018. 23,7 %:lla työntekijöistä ei 
vuonna 2019 ollut lainkaan sairauspoissa-
oloja, kun luku vuonna 2018 oli 24,2 %.

Diagnoosiluokittain tarkasteltuna mie-
lenterveysperusteiset poissaolot ovat kas-
vaneet, kun taas tuki- ja liikuntaelinsai-
rauksista johtuvat poissaolot laskeneet. 
Vaikka mielenterveysperusteisten poissa-
olojen nousu vaikuttaakin olevan valta-
kunnallinen trendi, tulee jatkossa kehittää 

toimintatapoja mielenterveysperusteisten 
ongelmien varhaisten riskien havaitsemi-
seen sekä jo diagnosoitujen ongelmien 
hoitopolkujen kehittämiseen yhteistyössä 
työterveyshuollon kanssa. Tämä on vuo-
den 2020 yksi painopisteistä.

– Työkyvyn tukeminen on koko orga-
nisaation asia ja keskeistä on, että työ-
kykyä johdetaan organisaation kaikilla 
tasoilla sekä tuetaan yhteistyössä työter-
veyshuollon kanssa. Tämä edellyttää eri-
tyisesti esimiehiltä tuntemusta niistä mah-
dollisuuksista, mitä työkyvyn tukemiseksi 
on olemassa sekä toimivia työkykyä tuke-
via prosesseja. Työkykyjohtamiseen tulee 
jatkossa edelleen panostaa vahvistamalla 
esimiesten työkykyjohtamisen osaamista 
ja rohkeutta ottaa varhaisia merkkejä esil-
le, Heli Leander toteaa.

Työterveyshuollon kustannukset 
Vantaan kaupunki tarjoaa lakisääteisen 
työterveyshuollon sekä yleislääkärita-
soisen sairaanhoidon palvelut kaikille 
noin 11 000 kaupunkiin palvelussuhteessa 
olevalle. Henkilöstön työterveyshuollon 
palveluntuottajia oli vuonna 2019 kolme; 
Vantaan Työterveys Oy (entinen Van-
taan työterveys liikelaitos), Terveystalo 
Oy (entinen Attendo) sekä Lääkärikeskus 
Aava. 

Kolmen vuoden seurannassa työter-
veyshuollon kustannukset ovat Terveys-
talon (edelleen edullisin) ja Lääkärikeskus 
Aavan osalta nousseet. Vantaan työter-
veyden osalta kustannuksissa tapahtui 
laskua vuoteen 2018 verrattuna. Työter-
veyshuollon kustannukset olivat vuonna 
2019 keskimäärin 366 euroa/työntekijä. 

– Työterveyshuollon toiminta on yksi 
merkittävä tekijä sairauspoissaolojen 
ennaltaehkäisyssä. Vuonna 2019 työter-
veyshuollon toiminnassa kiinnitettiinkin 
aiempaa aktiivisemmin huomiota vaikut-
tavien työterveyshuoltopalveluiden tuot-
tamiseen; työkyvyn kannalta riskiryhmiin 

LIITE: Stadsfullmäktige 23.03.2020 / 5 §



terveys- ja turvallisuusjohtaminen

33

terveys- ja turvallisuusjohtaminen

32

kuuluvien työntekijöiden varhaiseen tun-
nistamiseen, ennaltaehkäisevien toimen-
piteiden tehokkaaseen kohdentamiseen 
sekä moniammatilliseen työskentelyyn, 
Heli Leander sanoo.

Työterveyshuollon kustannukset/työn-
tekijä laskivat kokonaisuudessaan 4,5 %:a 
vuodesta 2018. Laskuun vaikutti muun 
muassa hoidon tarpeen arvioinnin käyn-
nistyminen Vantaan työterveys Oy:ssä 
syksyllä 2019. Hoidon tarpeen arvioinnissa 
selvitetään yhteydenoton syy, sairauden 
oireet ja oireiden luonne, vakavuus sekä 
kiireellisyys. Hoidon tarpeen arvioinnin 
perusteella arvioidaan potilaan tarvitse-
ma hoito ja mahdolliset hoito-ohjeet. Hoi-
don tarpeen arviointi mahdollistaa 
palveluiden oikean kohdentumisen. Työter-
veyshuollon vaikuttavuutta tulee kuitenkin 
edelleen kehittää muun muassa hyödyn-
tämällä etäpalveluita tehokkaammin. 

Muutoksia työterveyden 
palvelutuottajissa
Vuoden 2019 aikana toteutettiin työter-
veyshuoltopalveluiden kilpailutus. Työter-
veyshuoltopalvelut kilpailutettiin uuden 
Vantaan organisaatiorakenteen mukai-
sesti Kaupunkiympäristön toimialan, Var-
haiskasvatuksen palvelualueen sekä Kes-
ki-Uudenmaan pelastuslaitoksen osalta. 
Työterveyshuollon tehtävä on tukea työ-
kykyisyyttä, tuottavuutta ja hyvinvointia, 
eikä sen tule olla yritykselle vain lailla sää-
delty kulu. Tästä johtuen työterveyspalve-
luiden hankinnassa painottui vaikuttavuus. 
Tavoitteena on saada entistä parempia ja 
vaikuttavampia työterveyspalveluja koko-
naisuus huomioiden.

Hankintapäätöksessä työterveyshuol-
to päätettiin hankkia Terveystalolta, joka 
jätti kokonaistaloudellisesti ja laadullisesti 
parhaimman tarjouksen. Periaatteena on, 
että tarjouskilpailun voittaneen ostajan 
kanssa tehdään kaksivuotinen sopimus 
työterveyspalveluista. Sen jälkeen sopi-

VIERUMÄEN KOULU PUUTTUU ARVO- 
KASVATUKSELLA EI-TOIVOTTUUN KÄYTÖKSEEN 

Vierumäen koululla nousi keväällä 2019 työyhteisössä keskus-
teluun, onko opettajilla yhtenäinen tapa puuttua oppilaiden ei-
toivottuun käytökseen.

Koulu kävi läpi Vantaan kaupunkitasoisen ohjeistuksen, kuin-
ka erityistilanteissa toimitaan. Ohjetta läpi käymällä ja koulun 
kohtaamia erityistilanteita avaamalla opettajat loivat yhdessä 
omannäköisen mallin, kuinka erityistilanteissa toimitaan ja kuin-
ka lapsen tunne- ja vuorovaikutustaitoja tuetaan.

Vierumäellä erityistilanteiden tuen opas tarjoaa kolme pol-
kua, kuinka ei-toivuttuun käytökseen voidaan puutua.

– Pedagogisella polulla ohjataan, miten tilanteita ennakoi-
daan, miten niihin puututaan ja helpotetaan oppilaan ja luo-
kan arkea. Kaksi muuta polkua ovat oppilashuollollinen polku 
ja kurinpito. Emme keskity pelkästään rangaistukseen ja seu-
raamuksiin, vaan pedagoginen ja oppilashuollollinen polku ovat 
paljon tärkeämmät, rehtori Jukka Ihalainen sanoo.

Vantaan kaupungin väkivallan ja uhkatilanteiden vastainen 
#ollaanihmisiksi-kampanja näkyi Vierumäen koulussa arvokas-
vatuksena. Teemaa avattiin niin oppilaille kuin vanhemmille van-
hempainilloissa.

– Kävimme läpi, miten pidämme huolta yhteisestä koulusta. 
Mitä tarkoittaa, että ruokala pidetään siistinä. Miten käyttäy-
dytään salitilaisuuksissa ja käytävillä, Jukka Ihalainen kertoo 
esimerkkejä.

Vantaan arvoja, vastuullisuutta, yhteisöllisyyttä ja rohkeutta, 
on harjoiteltu. Koulussa on avattu mitä nämä arvot tarkoittavat 
ja millaisia taitoja ne vaativat.

– Käyttäytyminen on taito, mitä pitää opetella, rehtori toteaa.
Joka kuukausi Vierumäellä on pyritty pitämään arvoon liitty-

vä tapahtuma salissa ja kuukauden arvoa pidetään luokassa 
esillä ja taitoja harjoitellaan arjessa aktiivisesti.  Myös vanhem-
mat ovat päässeet syventymään arvomaailmaan ja laatineet 
itselleen omat toimintaohjeet arvojen mukaiseen toimintaan.

– Tavoitteena on, että arvot tiedetään ja ne ovat esillä. Jos 
huonoa käytöstä ilmenee, voimme arvotaulukon kautta katsoa 
yhdessä oppilaan kanssa mitä taitoja tarvitaan arvojen mukai-
seen toimintaan ja alkaa tavoitteellisesti harjoituttamaan kysei-
siä taitoja.  Nyt meillä on iso sateenarvo, jonka alla tehdään 
paljon työtä. Arvomatriisin alle linkittyy moni asia.

Seuraavaksi Vierumäen koulun suunnitelmissa on visualisoi-
da arvot yhteistyössä oppilaiden ja ammattikuvittajan kanssa. 
Arvoista teetettiin jo tarra, jota jaettiin adventtikahvilla.

”Käyttäytyminen on taito, 
mikä pitää opetella”, rehtori 
Jukka Ihalainen toteaa.
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mus jatkuu toistaiseksi, mutta on irtisanot-
tavissa.

Vuoden 2020 alusta työterveyshuol-
lon palveluntuottajia on Vantaalla kaksi. 
Terveystalo tuottaa palvelut Kaupunki-
ympäristön toimialalle, Varhaiskasvatuk-
sen palvelualueelle ja Keski-Uudenmaan 
pelastuslaitokselle. Muun kaupungin osal-
ta työterveyshuollon palvelut tuottavat 
elokuussa yhtiöitynyt Vantaan työterveys 
Oy (AITO Työterveys).

Työtapaturmien määrä lisääntyi
Työtapaturmavakuutusyhtiömme vaihtui-
vat vuoden 2019 alussa: Kaupungin hen-
kilöstön osalta vakuutusyhtiönä aloitti 
LähiTapiola ja Keski-Uudenmaan pelastus-
laitoksen vakuutusyhtiönä If. Työtapatur-
mien määrä lisääntyi ensimmäistä kertaa 
viiteen vuoteen. Vuonna 2019 sattuneet 
tapaturmat ovat kuitenkin olleet keskimää-
rin aiempaa lievempiä, sillä tapaturmien 
aiheuttamien sairauspäivien lukumäärä 
on vähentynyt.

Tutka-ilmoitukset kasvoivat
Vuoden 2018 alusta lähtien Vantaalla on 
ollut käytössä työturvallisuusjärjestelmä 
Tutka. Työturvallisuusilmoituksia Tutkaan 
on tehty vuonna 2019 yhteensä 3 682 
kappaletta (2018: 3 424 kpl). Esimiehet oli-
vat vuoden loppuun mennessä käsitelleet 
80 % työturvallisuusilmoituksista. 

Yli puolet työturvallisuusilmoituksista 
liittyy uhka- ja väkivaltatilanteista ilmoit-
tamiseen.

– Osana #ollaanihmisiksi -kampanjaa 
olemme korostaneet uhka- ja väkivaltati-
lanteiden näkyväksi tekemisen eli työtur-
vallisuusilmoitusten tekemisen tärkeyttä, 
jotta osaisimme suunnitella ja kohden-
taa tarpeelliset ennaltaehkäisevät toimet. 
Edelleen ilmoitusten määrä on alhainen 
verrattaessa muista lähteistä saamaam-
me tietoon, työsuojelukonsultti Anne Vuo-
rio kertoo.

Koulujen ja oppilaitosten osuus korostuu 
uhka- ja väkivaltailmoituksissa (ilmoittajis-
ta 20 % on opettajia, 12 % koulujen erityis-
ammattiryhmiä ja 10 % avustajia), samoin 
varhaiskasvatus (13 %). Suurin osa uhka- 
ja väkivaltatilanteista ovat raapimisia, 
puremisia, sylkemisiä, ruhjomisia ja lyömi-
siä. Muut yleisimmät syyt uhka- ja väkival-
tatilanteen ilmoittamiseen ovat paikkojen, 
tavaroiden, esineiden tai laitteiden rikko-
minen, heittely tai paiskominen, töniminen, 
pois hätistely, huitominen tai sanallinen 
uhkailu ja nimittely. Tehdyistä uhka- ja 
väkivaltailmoituksista 3,5 % aiheutti lää-
kärissä käynnin tai sairauspoissaoloa.

Break pro tarjoaa taukoliikuntaa
Vantaa otti testikäyttöön Break pro -tau-
koliikuntaohjelman keväällä 2018. Sopimus 
tehtiin kahdeksi vuodeksi ja ohjelma asen-
nettiin aluksi kaikille Vantaan kaupungin 
työasemille. Myöhemmin käyttöön saa-
tiin myös mobiiliversio, joka mahdollistaa 
sovelluksen käytön ajasta ja paikasta riip-
pumatta.

Break Pro on fysioterapeuttien suunnit-
telema työkalu työn tauottamiseen, ergo-
nomian parantamiseen ja työhyvinvoinnin 
lisäämiseen. Ohjelma muistuttaa työnteki-
jän asettamina aikaväleinä tai kellonaikoi-
na taukoliikunnan ajankohdasta. Ohjelma 
sisältää taukojumppavideoita monipuo-
lisesti koko keholle. Lisäksi sisältää omat 
osiot pilatekselle, mindfulnessille, aivojen 
hyvinvoinnille ja ergonomialle.

Ohjelma on helppokäyttöinen. Liikkeet 
voit valita itse tai antaa ohjelman päättää 
puolestasi. Taukojumppaliikkeiden kesto 
on vain minuutin. Taukoliikkeet ovat moni-
puolisia, tehokkaita, helppoja ja turvallisia. 
Liikkeet voi tehdä pienessäkin tilassa ja 
mobiiliversion ansiosta ajasta ja paikasta 
riippumatta. l

”#ollaanihmisiksi -kampanjassa uhka- ja väkivaltatilanteet haluttiin tuoda näkyviksi. Vuonna 2019 Tutka-ilmoitukset kasvoivat 3 682:aan (3 424/2018)”,  
kertoo työsuojelukonsultti Anne Vuorio.
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PALKITSEMINEN 
JA KANNUSTAMINEN

PALKKAMENOT KASVOIVAT 
EDELLISVUODESTA

P alkkoja on nostanut sopimuskau-
della ensin 1.1.2019 paikalliset jär-
jestelyerät sekä tammikuun niin 

kutsuttu kertaerä. Lisäksi 1.4.2019 yleisko-
rotukset nostivat palkkoja. Palkkamenot 
ovat kasvaneet lähes kaikilla toimialoilla, 
eniten sivistystoimessa (8,4 %). Konserni- 
ja asukaspalveluiden toimialalla palkka-
menot sen sijaan hieman laskivat (- 0,7 %) 
henkilöstömäärän laskiessa.

Kaupunki nosti palkkoja
Kuntapuolen valtakunnalliset virka- ja työ-
ehtosopimusratkaisut 2018–2019 ovat nos-
taneet palkkoja. Yleiskorotukset sekä virka- 
ja työehtosopimusmuutokset 1.5.2018 (1,17 
% - 2,55 %) ja 1.4.2019 (0,99 % – 2,1 %) 
sekä kaikilla sopimusaloilla maksuun tul-
leet paikalliset järjestelyerät 1.1.2019 (0,7 
% -1,2 %). Lisäksi tammikuussa 2019 mak-
settiin koko henkilöstölle tuloksellisuuteen 
perustuva kertaerä virka- ja työehtosopi-
musmääräysten mukaisesti.  

Yleiskorotusten lisäksi myös vuoden 
2019 paikallisten järjestelyerien jakami-
nen toi korotuksia monille suurille ammat-
tinimikkeille: palomies, paloesimies, 
asemakaava-arkkitehti, lupa-arkkitehti, 
tarkastusinsinööri, terveyssuojelutarkas-
taja, koulusihteeri (alakoulu) ja lastenhoi-
taja. Peruskoulun opettajien korotukset 

kohdentuivat muun muassa englanninkie-
liseen opetukseen sekä opettajille, jotka 
opettavat suomea toisena kielenä. Lisäksi 
kehitettiin peruskoulujen ja lukioiden reh-
torien TVA-järjestelmiä.  

Yllä mainittujen korotusten lisäksi työn-
antaja neuvotteli virka- ja työehtosopi-
muksen järjestelyerän 1.1.2019 ylittävän 
ratkaisun KVTES-sopimuksen osalta. Työn-
antajan osoittama lisäraha mahdollisti 
laajemmin muun muassa sairaanhoitaji-
en, terveydenhoitajien, fysioterapeuttien, 
sosiaalityöntekijöiden, sosiaaliohjaajien, 
varhaiskasvatuksen opettajien sekä eri-
tyisopettajien tehtäväkohtaisten palkko-
jen korottamisen. 

Lisäksi loppuvuodesta tehtiin vielä yli-
määräinen korotus sosiaalityöntekijöiden 
tehtäväkohtaisiin palkkoihin. 

Naisten ja miesten välinen  
palkkaero kaventui 
Naisten ja miesten välinen palkkaero on 
kaventunut edelliseen vuoteen verrattu-
na. Vakituisen täyttä työaikaa tekevän 
naisen euro on 87 senttiä miehen eurosta 
(86 senttiä/2018), kun vertaillaan kaikkien 
Vantaan kaupungin palveluksessa olevien 
vakituisten, täyttä työaikaa tekevien työn-
tekijöiden/viranhaltijoiden kokonaiskeski-
ansioita.   

Vuonna 2019 henkilöstön palkkamenot 
olivat yhteensä 411,5 miljoonaa euroa, joka 
on 5,8 % (22,5 miljoonaa euroa) enemmän 
kuin edellisvuonna. Palkkamenojen kasvuun 
vaikutti kunta-alan sopimusratkaisu.  

8 399
HEnkIlöä käYttI  

tYömatkaSEtElEItä

76 116
tIlattUa tYömatka- 

SEtElIä
Palkitseminen on johtamisen  
väline, joka kannustaa erinomaisiin 
työsuorituksiin. Tärkeimmät 
palkitsemisen elementit ovat 
palaute, kiitos, henkilökohtainen 
lisä ja kannustus- ja erikoispalkkiot.
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Vantaan kaupungin ammattialojen 
sukupuolijako toteutuu samoin kuin suo-
malaisessa työelämässä yleisesti. Työt 
jakautuvat edelleen vahvasti miesten ja 
naisten ammatteihin. Naisia työskentelee 
paljon hoiva- ja hoitotyössä ja miehet ovat 
selvä enemmistö palo- ja pelastusalalla 
sekä teknisissä ammateissa. Keskimääräi-
seen palkkaeroon vaikuttaa merkittävästi 
naisten ja miesten erilaiset ammatit, jois-
sa he toimivat kaupungilla. Verrattaessa 
vakituista täyttä työaikaa tekevien naisten 
euroa miehen euroon sopimusaloittain ja 
saman ammattiryhmien sisällä, on tilanne 
paljon tasaisempi. 

Miehiä on henkilöstöstä suhteellista 
osuuttaan enemmän esimiehinä ja joh-
tajina. Miehiä on kaikista esimiehistä 30 
prosenttia. Jos lasketaan miesten osuus 
ilman Keski-Uudenmaan pelastuslaitoksen 
esimiehiä, on miehiä kaikista esimiehistä 
enää 23 prosenttia. 

Terveyskeskushammaslääkäreillä 
naisen euro 106 senttiä 
Kaupungin henkilöstöön sovelletaan tehtä-
vien perusteella viittä eri työ- ja virkaehto-
sopimusta.  

Teknisten sopimuksen piirissä naisten 
euro (101 senttiä) on kasvanut hieman 
miesten eurosta (100 senttiä/2018). Lää-
kärisopimuksen sisällä naisen euro ei eroa 
miehen eurosta (98 senttiä/2018). Sen 
sijaan terveyskeskuslääkäreillä naisen 
euro on tippunut sentin verran 98 sentis-
tä 97 senttiin miehen eurosta, kun taas 
terveyskeskushammaslääkäreillä naisen 
euro on noussut sentillä 106 senttiin mie-
hen eurosta.  

Yleisen virka- ja työehtosopimuksen 
(KVTES) piirissä työskentelevillä naisen 
euro on kasvanut kolmella sentillä 88 sent-
tiin. Sopimusaloista kunnallisen yleisen vir-
ka- ja työehtosopimuksen sisällä on myös 
suurin ammattien ja koulutusasteiden kir-
jo eli sopimusalan sisällä (ns. avustajista 
johtajiin). Siksi tarkasteltaessa naisten 
ja miesten välisiä palkkaeroja ammatti-
ryhmittäin eräissä suurissa ammattini-
mikkeissä nähdään sama tilanne kuin 
muissakin ammattiryhmissä eli erot ovat 
pieniä. Täyden työajan keskiansioita ver-
tailtaessa varhaiskasvatuksen opettajilla 
naisen eurossa ja miehen eurossa ei ole 
eroa. Samoin on käynyt lastenhoitajilla ja 
kirjastovirkailijoilla.

Kun laajennetaan tarkastelua kaikkiin 
hoitoalan tehtäviin, tilanne on samankal-
tainen.  Hoitoalan tehtävissä työskentelee 
vakituisessa palvelussuhteessa miehiä ja 
naisia yhteensä noin 17,5 prosenttia koko 
kaupungin vakituisen henkilöstön mää-
rästä. Hoitotehtäviin lukeutuvissa ammat-
tinimikkeissä henkilöstöstä naisia on 92,5 
prosenttia. Lähihoitajan tehtävänimikkeel-
lä työskentelevillä naisilla euro on hieman 
pienentynyt edellisen vuoden 99,7 sentis-
tä 96 senttiin. Suurimmassa osassa hoito-
tehtävissä ei kuitenkaan työskentele lähes 
lainkaan miehiä, vaan ala on erittäin nais-
valtainen.  

KVTESin piirissä olevien vaativan hoito-
alan tehtävien tilanne on seuraava:  

Tehtäväkohtaiset palkat ovat täysin 
samat sekä naisilla että miehillä. Kun 
verrataan kokonaisansioita nimikkeittäin, 
niin ensihoitajalla naisen euro on tippunut 
vuodesta 2018 sentillä 98 senttiin miehen 
eurosta ja sairaanhoitajalla naisen euro 
on pienentynyt sentillä 95 senttiin mie-
hen eurosta. Samaan vaativuustasoon 
kuuluvat hygieniahoitaja, jalkahoitaja, 
röntgenhoitaja, toimintaterapeutti ja ter-
veyshoitaja, mutta näissä tehtävissä ei 
ole yhtään miestä. 

Naiset käyttävät  
enemmän perhevapaita 
Naiset pitävät edelleen miehiä enemmän 
palkattomia vapaita ja käyttävät mie-
hiä enemmän palkattomia perhevapaita. 
Näin myös esimerkiksi juuri yllä kuvatus-
sa vaativan hoitoalan ammattitehtävissä, 
joissa hoitovapaalla oli 79 naista vuoden 
2019 aikana, kun taas yksikään saman 
ryhmän miehistä ei pitänyt hoitovapaata.  

Vaikka naisten ja miesten välisiä palk-
kaeroja selittääkin eniten ammattiryhmi-
en nais- ja miesvaltaisuus sekä naisten 
runsaampi sekä palkattomien vapaiden 
että palkattomien perhevapaiden pitämi-
nen, seuraa kaupunki jatkossakin naisten 
ja miesten välisiä palkkaeroja ja pyrkii 
omilla toimillaan edistämään sukupuolten 
välistä tasa-arvoa ohjeistamalla ja omilla 
palkkaratkaisuillaan. Toimialoja ohjeis-
tetaan esim. henkilökohtaisia lisiä jaka-
essaan kiinnittämään huomioon myös 
tähän näkökulmaan.  

Kaupunki palkitsee monipuolisesti 
Vuonna 2019 oli edellisten vuosien tapaan 
käytössä erilaisia rahallisia palkitsemis-
muotoja. Strategisten tavoitteiden edis-
tämiseen ja toteuttamiseen sidottuja kan-
nustuspalkkio- järjestelmiä vahvistettiin 
neljällä eri toimialalla. Järjestelmiä oli 
yhteensä 43 ja niiden piirissä oli 2 708 

työntekijää. Kannustepalkkioihin on varat-
tu yhteensä 1 570 000 euroa.  

Ylimmälle johdolle ja Suun terveyden-
huollon liikelaitoksen henkilöstölle vah-
vistettujen tulospalkkiojärjestelmien pää-
paino oli optimaalisessa tuottavuuden ja 
tehokkuuden kehittämisessä. Suun tervey-
denhuollon liikelaitoksen henkilöstölle on 
tulossa maksuun tulospalkkioita yhteensä 
noin 69 000 euroa. Tulospalkkiojärjestel-
män piirissä oli mukana yhteensä 62 hen-
kilöä. Ylimmän johdon tulospalkkioista tul-
lee maksuun noin 100 000 euroa. Ylimmän 
johdon tulospalkkiojärjestelmien piirissä 
oli mukana 38 johtajaa.   

Henkilökohtaista lisää maksetaan yksi-
lölle pitkäaikaisista toistuvista erinomai-
sista työsuorituksista. Henkilökohtaista 
lisää saa 33 prosenttia vakituisesta hen-
kilöstöstä ja sen suuruus on keskimäärin 
145 euroa kuukaudessa. Vuonna 2019 hen-
kilökohtaisia lisiä oli käytössä yhteensä 
6,2 miljoonaa euroa (5,9 milj. €/2018).   

Henkilökohtaisista hyvistä työtulok-
sista palkitsemisessa ei ole eroja nais-
ten ja miesten välillä, kun tarkastellaan 
esimiehiä ja johtoa lisien suhteellista 
määrää. Eli silloin kun lisää maksetaan 
sen suuruudessa ei ole eroa sukupuolen 
mukaan. Sen sijaan tarkasteltaessa hen-
kilökohtaisten lisien jakautumista miesten 
ja naisten kesken, maksetaan lisiä mää-
rällisesti enemmän miehille kuin naisille, 
pois lukien yleinen virka- ja työehtoso-
pimus (KVTES), jossa lisät jakaantuvat 
lähes tasan suhteessa miesten ja naisten 
lukumäärään. Miehistä 25 % saa henki-
lökohtaista lisää, kun naisissa saajia on 
26 %. Myös lääkäreiden kohdalla naisille 
maksetaan suhteellisesti useammin henki-
lökohtaista lisää kuin miehille. Työnantaja 
seuraa henkilöstöjärjestöjen kanssa henki-
lökohtaisten lisien jakauman kehittymistä 
työehtosopimuksittain, henkilöstöryhmit-
täin että sukupuolen mukaan.  

33%
vakItUISESta HEnkIlöStöStä 
Saa HEnkIlökoHtaISta lISää
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UUSIA AMMATILLISIA EVÄITÄ  
NUORISOPSYKOTERAPIAAN

Vantaa jakoi omaehtoisen koulutuksen tukea 85 henkilölle vuo-
den 2019 aikana. Yksi tukea saaneista oli psykoterapeutti Heli 
Pellonpoika. Millaiseen opiskeluun Heli sai tukea?

– Olen taustakoulutukseltani psykologi ja psykoterapeutti, 
mutta aiempi psykoterapeuttikoulutukseni oli suunnattu aikui-
sikäisten psykoterapiaan. Koin, että työssäni Vantaan kaupungil-
la Nuortenkeskus Nupissa voisin hyötyä nimenomaan nuoruus-
iän psyykkisen kehityksen ja nuorisopsykoterapiaan liittyvien 
erityiskysymysten paremmasta tuntemuksesta. Siksi päädyin 
hakeutumaan Helsingin yliopiston ja Nuorisopsykoterapiasää-
tiön nuorisopsykoterapian jatkokoulutukseen. Lisäarvona tähän 
koulutukseen hakeutumisessa oli sen valmistaminen psykoterapi-
atutkimukseen, kouluttamiseen ja työnohjauksen tekoon. 

Koulutus on tarjonnut paljon eväitä työhöni nuorten parissa. 
Ymmärrys nuoruusiän psyykkisistä kehitystehtävistä on syventä-
nyt näkökulmaa muun muassa murrosiän merkityksellisyydestä.  
Psykoterapiakoulutuksessa keskitytään paljon myös sen pohti-
miseen minkälaiseksi vuorovaikutussuhde työntekijän ja asiak-
kaan välillä muotoutuu. Koen tämän vaikuttaneen suuresti siihen, 
miten asetun asiakkaiden kanssa oloon.  

Psykoterapian jatkokoulutus on teoriaosuuksiltaan 2,5 vuoden 
ajalle sijoittuva.  Koulutus pitää sisällään myös koulutuspsyko-
terapioiden toteuttamista ja omia työnohjauksia ja nämä voivat 
usein viedä pidempäänkin kuin tuon teoriaopinnoille varatun 
ajan. Opintoja voi kuitenkin suorittaa työn ohessa. 

Vaikka esimies voi tukea koulutusmyönteisyydessä ja koulut-
tautumisen mahdollistumisessa, niin viimekädessä motivaatio 
oman ammatillisuuden kehittämiseen lähtee työntekijästä itses-
tään.  Perustehtäväänsä toteuttava työntekijä on se, joka koh-
taa asiakkaansa ja jonka vastuulla on siten tämän kohtaamisen 
ammatillisuuden vaaliminen, eli oman ammatillisuuden ylläpito 
ja kehittäminen. 

Koulutus on tarjonnut oman ammattitaidon kasvua, virikkeitä 
työssä jaksamiseen ja intoa myös jatkaa asioihin perehtymistä 
yhä edelleen.  Koulutus tarjoaa mahdollisuuden oman asiantun-
tijuuden syventämiseen, mutta sen myötä on myös mahdollisuus 
nähdä se, miten ihmisten kanssa tehtävässä vuorovaikutustyös-
sä on hyvä säilyttää nöyrä asenne oman tietonsa rajoihin. 

Vantaan tarjoama omaehtoisen koulutuksen taloudellinen tuki 
on ollut merkittävä apu koulutuksen kustannuksissa.

Erikoispalkkio erinomaisesta 
työsuorituksesta 
Erikoispalkkioita käytetään nopean, 
yksittäisen erinomaisen työsuorituksen 
palkitsemisessa niin yksilölle kuin ryh-
mille. Vuonna 2019 erikoispalkkioihin käy-
tettiin 618 200 euroa (luku sisältää myös 
verokompensaation sekä sosiaalikustan-
nukset). Yhteensä 1 777 henkilöä sai eri-
koispalkkion (2 113 henkilöä/2018). Kes-
kimäärin palkkion suuruus oli noin 196 
euroa. Miehistä 4 prosenttia ja naisista 13 
prosenttia sai erikoispalkkion vuonna 2019. 

Vantaan kaupunki kiittää pitkään pal-
velleita työntekijöitä/viranhaltijoitaan, kun 
palvelussuhde on kestänyt yhtäjaksoisesti 
20, 30, 40 tai 50 vuotta. Palkkioksi anne-
taan ylimääräisen lomaviikon lisäksi 250 
euron arvoinen ePassi Sportti & Kulttuuri 

- mobiilietu. 
Henkilöstöä kannustetaan työmatkoissa 

julkisen liikenteen käyttöön. Työnantaja 
tukee julkisen liikenteen käyttöä myöntä-
mällä työmatkaseteleitä. Vantaalla mat-
kaseteli on 10 euron arvoinen maksuväli-
ne, jota käytetään kausilippua tai arvoa 
ostettaessa. Matkalippuedun käyttö jatkoi 
kasvuaan edellisvuosien tapaan. Vuonna 
2019 seteleitä haki 8 399 työntekijää, kun 
edellisenä vuonna hakijoita oli 8 053 työn-
tekijää. Yhteensä seteleitä tilattiin 76 116 
kappaletta, kun edellisvuonna määrä oli 
73 454 kappaletta. Haettuihin työmatkase-
teleihin käytettiin vuonna 2019 Vantaalla 
yhteensä 761 550 euroa. 

Palveluksensa lopettaneiden 
henkilökohtaiset lisät kiertoon  
Kaikilla sopimusaloilla virka- ja työeh-
tosopimuksissa on palkkausrakenne 
suunnilleen sama. Palkka koostuu tehtä-
väkohtaisesta palkasta (mitä tehdään), 
työkokemusvuosiin perustuvasta lisästä 
(työvuosien mukaan) sekä henkilökoh-
taisesta lisästä (miten työntekijä työnsä 

Heli Pellonpoika sai nuorisopsykoterapiopintoihinsa 
omaehtoisen koulutuksen tukea: ”Koulutus on tarjon-
nut paljon eväitä arkityöhöni.”
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HAASTAVISTA OLOSUHTEISSA SYNTYI  
KOHTI TUNTEMATONTA -NÄYTTELY

Museomestari Mats Miinalainen palkittiin Vantaan kaupungin 
erikoispalkkiolla, joita jaettiin vuonna 2019 yhteensä 1777 hen-
kilölle.

– Myönsin Matsille erikoispalkkion Kohti tuntematonta 
-näyttelyn erinomaisesta rakennustyöstä kiistattoman kireäs-
sä aikataulussa.  Näyttelyä edelsi monia hankalia vaiheita: 
museolle oli tulossa hissiremontti, joka viime metreillä siirtyikin 
seuraavalle vuodelle. Tämä rassasi näyttelyn suunnittelua sekä 
aikataulua pitkin matkaa. Näistä haastavista lähtöolosuhteista 
käsin projekti sujui ja eteni todella hyvin, kiittelee Matsin esi-
mies, museopalveluiden päällikkö Marjo Poutanen.

Kohti tuntematonta -näyttelyssä vaadittiin erilaisten interiöö-
rien rakennustyötä, ja siinäkin Matsilla oli erityistä osaamista 
museomestarina. 

Mats Miinalainen on työskennellyt Vantaan kaupunginmuse-
olla museomestarina noin 2,5 vuotta. 

– Teen töitä näyttelyiden suunnittelun ja toteutuksen, logistii-
kan, tilojen ja laitteistojen ylläpidon, hankintojen ja kokoelmien 
säilyttämisen parissa. Työssäni minua motivoi uuden oppimi-
nen sekä vastuu ja vapaus tekemisessäni, esimerkiksi näytte-
lyiden rakentamisessa. Koen, että työlläni on merkitystä, Mii-
nalainen kertoo. 

Miinalaisen erikoispalkinto oli lahjakortti Stockmannille. 
– Palkinnon saanti tuntui tosi hyvältä ja oli kiva saada kiitos-

ta omasta työstä. Tavoitteeni vuodelle 2020 on saada museo-
mestarin paperit ja valmistua museomestarikoulutuksesta, ja 
sen jälkeen päästä hyödyntämään koulutuksen mukana tullei-
ta oppeja tulevissa näyttelyissä sekä kehittämään itseäni vielä 
lisää, Miinalainen kertoo. 

Erikoispalkkion tarkoitus on palkita kertaluonteisesta erin-
omaisesta työsuorituksesta yksilöä tai ryhmää. Työsuoritus 
voi olla esimerkiksi toimintasuunnitelman tavoitteen toteutumi-
nen erinomaisesti, haastavan kehittämisprojektin erinomainen 
toteutus tai omiin työtehtäviin kuuluvassa yksittäisessä tehtä-
vässä suoriutuminen erinomaisesti. 

Kohti tuntematonta -näyttely kertoo kuolemasta: sen eri vai-
heista, siihen valmistautumisesta, itse kuoleman hetkestä, hau-
tauksesta, surusta ja muistamisesta, sekä siitä mitä meistä jää 
jäljelle kuoleman jälkeen. Näyttely on esillä Vantaan kaupungin-
museolla 17. huhtikuuta 2020 asti.

tekee eli työtuloksista). Tämän lisäksi on 
myös sopimusaloittain erilaisia palkkateki-
jöitä, jotka saattavat merkittävästikin vai-
kuttaa maksettavaan kokonaispalkkaan. 

Henkilökohtainen lisä on tärkeä palkka-
elementti. Työnantaja jakaa siksi vuosit-
tain kaupungin palveluksesta poistunei-
den henkilökohtaisen lisien palkkapotin 
uudelleen. Esimerkiksi vuonna 2019 1.4. 
alkaen pelkästään varhaiskasvatuk-
seen varhaiskasvatuksen opettajille, -eri-
tyisopettajille ja lastenhoitajille jaettiin 
yhteensä 7169 euroa henkilökohtaisiin 
lisiin, sosiaali- ja terveystoimessa hoito-
tehtäviin kuten sairaanhoitaja, lähihoitaja, 
fysioterapeuttihammashoitaja, suuhygie-
nisti jaettiin 5 400 euroa. Sosiaaliohjaajil-
le, ohjaajille, palveluohjaajille ja sosiaali-
työntekijöille jaettiin yhteensä 5283 euroa. 
Myös lääkäri-, opetusalan-, teknisen alan 
ja tuntipalkkaisten sopimusaloille kohden-
tui uudelleen jaettavaa erää. 

Hyvä johtamis- ja esimiestyö 
palkitsee aineettomasti  
Kaupungin työtehtävät ovat kaikki merki-
tyksellisiä ja yhteiskunnallisesti arvostet-
tuja. Hyvän työyhteisön tunnusmerkkejä 
on joustavuus, tasa-arvoisuus, hyvä ilma-
piiri ja kehittymismahdollisuudet, joihin 
esimies voi omalla johtamistyöllään vai-
kuttaa.  Kaupunki tukee esimiehiä työaika-
joustojen ja työaikajärjestelyjen toteutta-
misessa.  l

Arkussa voi pötkötellä. Museomestari 
Mats Miinalainen sai erikoispalkkion 
Kohti tuntematonta -näyttelystä.
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SAMMANFATTNING VANDA STADS SJUKFRÅNVARO 
MINSKADE MED 0,4 %-ENHETER  
OCH MEDFÖRDE INBESPARINGAR  
PÅ 2,1 MILJONER EURO

P ersonalens sjukfrånvaro vid Vanda 
stad har minskat med rentav 0,4 
procentenheter under år 2019. År 

2019 var siffran 4,35%, medan motsva-
rande siffra var 4,71% året innan. 

– Det är ingen slump att sjukfrånvaron 
har minskat utan snarare resultatet av 
ett hårt arbete. Det har vi har vår yrkes-
kunniga personal inom arbetshälsan att 
tacka för. Arbetet medförde kalkylmäs-
siga inbesparingar på 2,1 miljoner euro 
i personalutgifterna, säger Kirsi-Marja 
Lievonen, personal- och koncerndirektör. 

Långvariga sjukfrånvaron över 90 
dagar minskade också. År 2019 var anta-
let sjukskrivna i 90 dagar 13 % mindre än 
år 2018. I samarbete med företagshälso-
vården gjorde man upp en plan för att 
främja arbetsförmågan och stödja möj-
ligheterna att fortsätta i arbetet för 90 
procent av dem som varit sjukskrivna i 
över 90 dagar. 

I Vanda fäste man särskild uppmärk-
samhet vid hot- och våldssituationer och 
förbättrandet av arbetarskyddet under 
hösten 2019. Stadens kampanj #ollaan- 
ihmisiksi fick ett hedersomnämnande 
som Årets kommunikationsgärning i pro-
grammet Kunteko. Anmälningarna i arbe-
tarskyddssystemet Tutka ökade till 3682, 
året innan var antalet 3424. Cheferna 
hade behandlat 80 % av arbetarskydds-

anmälningarna före slutet av året. 
De kommunala arbetsgivarna i huvud-

stadsregionen lider av en stor brist på 
arbetskraft. Samtidigt är befolkningstill-
växten rekordstor i huvudstadsregionens 
kommuner, befolkningen åldras och ser-
vicebehovet ökar samt åldersklasserna 
bland arbetstagarna i arbetsför ålder blir 
mindre.  Även antalet utbildningsplatser 
för yrken inom den kommunala sektorn 

har redan länge varit otillräckligt i huvud-
stadsregionen. 

Tillgången på arbetskraft försämrades 
också i Vanda: det var 11,2 % färre arbets-
sökande till stadens arbetsplatser år 2019 
än år 2018. I det svåra läget minskade 
personalavgången i Vanda till 7,9 % jäm-
fört med året innan (8,3 %).  

Vanda prövade också anonym rekryte-
ring vid sammanlagt 25 rekryteringar år 
2019. Anonym rekrytering införs som en 
rekryteringsform under år 2020 för att 
främja likabehandling och ansvarsfullhet. 

Man svarar på utmaningarna vad gäl-
ler tillgången på personal bland annat 
genom att effektivera Vanda stads mark-
nadsföring som arbetsgivare. Vanda har 
blivit allt synligare bl.a. i sociala medier 
med anledning av anställdas olika histori-
er (#töissävantaalla) och staden bygger 
upp sin arbetsgivarimage allt mer mål-
medvetet. Utvecklingsåtgärderna fortgår 
under år 2020. Man satsar också på per-
sonalledningens kvalitet på alla organi-
sationsnivåer och personalen inkluderas 
i utvecklingen av arbetet. 

Organisationsreformen Det nya Vanda 
har synts inom Vandas HR som ett fort-
gående ändrings- och coachningsstöd 
på alla nivåer i organisationen. När det 
gäller att utveckla ledarskapskompeten-
sen har man fortsatt med att föra fram-
åt de prioriteringar i ledarskapet som 
baserar sig på strategin. Prioriteringar-
na i ledarskapet som ingår i strategin för 
denna fullmäktigeperiod är coachande 
prestationsorienterad ledning, självled-
ning, samarbets- och responskultur samt 
utveckling av en kultur där man modigt 
vågar experimentera sig fram. l

 ”Det är ingen slump 
att sjukfrånvaron har 
minskat utan snarare 
resultatet av ett hårt 
arbete.”
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TUNNUSLUKUJA 
VANTAASTA

HENKILÖSTÖN RAKENNE

Henkilöstömäärä sukupuolijakauman mukaan
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Tutkĳakoulutus
Ylempi korkeakouluaste
Alempi korkeakouluaste
Alin korkea-aste
Keskiaste
Ylempi perusaste
Alempi perusaste
Ei koulutusta tai tuntematon
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Tutkintotasot sukupuolittain

Esimiesten määrä ja sukupuolijakauma

Johto Ylempi 
keskijohto Keskijohto Esimiehet Yht. Työntekijöitä  

lkm/esimies
Sito 0 1 5 4 8 25 40 170 253 22,9
Soster 1 0 1 3 1 20 15 156 197 16,9
Konsas 2 0 4 4 6 7 65 32 121 7,6
Mato 1 0 4 3 14 11 33 21 87 6,4
Kajo 0 1 2 4 3 3 1 14 28 6,8
Yhteensä 4 2 16 18 32 66 155 385 686 15,2

38

15

22

13

%

9
3

Yleistyöaika (38,45t/vko)
Toimistotyöaika (36,45 t/vko)
Jaksotyöaika (38,45 t/vko)
Opettajat
Lääkärit
Muut työaikamuodot

Vakituinen henkilöstö 
työaikamuodottain

Ammattinimike Miehiä Naisia Yhteensä Miehiä % Naisia %
Palomies 227 1 228 99,6 0,4
Liikuntapaikanhoitaja 48 1 49 98 2
Paloesimies 39 0 39 100 0
Kunnossapitotyöntekijä 16 1 17 94,1 5,9

Ammattinimike Naisia Miehiä Yhteensä Naisia % Miehä %
Lastenhoitaja 1 126 36 1 162 96,9 3,1
Lastentarhanopettaja 835 28 863 96,8 3,2
Lähihoitaja 578 41 619 93,4 6,6
Sairaanhoitaja 357 22 379 94,2 5,8

Naisten ja miesten ammatit, suurimmat ammattiryhmät

Miesvaltaiset alat

Naisvaltaiset alat

Suomalaistaustaiset
Ulkomaalaistaustaiset

Ulkomaalaistaustaisten osuus 
kaupungin työntekijöistä vuonna 2018

Kaupungin työntekijöistä 571 henkilöä oli ulko-
maalaistaustaisia. Vakituisessa työsuhteessa 
työskentelee heistä 361 ja määräaikaisessa 
167 henkilöä. Lähde: Tilastokeskus
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saajia 
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henkilöstöstä 

keskiarvo % 
tehtäväkohtaisesta 

palkasta

Yleinen 179 30 % 41 % 6 % 6 % 6 % 1399 25 % 26 % 5 % 5 % 5 %
Opettajat 31 44 % 42 % 6 % 8 % 6 % 576 40 % 27 % 4 % 5 % 4 %
Tekninen 80 62 % 61 % 6 % 6 % 6 % 353 59 % 54 % 5 % 5 % 5 %
Tunti 0 0 % 0 % 0 % - - 124 95% 88 % 6 % 6 % 4 %
Lääkärit 16 100 % 69 % 10 % 11 % 10 % 133 51 % 61 % 6 % 5 % 6 %
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100

80

60

40

20

% 0
Kajo

Konsernipalvelut/
liikelaitokset

Suun terveyden-
huollon liikelaitos

Koko
kaupunkiMatoKonsas

2017 2018 2019

Sito Soster

KEHITTÄMINEN

Kaupunkitasoinen
Sito
Soster
Konsas
Kajo
Mato

17

13

6 2

8

54%

Keskitettyjen kehittämis- 
rahojen jakautuminen

Kaupunkitasoinen 
Sito
Soster
Konsas
Kajo
Mato

60
13

2

9

8

8

%

HR-asiantuntijoiden 
asiakastyö

LIITE: Stadsfullmäktige 23.03.2020 / 5 §



tunnuslukuja vantaasta

55

tunnuslukuja vantaasta

54

vantaan  
tUnnUSlUvUt 2015 2016 2017 2018 2019

palvelussuhteiden 
lukumäärä 10 506 10 586 10 619 10 829 10 913

vakinaisia % 81,6 82,2 82,5 80,7 80,9

naisten osuus  
henkilöstöstä % 80,1 80,2 80,1 80,5 80,2

naisten osuus  
johtotehtävissä % 50,0 47,6 50,0 55,0 58,0

keski-ikä, 
koko henkilöstö 44,7 44,7 44,7 44,7 44,7

keski-ikä, 
vakituinen henkilöstö 46,1 46,0 46,0 46,0 46,0

keskimääräinen palvelusaika, 
vuotta (vakituinen henkilöstö) 12,5 12,3 12,2 12,1 11,8

lähtövaihtuvuus %
(vakituinen henkilöstö) 5,4 6,2 6,8 8,2 7,9

josta eläkkeelle  
siirtYneet % 2,2 2,3 2,2 1,9 1,5

eläkeikä 
(vuosina) 62,9 63,5 63,2 62,9 63,3

vanhuuseläkkeiden 
osuus % 83,2 90,6 87,0 84,4 79,9

koulutustaso- 
mittain 5,8 5,9 6,0 6,0 6,0

korkeakoulu- 
taso % 53,3 54,7 55,9 56,0 56,4

josta Ylemmän korkeakoulu- 
tutkinnon suorittaneita % 58,5 59,1 59,3 59,5 59,3

maahanmuuttajia % 
(virallisesta henkilöstö- 
määrästä)

4,0 4,4 4,7 5,2 5,7

terveYsperusteiset 
poissaolot % 4,5 4,6 4,5 4,7 4,4

terveYsperusteiset poissaolot 
(päivää/henkilötYövuosi) 16,5 16,6 16,5 17,2 15,9

palkkasumman  
kasvu % 1,9 2,2 -0,8 2,8 5,4

tYtärYHtIöIdEn  
tUnnUSlUvUt

vav a-tUlkkaUS mErcUrIa vanttI kaUnIalan 
SaIraala

2018 2019 2018 2019 2018 2019 2018 2019 2018 2019

palvelussuhteiden  
lukumäärä, keskimäärin 51 54 23 22 56 55 944 974 297 295

vakinaisia % 100,0 98,1 95,7 100,0 87,5 86,9 94,4 95,5 85,0 84,0

naisten osuus  
henkilöstöstä % 57,4 56,4 82,6 72,73 70,9 65,6 73,2 69,2 87,5 83,7

naisten osuus  
johtotehtävissä % 42,9 42,9 50,0 50,0 71,4 62,5 50,0 78,7 66,6 60,0

keski-ikä,  
koko henkilöstö 50,2 48,1 53,6 54,6 48,1 48,3 47,8 47,5 44,3 44,8

keski-ikä,  
vakituinen henkilöstö 50,2 49,0 53,4 54,6 51,4 49,8 48,1 47,7 45,3 46,2

keskimääräinen  
palvelusaika, vuotta 
(vakituinen henkilöstö)

9,0 8,1 17,4 20,4 12,1 11,7 9,5 8,2 9,7 9,7

lähtövaihtuvuus %  
(vakituinen henkilöstö) 12,9 11,3 4,6 0 8,7 15,1 14,9 22,7 12,9 13,2

josta eläkkeelle  
siirtYneet % 5,6 7,5 - - - 12,5 2,6 2,8 1,9 1,3

eläkeikä  
(vuosina) 63,6 63,7 - - - 64,0 63,0 63,4 63,6 64,3

vanhuuseläkkeiden  
osuus % 100,0 100,0 - - - 100,0 70,4 84 67 86,0

koulutustaso- 
mittain 5,1 5,1 3,1 3,3 7,4 7,5 1,8 1,0 - -

korkeakoulu- 
taso % 45,1 41,4 21,7 22,7 80,4 82,0 1,5 1,0 - -

josta Ylemmän 
korkeakoulututkinnon  
suorittaneita %

14,2 13,9 21,7 22,7 75,6 74,0  - 0,4 - -

maahanmuuttajia %  
(virallisesta  
henkilöstömäärästä)

-  -    34,8 36,4 - - 27,5 39,5 - -

terveYsperusteiset  
poissaolot %  
(vakituinen henkilöstö)

3,2 2,8 5,8 4,8 1,4 1,9 6,9 6,0 - -

terveYs- 
perusteiset poissaolot  
(päivää/henkilötYö-
vuosi)

11,8 10,4 21,0 17,4 5,0 5,0 25,3 16,5 17 21

palkkasumman  
kasvu % 5,5 9,8 -0,4 -1,1 4,1 -0,9 0,1 4,6 4,0 5,2
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Vantaan kaupunki 
Henkilöstö- ja konsernipalvelut

Työnantajapalvelut ja kehittämispalvelut 
Asematie 7, 01300 Vantaa 
Kielotie 14, 01300 Vantaa (1.4.2020 alkaen) 
 
Toimialojen HR-palvelut 
Kultarikontie 1, 01300 Vantaa 
Kielotie 14, 01300 Vantaa 
 
Galleria K:n koulutustila 
Asematie 7, 01300 Vantaa
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Godkännande av ändringarna i de bindande nivåerna i verksamhetsområdenas budgetar 
2020 i förhållande till den budget som godkändes av stadsfullmäktige 11.11.2019 med de 
avtalade ändringarna enligt organisationsreformen Det nya Vanda

VD/688/02.01.00.00/2020

RV/MR/TO/HY-L/EA

Stadsfullmäktige godkände 11.11.2019 budgeten för år 2020 och ekonomiplanen för åren 2020–2023 
samt bestämmelserna om verkställighet av budgeten. Verksamhetsområdenas preciserade driftsplaner 
för 2020 utarbetades utifrån den. Anslagsöverföringar mellan de av stadsfullmäktige godkända bindande 
nivåerna kan ändras endast genom stadsfullmäktiges beslut.

Alla de följder som Vanda stads organisationsreform som trädde i kraft 1.1.2020 har för 
verksamhetsområdenas budgetar var inte ännu kända när man beslutade om budgeten för år 2020. Efter
nämndernas godkända driftsplaner behöver verksamhetsområdenas anslag ändras till att motsvara 
verksamheten enligt Det nya Vandas organisation med överföringar som berör personal- och övriga 
anslag och inkomster.  

Ändringarna påverkar inkomsterna och utgifterna i den bindande nivån för verksamhetsområdena, med 
undantag för social- och hälsovårdsväsendet. Dessutom gäller ändringen de inkomster och utgifter som 
gäller marknadsföringen av områden vid Utvecklingsfonden för Marja-Vanda och centrumområdena, 
vilka överförs till ansvaren hos informationsenheten vid verksamhetsområdet för stadens strategi och 
ledning i enlighet med beredningsanvisningarna.  Förändringarna i de bindande nivåerna ändrar inte de 
totala inkomsternas och utgifternas slutsumma i budgeten 2020 som godkändes av stadsfullmäktige 
11.11.2019.

De förändrade bindande nivåerna i budgeten 2020 har markerats med grå bakgrundsfärg.

Stadens strategi och ledning totalt

Anslag
BDG 2020

Fge 11.11.2019  
Anslagsändring

Fge 23.3.2020 Ny BDG 2020
1000 euro

Inkomster 13 064 350 13 414
Utgifter -120 764 -949 -121 713
Verksamhetsbidr

ag
-107 700 

 -599 -108 299

Undervisningsnämnden bruttoenheterna totalt

Anslag
BDG 2020

Fge 11.11.2019  
Anslagsändring

Fge 23.3.2020 Ny BDG 2020
1000 euro

Inkomster 27 760 0 27 760

6 §
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Utgifter -428 451 1 010 -427 441
Verksamhetsbidr

ag
-400 691  1 010

-399 681

Undervisningsnämnden yrkesutbildningen nettoenhet

Anslag
BDG 2020

Fge 11.11.2019  
Anslagsändring

Fge 23.3.2020 Ny BDG 2020
1000 euro

Inkomster 1 800 0 1 800
Utgifter -35 256 72 -35 185
Verksamhetsbidr

ag
-33 457  72 -33 385

Fritidsnämnden bruttoenheterna totalt

Anslag
BDG 2020

Fge 11.11.2019  
Anslagsändring

Fge 23.3.2020 Ny BDG 2020
1000 euro

Inkomster 9 174 0 9 174
Utgifter -64 219 -931 -65 150
Verksamhetsbidr

ag
-55 045  

-931 -55 976

Stadsplaneringsnämnden bruttoenheterna totalt

Anslag
BDG 2020

Fge 11.11.2019  
Anslagsändring
Fge 23.3.2020 Ny BDG 2020

1000 euro
Inkomster 38 710 0 38 710
Utgifter -13 716 127 -13 589
Verksamhetsbidr

ag
24 994 

 127 25 121

Stadsplaneringsnämnden,
byggnadstillsynen nettoenhet

Anslag
BDG 2020

Fge 11.11.2019  
Anslagsändring

Fge 23.3.2020 Ny BDG 2020
1000 euro

Inkomster 4 560 0 4 560 
Utgifter -3 765  83 -3 682 
Verksamhetsbidr

ag
795  83 878 

Tekniska nämnden bruttoenheterna totalt
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Anslag
BDG 2020

Fge 11.11.2019  
Anslagsändring

Fge 23.3.2020 Ny BDG 2020
1000 euro

Inkomster 39 255 0 39 255
Utgifter -97 018 -33 -97 051
Verksamhetsbidr

ag -57 763  -33 -57 796

Tekniska nämnden, fastighetcentralen
nettoenhet

Anslag
BDG 2020

Fge 11.11.2019  
Anslagsändring

Fge 23.3.2020 Ny BDG 2020
1000 euro

Inkomster 196 787 0 196 787 
Utgifter -123 069 40 -123 029 
Verksamhetsbidr

ag
73 718  40 73 758 

Miljönämnden totalt

Anslag
BDG 2020

Fge 11.11.2019  
Anslagsändring

Fge 23.3.2020 Ny BDG 2020
1000 euro

Inkomster 633 0 633 
Utgifter -3 966 82 -3 884 
Verksamhetsbidr

ag
-3 333  82 -3 251

Utvecklingsfonden för Marja-Vanda och centrumområdena

Inkomsterna för marknadsföringen av områden vid Utvecklingsfonden för Marja-Vanda och 
centrumområdena sänks med 350 000 euro och utgifterna med 500 000 euro. Efter ändringen uppvisar 
fonden ett underskott för räkenskapsperioden på -1 627 000 euro.

Stadsstyrelsen 23.3.2020

Stadsdirektörens förslag:
Stadsstyrelsen beslutar föreslå att stadsfullmäktige godkänner

a) ändringen i de bindande nivåerna för verksamhetsområdet för stadens strategi och ledning 
för inkomsternas och utgifternas del,

23.03.2020
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b) ändringarna i de bindande nivåerna för brutto- och nettoenheterna vid 
verksamhetsområdet för fostran och lärande för utgifternas och verksamhetsbidragets del,

c) ändringarna i de bindande nivåerna för brutto- och nettoenheterna vid stadskulturens 
verksamhetsområde för utgifternas och verksamhetsbidragets del,

d) ändringarna i de bindande nivåerna för brutto- och nettoenheterna vid stadsmiljöns 
verksamhetsområde för utgifternas och verksamhetsbidragens del, och

e) sänkning av inkomsterna för Utvecklingsfonden för Marja-Vanda och centrumområdena 
med 350 000 euro och utgifterna med 500 000 euro.

Beslut:
Förslaget godkändes.
_____

Stadsfullmäktige 23.3.2020 § 6

Stadsstyrelsens förslag:
Stadsfullmäktige beslutar godkänna

a) ändringen i de bindande nivåerna för verksamhetsområdet för stadens strategi och led-
ning för inkomsternas och utgifternas del,

b) ändringarna i de bindande nivåerna för brutto- och nettoenheterna vid 
verksamhetsområdet för fostran och lärande för utgifternas och verksamhetsbidragets del,

c) ändringarna i de bindande nivåerna för brutto- och nettoenheterna vid stadskulturens 
verksamhetsområde för utgifternas och verksamhetsbidragets del,

d) ändringarna i de bindande nivåerna för brutto- och nettoenheterna vid stadsmiljöns 
verksamhetsområde för utgifternas och verksamhetsbidragens del, och

e) sänkning av inkomsterna för Utvecklingsfonden för Marja-Vanda och centrumområdena 
med 350 000 euro och utgifterna med 500 000 euro.

Beslut:
Förslaget godkändes. 

Protokollet justerades och godkändes omgående vid mötet för denna paragrafs del.

Anvisningar för sökande av ändring: 1. Besvärsanvisning

Närmare information:
Matti Ruusula, ekonomi- och strategidirektör, tfn 043 824 9254, (fornamn.efternamn[at]vantaa.fi)
Teija Oras, tf. budgetchef, tfn 050 314 5084, (fornamn.efternamn[at]vantaa.fi
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Fullmäktigemotionerna år 2019

VD/443/00.02.00.03/2015

RV/HO/NJ/ALS

Enligt Vanda stads förvaltningsstadga (kap. 22 § 1) har fullmäktigeledamöter och fullmäktigegrupper 
rätt att väcka motioner i frågor som gäller kommunens verksamhet och förvaltning. Stadsstyrelsen ska 
bereda ett svar på en motion som undertecknats av minst 15 fullmäktigeledamöter, senast inom ett halvt
år från det att motionen lämnats in och ska delge den till stadsfullmäktige för information. Motioner som
innebär att ett nytt anslag tas upp i budgeten eller att ett anslag höjs ska beredas i samband med 
budgeten för följande år.

Stadsstyrelsen ska varje år före utgången av mars månad informera stadsfullmäktige genom en
förteckning över de motioner fullmäktigeledamöterna väckt under det föregående året. Av förteckning-
en ska det framgå när motionen besvarats eller i vilket skede behandlingen av motionen är. I detta 
sammanhang kan man ge en förteckning över de övriga motioner som väckts under fullmäktigeperioden 
som fortfarande är obesvarade.

Vid serviceområdet för kommunal demokrati har man inom serviceenheten för juridiska ärenden och 
beslutsberedning upprätthållit en förteckning över de motioner som ledamöterna lämnade in år 2019 
samt över stadsstyrelsens svar på motionerna. 

År 2019 inlämnades 33 fullmäktigemotioner, vilket är en fjärdedel färre än året innan då antalet 
inlämnade fullmäktigemotioner uppgick till 42 stycken. Antalet fullmäktigemotioner som årligen lämnats
in har under de senaste åren varierat från 25 (år 2015) till 43 motioner (år 2017). Avseende 
ämnesområde fokuserade motionerna huvudsakligen på verksamhetsområdet för markanvändning, 
byggnad och miljö. 

Stadsstyrelsen 24.2.2020 § 9

Stadsdirektörens förslag: 
Stadsstyrelsen beslutar föreslå för stadsfullmäktige att för kännedom anteckna bifogade förteckning över
fullmäktigemotionerna 2019. 
Beslut:
Stadsstyrelsen beslutade enhälligt att bordlägga ärendet till följande sammanträde.
_____

Stadsstyrelsen 9.3.2020 § 6

Stadsdirektörens förslag: 
Stadsstyrelsen beslutar föreslå för stadsfullmäktige att för kännedom anteckna bifogade förteckning över
fullmäktigemotionerna 2019. 

Beslut:
Förslaget godkändes.
_____
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Stadsfullmäktige 23.3.2020 § 7

Stadsstyrelsens förslag: 
Stadsfullmäktige beslutar anteckna bifogade förteckning över fullmäktigemotionerna 2019 för 
kännedom. 
Beslut:
Stadsfullmäktige beslutade bordlägga ärendet till sitt följande sammanträde.

Bilaga:
– förteckning över fullmäktigemotionerna 2019

Anvisningar för sökande av ändring: 2.1 besvärsförbud

Närmare information:
Hanna Ormio, förvaltningsdirektör, tfn 040 582 6554, fornamn.efternamn[at]vantaa.f
Nelli Jääskeläinen, förvaltningssakkunnig, tfn 040 828 1271; fornamn.efternamn[at]vantaa.f 
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VASTAAMATTOMAT VALTUUSTOALOITTEET VUODELTA 2018

Toimiala pvm Dnro Aloitteentekijä + allekirjoittaijen määrä
Aloite Tila

Mato 23.12.2018 VD/10159/00.02.00.03/2018 Eve Rämö sekä 56

Eve Rämön ja 56 muun valtuutetun aloite kotiin tehtävän 
työn tekijöille luotava sosiaali- ja terveystoimen 
pysäköintilupa

KH 11.2.19 § 21, KH 
11.11.2019, KH 
10.2.2020 § 23, KV 
24.2.2020

VALTUUSTOALOITTEET VUONNA 2019 Päivitetty 18.2.2020 ylläpitäjä: kaupunginkanslia; sihteeristo@vantaa.fi

Toimiala pvm Dnro Aloitteentekijä + allekirjoittaijen määrä Aloite Tila

1 Mato 28.1.2019 VD/944/00.02.00.03/2019 Sakari Rokkanen, Jarno Eskelinen +28 

Sakari Rokkasen ja Jarno Eskelisen sekä 28 muun valtuutetun 
aloite korkea rakentamisen lisäämisestä Vantaalle

KH 3.6.2019 §13, KV 
17.6.2019 §16

2 Soster 28.1.2019 VD/942/00.02.00.03/2019 Joel Linnainmäki + 43

Joel Linnainmäen ja 43 muun valtuutetun aloite 
lapsiperheköyhyyden torjunnan toimintaohjelmasta

KH 12.8.2019 §27, 
KV 26.8.2019 § 13

3 Sivi 28.1.2019 VD/935/00.02.00.03/2019 Markku Weckman + 7

Markku Weckmanin ja 7 muun valtuutetun aloite lasten ja 
nuorten kotiintulosuosituksista

KH 17.6.2019 §14

4 Mato 28.1.2019 VD/941/00.02.00.03/2019 Kai-Ari Lundell + 11

Kai-Ari Lundellin ja 11 muun valtuutetun aloite 
Torikauppiasyhdistyksen tukemiseksi

KH 29.4.2019 §34

5 Sivi 28.1.2019 VD/937/00.02.00.03/2019 Tanja Vahvelainen, Tiina Tuomela + 9

Tanja Vahvelaisen ja Tiina Tuomelan sekä 9 muun 
valtuutetun aloite koulurauha-asiamiehen viran 
perustamisesta

KH 11.11.2019 § 11
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6 Sivi 4.3.2019 VD/2164/00.02.00.03/2019 Antero Eerola + 7

Antero Eerolan ja 7 muun valtuutetun aloite toisen asteen 
maksuttomaan opetukseen siirtymisestä Vantaalla

KH 7.10.2019 § 14

7 Sivi 4.3.2019 VD/2169/00.02.00.03/2019 Vihreä valtuustoryhmä + 29

Vihreän valtuustoryhmän ja 29 muun valtuutetun aloite 
erityisluokanopettajien saatavuudesta ja pysyvyydestä

KH 28.10.2019 § 9, 
KV 11.11.2019 § 8

8 Mato 4.3.2019 VD/2180/00.02.00.03/2019 Carita Orlando + 46

Carita Orlandon ja 46 muun valtuutetun aloite Ilolan koulun 
laajennuksen yhteydessä suunnitellaan kiinteistöön nuorille 
sopiva tila

KH 29.4.2019 § 32, 
KV 20.5.2019 §10

9 Kajo 4.3.2019 VD/2181/00.02.00.03/2019 Juha Malmi

Valtuutettu Juha Malmin aloite määräenemmistön 
allekirjoittamat valtuustoaloitteet on hyväksyttävä

KH 21.10.2019 § 9

10
Mato 

(soster)
8.4.2019 VD/3185/00.02.00.03/2019 Pirkko Letto + 44

Pirkko Leton ja 44 muun valtuutetun aloite Peijaksen sairaala-
alueen kehittämisestä osana vantaalaista vetovoimaa

KH 21.10.2019 § 14, 
odottaa edelleen 
HUS:n suunnitelmaa

11 Mato (kajo) 8.4.2019 VD/3184/00.02.00.03/2019 Sirpa Kauppinen + 37

Sirpa Kauppisen ja 37 muun valtuutetun aloite 
ilmastovaikutusten arvioinnista päätöksenteossa

Vastaamatta 
(siirtynyt katoon 
18.2.2020)

12 Konsas 8.4.2019 VD/3183/00.02.00.03/2019 Sveta Silvennoinen-Hiisku +22

Sveta Silvennoinen-Hiiskun ja 22 muun valtuutetun aloite 
uudesta avustusmuodosta monitoimiyhdistyksille ja -
järjestöille

KH 7.10.2019 § 11, 
KV 21.10.2019 §10

13 Mato 20.5.2019 VD/4588/00.02.00.03/2019 Jenni Chen-Ye + 51

Jenni Chen-Yen ja 51 muun valtuutetun aloite Kivistön 
palveluiden valmistumisen nopeuttamiseksi

KH 12.8.2019 § 30, 
KV 26.8.2019 § 11
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14 Sivi 20.5.2019 VD/4590/00.02.00.03/2019
Minna Kuusela, Eve Rämö, Anniina 
Kostilainen + 37

Minna Kuuselan, Eve Rämön ja Anniina Kostilaisen ja 37 
muun valtuutetun aloite Tikkurilan yhteyteen toteutettavasta 
kesäkeitaasta

KH 11.11.2019 § 18, 
KV 16.12.2019 § 8

15 Sivi 20.5.2019 VD/4589/00.02.00.03/2019 Kai-Ari Lundell + 25

Kai-Ari Lundellin ja 25 muun valtuutetun aloite matalan 
kynnyksen liikuntakerhojen järjestämiseksi lapsille

KH 12.8.2019 §29, 
KV 26.8.2019 § 12

16 Soster 20.5.2019 VD/4591/00.02.00.03/2019 Antero Eerola + 27

Antero Eerolan ja 27 muun valtuutetun aloite yksityisten 
perintäyhtiöiden käytöstä luopumisesta sosiaali- ja 
terveyspalveluiden maksujen perinnässä

KH 28.10.2019 § 7, 
KV 11.11.2019 § 9

17 Sivi / Kajo 17.6.2019 VD/5386/00.02.00.03/2019 Salla Lindblad-Palo, Minna Räsänen +27

Salla Lindblad-Palon ja Minna Räsäsen sekä 27 muun 
valtuutetun aloite demokratiakasvatuksen vahvistamiseksi 
Vantaalla

KH 10.2.2020 § 16, 
KV 24.2.2020

18 Mato 17.6.2019 VD/5388/00.02.00.03/2019
Sakari Rokkanen, Juha Hirvonen, Jari 
Jääskeläinen, Maija Rautavaara, Kai-Ari 
Lundell, Tiina Tuomela + 41

Sakari Rokkasen, Juha Hirvosen, Jari Jääskeläisen, Maija 
Rautavaaran, Kai-Ari Lundellin, Tiina Tuomelan ja 41 muun 
valtuutetun aloite suunnitelman laatimiseksi 
öljylämmityksestä luopumisesta Vantaan kaupungin omissa 
rakennuksissa

KH 11.11.2019 § 23, 
KV 16.12.2019 § 10

19 Soster 17.6.2019 VD/5400/00.02.00.03/2019 Markku Weckman + 42

Markku Weckmanin ja 42 muun valtuutetun aloite 
veteraanien maksuttomien kotona asumista tukevien 
palveluiden järjestämiseksi

KH 28.10.2019 § 8, 
KV 11.11.2019 § 6

20 Mato 17.6.2019 VD/5401/00.02.00.03/2019
Sveta Silvennoinen-Hiisku, Minna Kuusela, 
Maija Rautavaara + 18

Sveta Silvennoinen-Hiiskun, Minna Kuuselan ja Maija 
Rautavaaran sekä 18 muun valtuutetun aloite koirille 
varattujen ulkoilualueiden ja koira-aitausten lisäämiseksi

KH 16.12 § 20, KV 
27.1.2020 § 6

21 Konsas 26.8.2019 VD/6861/00.02.00.03/2019 Vihreän valtuustoryhmän + 14

Vihreän valtuustoryhmän ja 14 muun valtuutetun aloite 
kaupungin tarjoaman ruoan hiilijalanjäljen puolittamiseksi 
vuoteen 2025 mennessä 

Vastaamatta
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22 Konsas 26.8.2019 VD/6865/00.02.00.03/2019 Faysal Abdin + 35

Faysal Abdin ja 35 muun valtuutetun aloite Kirnun tilojen 
säilyttäminen asukaskäytössä

Vastaamatta

23 Mato 26.8.2019 VD/6875/00.02.00.03/2019
Tiina Tuomelan, Jari Jääskeläisen, Kai-Ari 
Lundellin ja Sirpa Kauppisen + 33

Tiina Tuomelan, Jari Jääskeläisen, Kai-Ari Lundellin ja Sirpa 
Kauppisen ja 33 muun valtuutetun aloite sisäilmaesteetön 
koulu

KH 11.11.2019 § 24, 
KV 16.12.2019 § 11

24 Mato 26.8.2019 VD/6877/00.02.00.03/2019 Tarja Eklundin + 33

Tarja Eklundin ja 33 muun valtuutetun aloite Vantaalla 
otettava käyttöön asemakaavoituksessa ja tontin 
luovutuksessa viherkertoimen käyttövaatimus tontin 
rakentamisessa Helsingin tapaan

KH 21.10.2019 §15, 
KV 11.11.2019 § 5

25 Kajo 23.9.2019 VD/7548/00.02.00.03/2019 Minna Atiyn + 35

Minna Atiyen ja 35 muun valtuutetun aloite kaupunkipyörät 
henkilöstöeduksi

KH 24.2.2020 

26 Mato 23.9.2019 VD/7550/00.02.00.03/2019 Maija Rautavaara, Eija Liinakoski + 33

Maija Rautavaaran ja Eija Liinakosken ja 33 muun 
valtuutetun aloite meluesteet Kiilaan

KH 10.2.2020 § 26, 
KV 24.2.2020

27 Mato 23.9.2019 VD/7554/00.02.00.03/2019 Minna Kuusela, Eija Liinakoski + 33
Minna Kuuselan ja Maija Rautavaaran ja 33 muun 
valtuutetun aloite vähäpäästöisten autojen 
pysäköintimaksujen alennuksesta

KH 24.2.2020 

28 Mato 23.9.2019 VD/7557/00.02.00.03/2019 Markku Weckman + 38

Markku Weckman ja 38 muun valtuutetun aloite, että 
Vantaan tulee tyhtyä toimenpiteisiin viljelypalstojen 
kesävesijärjestelmän aikaasaamiseksi

KH 10.2.2020 § 25, 
jäi pöydälle

29 Kajo 23.9.2019 VD/7588/00.02.00.03/2019 Jussi Särkelä + 15

Jussi Särkelän ja 15 muun valtuutetun aloite 
vaikuttamistoimielinten toiminnan varmistamiseksi

Vastaamatta
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30 Soster 11.11.2019 VD/8995/00.02.00.03/2019 Antero Eerola + 23

Antero Eerolan ja 23 muun valtuutetun aloite ikäihmisten 
vapaamuotoisen kerhotoiminnan laajentamiseksi Vantaalla

Vastaamatta

31 Mato 11.11.2019 VD/9010/00.02.00.03/2019
Jarno Eskelisen, Otso Kivimäen, Jari 
Jääskeläisen, Sveta Silvennoinen-Hiiskun, 
Niilo Kärjen, Jussi Vähäkankaan + 13

Jarno Eskelisen, Otso Kivimäen, Jari Jääskeläisen, Sveta 
Silvennoinen-Hiiskun, Niilo Kärjen, Jussi Vähäkankaan sekä 
13 muun valtuutetun aloite puhtaan maan 
kierrätyskeskuksen perustamiseksi

KH 10.2.2020 § 24, 
KV 24.2.2020

32 Mato 16.12.2019 VD/10025/00.02.00.03/2019 Tarja Eklund + 15

Tarja Eklundin ja 15 muun valtuutetun aloite Pyhän Annan 
lastenkirkko Itä-Hakkilassa on suojeltava asemakaavalla

Vastaamatta

33 Konsas 16.12.2019 VD/10028/00.02.00.03/2019 Antero Eerola +20

Antero Eerolan ja 20 muun valtuutetun aloite kaupungin 
tilojen maksuttomuus vantaalaisille vapaaehtoisjärjestöille

Vastaamatta

Vuonna 2019 jätettiin yhteensä 33 valtuustoaloitetta, jotka jakautuivat seuraavasti toimialojen vastattaviksi:
Kaupunginjohtajan toimiala 2
Konserni- ja asukaspalveluiden toimiala 4
Maankäytön, rakentamisen ja ympäristön t. 15
Sivistystoimen toimiala 6
Sosiaali- ja terveydenhuollon toimiala 4
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Initiativ väckta av kommuninvånarna 2019

VD/2774/00.01.02.02/2015

RV/HO/NJ/ALS

Enligt 23 § i kommunallagen har kommuninvånarna rätt att komma med initiativ till kommunen i frågor 
som gäller kommunens verksamhet. Den som tagit initiativet ska informeras om de åtgärder som 
vidtagits med anledning av det. Fullmäktige ska minst en gång om året underrättas om de initiativ som 
tagits i frågor som hör till fullmäktiges befogenheter och om de åtgärder som vidtagits med anledning av 
dem.

Om antalet initiativtagare i en fråga som hör till fullmäktiges befogenheter motsvarar minst två procent 
av kommunens invånare, ska frågan tas upp till behandling i fullmäktige inom sex månader från det att 
den väckts.

Enligt stadens förvaltningsstadga (Kapitel 25 § 2) ska stadsstyrelsen årligen för fullmäktige lägga fram en 
förteckning över de initiativ som har tagits i frågor som hör till fullmäktiges behörighet. Fullmäktige kan 
samtidigt besluta om vilka av initiativen som är slutbehandlade.

År 2019 inlämnades sammanlagt 49 kommuninvånarinitiativ till staden. Antalet initiativtagare uppgick 
inte i något av initiativen till över två procent av kommunens invånare. Antalet initiativ var på samma 
nivå som under de föregående åren (2018; 30, 2017; 52, 2016; 44). Ämnena för initiativen gällde främst 
verksamhetsområdet för markanvändning, byggnad och miljö samt bildningsväsendets 
verksamhetsområde, vilka tillsammans svarade på huvuddelen av kommuninvånarinitiativen. Det 
inlämnades ett stort antal initiativ i ärenden som hör till kommunalteknikcentralens befogenheter, bl.a. 
om förbättring av trafiksäkerheten och trivseln i närmiljön. 

En förteckning över samtliga initiativ väckta av kommuninvånarna 2019 medföljer som bilaga till ärendet.

Stadsstyrelsen 24.2.2020 § 8

Stadsdirektörens förslag:
Stadsstyrelsen beslutar föreslå för stadsfullmäktige att den bifogade förteckningen över de i 23 § i 
kommunallagen avsedda initiativen väckta av kommuninvånare 2019 antecknas för kännedom.
Beslut:
Förslaget godkändes.
_____

Stadsfullmäktige 23.3.2020 § 8

Stadsstyrelsens förslag:
Stadsfullmäktige beslutar att för kännedom anteckna den förteckning över de i 23 § i kommunallagen 
avsedda initiativen väckta av kommuninvånarna 2019 som medföljer som bilaga.

Beslut:
Stadsfullmäktige beslutade bordlägga ärendet till sitt följande sammanträde.
_____

8 §

23.03.2020
Stadsfullmäktige
Pöytäkirja 8 Sivu 54



Bilaga:
– Förteckning över initiativ väckta av kommuninvånarna 2019

Anvisningar för sökande av ändring: 2.1 Besvärsförbud

Närmare information: 
Hanna Ormio, förvaltningsdirektör, fornamn.efternamn@vantaa.fi
Nelli Jääskeläinen, förvaltningssakkunnig, tfn 040 828 1271, fornamn.efternamn@vantaa.fi
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KUNTALAISALOITTEET VUONNA 2019 päivitetty 18.2.2020

Toimiala pvm Dnro Aihe Toimeksiantaja Tila

1 Mato 7.1.2019 VD/244/00.01.02.02/2019 
Kuntalaisaloite Tammiston kauppatien ostosruuhkien häiriön 
vähentäminen asukkaiden kannalta 1 allekirjoittanut Vastattu

2 Sivi 8.1.2019 VD/305/00.01.02.02/2019 Kuntalaisaloite Kaupungille oma sisäaktiviteettipuisto 1 allekirjoittanut Vastattu

3 Sivi 16.1.2019 VD/586/00.01.02.02/2019 
Kuntalaisaloite Vantaankosken koulun säilyttäminen/Lisää puiston 
penkkejä 1 allekirjoittanut Vastattu

4 Mato 24.1.2019 VD/819/00.01.02.02/2019 
Kuntalaisaloite Raappavuorentien ja Suvantopolun välisen suojatien 
muutos hidastetöyssyksi

1 allekirjoittanut Vastattu

6 Sivi 7.2.2019 VD/1247/00.01.02.02/2019 
Kuntalaisaloite Liikunta- ja kamppailukeskuksen rakentaminen Korson 
ja Koivukylän alueelle 1 allekirjoittanut Vastattu

5 Soster 8.2.2019 VD/966/00.01.02.02/2019 Kuntalaisaloite vammaisten ja vanhusten palvelujen parantaminen
1 allekirjoittanut Vastattu

24 Sivi 12.2.2019 VD/1434/00.01.02.02/2019  
Nuorisovaltuuston aloite tarpeellisten oppikirjojen saamisesta 
yläkouluihin

Vastaamatta

25
Sivi/ 
Mato

18.2.2019 VD/1576/00.01.02.02/2019 Kuntalaisaloite Ilmailumuseo säilytettävä Vantaalla

6 allekirjoittanut

Vastaamatta/ 
siirtynyt katoon 
6.2.2020

26 Sivi 20.2.2019 VD/1705/00.01.02.02/2019 Kuntalaisaloite Nuorisotila Kaivokselaan
1 allekirjoittanut Vastattu

7 Mato 21.2.2019 VD/1725/00.01.02.02/2019 Aloite kevyenliikenteenväylän rakentamiseksi Koivukylään
1 allekirjoittanut Vastattu

8 Sivi 22.2.2019 VD/1777/00.01.02.02/2019 Kuntalaisaloite Radio hiljaiseksi julkisissa tiloissa
1 allekirjoittanut Vastattu

9 Mato 25.2.2019
VD/1868/00.01.02.02/2019 

Kuntalaisaloite uuden Pp.tie yhteyden rakentaminen/Liljapuiston 
oikopolun rakentaminen hiekkaväyläksi 1 allekirjoittanut Vastattu
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10 Mato 11.3.2019

VD/2264/00.01.02.02/2019 

Kuntalaisaloite Louhelantielle hidasteita haltiantien ja Norotien 
risteykseen

1 allekirjoittanut Vastattu

11 Mato 13.3.2019 VD/2374/00.01.02.02/2019 
Kuntalaisaloite yli 75 vuotiaille maksuton julkisten 
joukkoliikennevälineiden käyttö

2 allekirjoittanut Vastattu

12 Soster 13.3.2019 VD/2375/00.01.02.02/2019 Kuntalaisaloite nastapohjien hankinta kaikille eläkeläisille 
2 allekirjoittanut Vastattu

13 Mato 13.3.2019 VD/2377/00.01.02.02/2019 

Kuntalaisaloite moottoriajoneuvolla ajon kieltävä liikennemerkki 
pyöräily/jalankulku merkin lisäksi Takojanteiden väliselle 
kevyenliikenteen väliselle osuudelle. 1.5.2019 alkaen katujen nimet 
Taostie ja Taoskuja 1 allekirjoittanut Vastattu

14 Mato 8.4.2019 VD/3124/00.01.02.02/2019 Kuntalaisaloite jalkakäytävä/pyörätie Ohratielle 1 allekirjoittanut Vastattu

15 Mato 15.4.2019 VD/3472/00.01.02.02/2019 Kuntalaisaloite kävely/pyöräilytie Hanabölen rantatien varteen
9 allekirjoittanut Vastattu

16 Mato 15.4.2019 VD/3483/00.01.02.02/2019 
Kuntalaisaloite kävely/pyöräilytie Koivukylänväylän varteen, Vanhan 
Myllypolun ja (vanhan) Lahdentien välille 10 allekirjoittanut Vastattu

17 Mato 24.4.2019
VD/3675/00.01.02.02/2019 

Kuntalaisaloite Silta Vaskipellosta Malminkartanoon
3 allekirjoittanut Vastattu

18 Mato 2.5.2019 VD/3921/00.01.02.02/2019 Kuntalaisaloite kamera/nopeusvalvonta kuntaan
1 allekirjoittanut Vastattu

19 Mato 29.5.2019 VD/4843/00.01.02.02/2019 Kuntalaisaloite Lisää pysäköintimahdollisuuksia
1 allekirjoittanut Vastattu

27 Mato 11.6.2019 VD/5200/00.01.02.02/2019 Kuntalaisaloite Kirjahyllyjä busseihin
1 allekirjoittanut Vastattu

28 Mato 20.6.2019 VD/5481/00.01.02.02/2019 
Kannanotto meluesteen rakentamiseen Vanhan Porvoontien varteen 
Kokkolankalliontien ja Malmarintien väliselle osuudelle 13 allekirjoittanut Vastattu

43 Sivi 1.7.2019

VD/5733/00.01.02.02/2019 

Kuntalaisaloite Lastentarhaopettajien palkka vastaamaan työn 
vaativuutta ja vastuullisuutta

413 allekirjoittanut

Vastattu
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20 Sivi 1.7.2019 VD/5733/00.01.02.02/2019 
Kuntalaisaloite Lastentarhaopettajien palkka vastaamaan työn 
vaativuutta ja vastuullisuutta 413 allekirjoittanut Vastattu

21 Mato 3.7.2019 VD/5833/00.01.02.02/2019 
Kuntalaisaloite Liikennehidaste - korotettu suojatie, Keimolankaarre 
Vantaa 1 allekirjoittanut Vastattu

29 Mato 8.7.2019 VD/5892/00.01.02.02/2019 
Kuntalaisaloite Keravanjoen ylittävän sillan muuttaminen 
turvallisemmaksi

1 allekirjoittanut Vastattu

42 Mato 8.7.2019 VD/5880/00.01.02.02/2019 Kuntalaisaloite Länsi-Vantaalle kuntoportaat 1 allekirjoittanut Vastattu

22 Mato 15.7.2019 VD/6028/00.01.02.02/2019 Kuntalaisaloite Ulkokuntoilulaitteet Bäckbyn puistoon 13 allekirjoittanut Vastattu

30 Sivi 5.8.2019 VD/6307/00.01.02.02/2019 Kuntalaisaloite Kilterin kentän sulkemisesta
38 allekirjoittanut Vastattu

31 Mato 19.8.2019 VD/6646/00.01.02.02/2019 
Kuntalaisaloite uusi roska-astia Turkkilaisentie/Turkkilaisenpolun 
risteykseen 13 allekirjoittanut Vastattu

32 Mato 22.8.2019 VD/6716/00.01.02.02/2019 Kuntalaisaloite Kivistön kauppakeskuksen hautaaminen

1 allekirjoittanut Vastattu

33
Sivi/ 
Mato

27.8.2019 VD/6829/00.01.02.02/2019 Kuntalaisaloite ulkokuntolaitteet Vaskipeltoon

1 allekirjoittanut Vastattu

23 Mato 27.8.2019 VD/6849/00.01.02.02/2019 Kuntalaisaloite Korotettu suojatie Palttinatielle koululaisten turvaksi 48 allekirjoittanut Vastattu

34 Soster 6.9.2019 VD/7130/00.01.02.02/2019 
Kuntalaisaloite: Esitys koskien terveyskeskusmaksujen poistamista 
vuoden 2020 alusta lukien/ Etelä-Vantaan Eläkeläiset ry 1 allekirjoittanut Vastattu

44 Soster 6.9.2019
VD/7131/00.01.02.02/2019

Esitys koskien verenpainetautia sairastavien kuntalaisten/eläkeläisten 
säännöllistä ohjauksen ja seurannan järjestämistä/ Etelä-Vantaan 
Eläkeläiset ry yhdistys Vastattu

35 Mato 9.9.2019 VD/7153/00.01.02.02/2019 
Kuntalaisaloite Länsi-Vantaan linjastosuunnitelman 
muuttamiseksi/Vapaalan Omakotiyhdistys ry, Rajatorppa-Seura ry yhdistys Vastattu

36 Mato 9.9.2019 VD/7155/00.01.02.02/2019 Kuntalaisaloite koskien Hernekujan ja Hernetien asukaspysäköintiä 1 allekirjoittanut Vastattu

39 Sivi 9.9.2019 VD/7459/00.01.02.02/2019 Kuntalaisaloite Vantaankosken koulun säilyttämisen puolesta

1 allekirjoittanut Vastaamatta
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37 Mato 17.9.2019 VD/7401/00.01.02.02/2019 
Kuntalaisaloite koskien kameravalvontaa Rekolantien turvallisuuden 
parantamiseksi

yhdistys Vastattu

38 Mato 18.9.2019 VD/7415/00.01.02.02/2019 Kuntalaisaloite: Keimolanmäkeen parkkitilaa lisää 77 allekirjoittanut Vastattu

40 Soster 19.9.2019 VD/7470/00.01.02.02/2019
Kuntalaisaloite/ Henkilökohtaisen avun palvelusetelin hinnan 
tarkastelu vuodelle 2020 sosiaali- ja terveyslautakunnan esityslistalle 1 allekirjoittanut Vastattu

41
Sivi/ 
Mato

25.9.2019 VD/7567/00.01.02.02/2019 Kuntalaisaloite Frisbeegolf-rata Matarin alueelle 

1 allekirjoittanut

Vastaamatta/ 
siirtynyt katoon 
13.2.2020

47 Mato 21.10.2019 VD/8277/00.01.02.02/2019
Kuntalaisaloite koirapuisto Leinelään 1 allekirjoittanut Vastattu

48 Mato 21.10.2019 VD/8283/00.01.02.02/2019
Kuntalaisaloite koirapuisto Ylästöön 142 allekirjoittanut Vastattu

49 Mato 21.10.2019 VD/9404/00.01.02.02/2019 Kuninkaalantie Voutila 1 allekirjoittanut Vastattu

45 Soster 5.11.2019
VD/8761/00.01.02.02/2019

Kuntalaisaloite Vantaan kaupungin liittymiseksi ikäystävällisten 
kuntien verkostoon

1 allekirjoittanut Vastaamatta

46 Sivi 3.12.2019
VD/9570/00.01.02.02/2019

Kuntalaisaloite Lentopallokenttä Kivistöön 1 allekirjoittanut
Vastaamatta

Kaupunginjohtajan toimiala 0
Konserni- ja asukaspalveluiden toimiala 0

Maankäytön, rakentamisen ja ympäristön toimiala 32
Sivistystoimen toimiala 11

Sosiaali- ja terveydenhuollon toimiala 6
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Svar på Minna Kuuselas och 33 andra ledamöters motion om sänkning av 
parkeringsavgifterna för bilar med låga utsläpp

VD/7554/00.02.00.03/2019

HP/HW/MH/JHo/LL/ALS

Minna Kuusela och Maija Rautavaara samt 33 andra ledamöter lämnade in följande motion i enlighet 
med fullmäktiges arbetsordning:

”Vanda stad har satt upp som mål att uppnå koldioxidneutralitet före år 2030. I Vanda kommer 36 % av 
alla växthusgasutsläpp från trafiken. I budgeten för år 2020 som är under beredning eftersträvas trafik 
med låga utsläpp bland annat genom att främja byggandet av laddningsställen för personbilar och 
genom att gå över till biodiesel i stadens egna fordon och anskaffningen av transporttjänster. Dessutom 
konstateras att målet är att utveckla parkeringssystemet bland annat genom att utöka den avgiftsbelagda
parkeringen.

Genom att erbjuda parkeringsförmåner till bilar med låga utsläpp kan man också uppmuntra invånarna 
att börja använda en fordonspark med lägre utsläpp. Exempelvis beviljar Helsingfors stad 50 % rabatt på 
parkeringsavgifterna i avgiftszonerna 1–2 i centrum till fordon med låga utsläpp och helt eldrivna bilar.

Vi undertecknade föreslår att Vanda stad undersöker möjligheterna och sätten att erbjuda 
parkeringsförmåner till dem som använder fordon med låga utsläpp och helt eldrivna fordon.”

Stadsfullmäktige 23.9.2019 § 13 

Beslut:
Stadsfullmäktige beslutade att ta upp ärendet till behandling och sända fullmäktigemotionen till 
stadsstyrelsen för beredning. 
_____

Stadsmiljöns verksamhetsområde konstaterar följande i sitt svar:

En eventuell sänkning av parkeringsavgifterna för bilar med låga utsläpp hänger nära samman med 
stadens avgiftsbelagda parkeringssystem. En sänkning av avgifterna för lågutsläppsbilar skulle då ha som 
målsättning förändrade mobilitetsvanor för att sänkningen skulle stödja stadens mål om att nå 
klimatneutralitet år 2030. Med tanke på ett förverkligande av målen i Vandas livskrafts- och 
attraktionskraftsprogram borde inte tillgången till gatuparkeringsplatser i stadscentrumen samt en snabb
omsättning av dessa försämras. 

Parkeringsavgiften för bilar med låga utsläpp kommer att behandlas som en del av Vanda stads 
parkeringspolicy som för tillfället är under arbete. Parkeringspolicyn är en strategisk plan i vilken 
parkeringen granskas som en helhet så att alla delområden, från avgiftsbelagd parkering till anvisningar 
för dimensionering av parkeringen, behandlas i samarbete med de viktigaste verksamhetsområdena och 
intressentgrupperna. Då planen är klar godkänns ett åtgärdsprogram för hur parkeringen i Vanda kan 
utvecklas sett ur ett helhetsperspektiv så att stadens olika målsättningar stärks så bra som möjligt. 
Parkeringspolicyn blir klar i mars 2020 och den behandlas våren 2020 i de behöriga organen.
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23.03.2020
Stadsfullmäktige
Pöytäkirja 9 Sivu 60



Gatuparkeringen är mycket billig i Vanda (1 € / timme och på vissa centrala platser 2 € / timme). Den 
första parkeringstimmen är dessutom gratis. Enligt undersökningar parkerar i snitt omkring 90 % av 
parkerarna i högst en timme, d.v.s. de parkerar gratis på Vanda stads avgiftsbelagda 
gatuparkeringsplatser. Om den avgiftsbelagda gatuparkeringens prisnivå i Vanda även i fortsättningen 
hålls oförändrad, d.v.s. mycket förmånlig, sporrar beviljande av sänkta parkeringsavgifter för bilar med 
låga utsläpp i praktiken inte på något sätt till köp av lågutsläppsfordon. Staden skulle å andra sidan i 
motsvarande mån vara tvungen att införa stramare gatuvisa tidsbegränsningar för gatuparkeringen för 
att motverka att lågutsläppsbilar förvaras oskäligt länge på gatorna. En effektiv omsättning av de rätt så 
begränsade gatuparkeringsplatserna i centrumområden gagnar framför allt småföretagen och svarar på 
de ursprungliga målsättningarna för den avgiftsbelagda parkeringen.

Parkeringsavgifternas nivå är betydligt högre i Helsingfors jämfört med Vanda, vilket innebär att en 
sänkning på motsvarande vis är mer kännbar. I Helsingfors beviljades 6,4 % av parkeringstillstånden för 
boende och företag år 2018 sänkt parkeringsavgift på basis av låga utsläpp, m.a.o. är det inte heller i 
Helsingfors än så länge fråga om ett särdeles stort antal. Vanda har tills vidare inte några 
parkeringstillstånd för boende och företag och sänkningen skulle därmed i första hand endast rikta sig till
kortvarig parkering.

I parkeringspolicyn gör man upp prognoser för hur antalet lågutsläppsbilar utvecklas och bedömer 
eventuella vidare effekter på Vandas parkeringssystem. Man bör även beakta att kriterierna för låga 
utsläpp förändras kontinuerligt och staden därmed skulle vara tvungen att se över kriterierna 
regelbundet. 

Stadsstyrelsen 24.2.2020 § 13

Förslag framlagt av biträdande stadsdirektören för stadsmiljöns verksamhetsområde:
Stadsstyrelsen beslutar att
a) ge ledamöterna Minna Kuusela och Maija Rautavaara och de 33 andra ledamöterna som 

undertecknat motionen stadsstyrelsens svar i enlighet med förslaget, och
b) föreslå för stadsfullmäktige att stadsstyrelsens svar antecknas för kännedom.
Beslut:
Förslaget godkändes.
_____

Stadsfullmäktige 23.3.2020 § 9

Stadsstyrelsens förslag:
Stadsfullmäktige beslutar anteckna stadsstyrelsens svar för kännedom.
Beslut:
Stadsfullmäktige beslutade bordlägga ärendet till sitt följande sammanträde.

Bilaga:
– Minna Kuuselas och Maija Rautavaaras och 33 andra ledamöters undertecknade motion 

om sänkning av parkeringsavgifterna för bilar med låga utsläpp 

Anvisningar för sökande av ändring: 2.1 Besvärsförbud

Närmare information:
Markus Holm, planeringschef, tfn 043 827 0942, fornamn.efternamn[at]vantaa.fi
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Svar på Markku Weckmans och 38 andra ledamöters motion om att Vanda ska vidta 
åtgärder för att åstadkomma ett sommarvattensystem för kolonilotter

VD/7557/00.02.00.03/2019
HP/HW/MH/HKei/AA/NJ/ALS

Markku Weckman och 38 andra ledamöter lämnade in följande motion i enlighet med fullmäktiges 
arbetsordning: 

”Enligt uppgifter som jag har fått finns det 32 kolonilotter i Vanda stad. Föreningar verksamma i Vanda 
har arrenderat lotterna till odlare för en symbolisk summa. Kolonilotterna är eftertraktade, man rent av 
tävlar om dem. Utöver personer med finländsk bakgrund arrenderas lotterna också av ett stort antal 
personer med invandrarbakgrund, vilkas integration i det finländska samhället kan främjas också på 
detta sätt.

Bristen på bevattningsvatten har blivit ett problem för kolonilotterna. Odlarna ”rafsar upp” vatten ur 
närliggande diken och för också med sig vatten långt bortifrån. Dikesvattnets kvalitetsnivå har inte 
undersökts. Esbo stad har ordnat med ett sommarvattensystem för sina lotter.
Vi hoppas att Vanda stad gör likadant. Naturligtvis skulle lottodlarna betala för det vatten som de 
använder enligt vattenmätarens utslag. Så gör man också i Esbo.”

Stadsfullmäktige 23.9.2019 § 14

Beslut:
Stadsfullmäktige beslutade att ta upp ärendet till behandling och sända fullmäktigemotionen till 
stadsstyrelsen för beredning. 
_____

 Stadsmiljöns verksamhetsområde konstaterar som sitt svar följande:

Planeringsenheten vid serviceområdet för gator och parker som ingår i stadsmiljöns verksamhetsområde
har gjort en utredning över kolonilotternas sommarvattensystem i Vanda. I utredningen kartlade man 
med en enkät nuläget för vattenanskaffningen i de totalt 15 nuvarande odlingslottsområdena. På basis av
enkäten har fem områden med odlingslotter (Myrbacka, Mårtensdal, Rödsand, Mikkola och Råby) haft 
problem med bevattningsvattnets kvantitet och kvalitet under sommarsäsongen.

Utredningen rekommenderar att åtgärder vidtas för att ordna med bevattningsvatten på odlingslotter 
som är problematiska i det nuvarande vattenförsörjningsläget. Av de ersättande 
vattenförsörjningskällorna utgör grundvattnet den primära källan, och därefter vattenledningsvatten från
HRM:s vattenledningsnät. Det dyraste alternativet är bevattningsvatten som transporteras till platsen.

För de odlingslottsområden som på basis av utredningen konstaterats lida av vattenbrist gör man upp 
noggrannare utredningar och grundvattnet undersöks. Förstahandsalternativ för vattenanskaffningen är 
att det byggs en borr-/ringbrunn i det fall att det finns grundvatten av god kvalitet att tillgå. Ett annat 
alternativ vore en anslutning till vattenledningsvatten genom en sommarvattenledning och vattenpost, 
om det inte är möjligt att bygga en brunn.

Stadens ramavtalskonsult ombesörjer att detaljerade planer för odlingslotternas bevattningsbrunnar och
bevattningsposter samt vattenledningar görs upp på basis av slutsatserna i ovan nämnda utredning. 
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Under de närmaste åren anlägger staden bevattningssystem i enlighet med planerna. Det åligger 
kolonilottsodlarna att förverkliga eventuella interna bevattningsanordningar som betjänar 
odlingslottsområdet vidare från den ovan nämnda borr-/ringbrunnen eller från vattenpostens kran. År 
2020 utreds vattenförsörjningslösningar separat för varje objekt och de anläggs under åren 2021–2023. 

Staden deltar inte i bevattningssystemens service- och underhållskostnader och inte heller i de 
vattenavgifter som uppkommer, utan de som hyr odlingslotterna svarar för de årliga service- och 
underhållskostnaderna samt avgifterna för bevattningsvatten. Det är ändamålsenligt att inkludera ovan 
nämnda förpliktelser i odlingslotternas hyresavtal. 

Stadsstyrelsen 10.2.2020 § 25

Förslag av biträdande stadsdirektören för stadsmiljöns verksamhetsområde:
Stadsstyrelsen beslutar

a) ge Markku Weckman samt 38 andra ledamöter som undertecknat motionen stadsstyrelsens svar i
enlighet med förslaget och 

b) föreslå att stadsfullmäktige antecknar stadsstyrelsens svar för kännedom.

Beslut:
Stadsstyrelsen beslutade enhälligt att bordlägga ärendet till stadsstyrelsens nästa sammanträde.
_____

Stadsstyrelsen 24.2.2020 § 12

Förslag av biträdande stadsdirektören för stadsmiljöns verksamhetsområde:
Stadsstyrelsen beslutar

a) ge Markku Weckman samt 38 andra ledamöter som undertecknat motionen stadsstyrelsens svar i
enlighet med förslaget och 

b) föreslå att stadsfullmäktige antecknar stadsstyrelsens svar för kännedom.
Behandling:
Det antecknades att biträdande stadsdirektören för stadsmiljöns verksamhetsområde kompletterade sitt 
svar med följande mening i slutet av näst sista stycket:
”År 2020 utreds vattenförsörjningslösningar separat för varje objekt och de anläggs under åren 2021–
2023.” 
Beslut:
Det kompletterade förslaget godkändes.
_____

Stadsfullmäktige 23.3.2020 § 10

Stadsstyrelsens förslag:
Stadsfullmäktige beslutar anteckna stadsstyrelsens svar för kännedom.
Beslut:
Stadsfullmäktige beslutade bordlägga ärendet till sitt följande sammanträde.

Bilagor:
– Markku Weckmans och 38 andra ledamöters motion om att Vanda ska vidta åtgärder för att

åstadkomma ett sommarvattensystem för kolonilotter
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– Sommarvattensystem vid Vanda stads kolonilotter, utredning 16.01.2020

Anvisningar för sökande av ändring: 2.1 Besvärsförbud

Närmare information:
Henry Westlin, stadsingenjör, tfn 0400 417436, fornamn.efternamn[at]vantaa.fi 
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1 TAUSTA
Markku Weckman sekä 38 muuta valtuutettua jättivät seuraavan valtuuston työjärjestyksen
mukaisen valtuustoaloitteen (VD/7557/00.02.00.03/2019). Vantaan kaupunginvaltuusto päätti
kokouksessaan 23.9.2019 § 14 ottaa aloitteen käsiteltäväksi ja lähettää valtuustoaloitteen
kaupunginhallitukselle valmisteltavaksi.

Valtuustoaloitteessa on kirjattu seuraavasti:

”Saamani tiedon mukaan Vantaan kaupungilla on 32 viljelypalstaa. Palstat on vuokrattu viljelijöille
nimelliseen hintaan Vantaalla toimivien yhdistysten toimesta. Viljelijäpalstat ovat kysyttyjä, niistä
suorastaan kilpaillaan. Vuokraajina on kantasuomalaisten lisäksi suuri määrä
maahanmuuttajataustaisia henkilöitä, joiden kotoutumista ja integroitumista suomalaiseen
yhteiskuntaan voidaan myös tällä tavoin edistää.

Viljelypalstojen ongelmaksi on muodostunut kasteluveden puuttuminen. Viljelijät ”raapivat” vettä
lähiojista ja kuljettavat sitä pitkienkin matkojen päästä. Ojavesien laatutasoa ei ole tutkittu. Espoon
kaupunki on hoitanut kesävesijärjestelmän kaikille palstoilleen.

Toivomme, että Vantaan kaupunki toimisi samoin. Palstaviljelijät tietysti maksaisivat käyttämänsä
veden vesimittarin lukeman mukaisesti. Näin myöskin Espoossa menetellään.”

Kuvat 1 ja 2. Hämeenkylän viljelypalsta-alueen viljelykset ja kulkuraitti (Vera Rantalainen, 2019)
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2 SELVITYKSEN	SISÄLTÖ	JA	TAVOITTEET
Tämän työn tavoitteena on selvittää Vantaan kaupungin viljelypalstojen kasteluvesien hankinta sekä
viljelypalstojen vaihtoehtoiset keinot kasteluveden järjestämiseksi kesäkausina.

Vaihtoehtojen toteutettavuuden arvioimiseksi esitetään teknistaloudellinen selvitys kasteluveden
hankkimiseksi viljelypalstoille, joilla on ollut vaikeuksia saada kasteluvettä riittävästi. Tämän pohjaksi
toteutetaan viljelypalstojen vedentarvekysely sekä laaditaan nykyisien viljelypalsta-alueiden
vesihuollon esisuunnitelmat kustannusarvioineen.

Selvityksessä verrataan kasteluvedenhankinnan vaihtoehtojen toteutuskustannuksia, joiden
toivottaan antavan riittävän kuvan tarvittavista investoinneista viljelypalstoilla.

Kaupunkiympäristön toimialan kadut ja puistot palvelualueen suunnitteluyksikkö on laatinut tämän
selvityksen yhdessä toimialalta muodostetun ohjausryhmän kanssa.

3 AIEMMAT	SELVITYKSET	
Vantaan kaupunkisuunnittelu on laatinut Vantaan viljelypalstaselvityksen vuonna 2019 (Vantaan
viljelypalstaselvitys, Vera Rantalainen). Selvityksessä on tutustuttu Vantaan nykyisiin viljelypalstoihin
ja mahdollisiin uusiin viljelypalstojen sijainteihin. Selvityksessä todetaan, että kartoituksessa vesi on
viljelylle tärkeä elementti. Tämän vuoksi palsta-alueita on etsitty riittävän suurien vesistöjen
läheisyydestä. Vesijohtoveden varassa olevia viljelypalstoja on Hakunilassa ja Havukoskella. Näissä
hallinnoiva yhdistys huolehtii johtoveden järjestämisestä ja maksamisesta.

Aiemmin vuonna 2011 valmistui Vantaan siirtopuutarhaselvitys (Anne Mäkynen, 2011) kaupungin
nykyisistä ja uusista potentiaalisista siirtopuutarhapaikoista. Tässä selvityksessä kirjattiin, että viljely-
toiminnan edellytyksenä on, että talousvettä varten alueelle rakennetaan vesijohto tai kaivo. Mikäli
alue sijaitsee vesistöjen lähellä, kasteluvedeksi saattaa käydä läheinen lammen, järven tai joen vesi.

Vantaan luonnonvesien vedenlaatua on selvitetty Vantaan Pienvesien tutkimusraportissa (Pirkka
Weijo, 2015) ja tarkkailuraportissa (Laura Virtanen, 2018).
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4 VILJELYPALSTOJEN	VEDENHANKINNAN	NYKYTILAN-
TEEN	KARTOITUS	JA	TUNNISTAMINEN

Vantaan kaupungilla on vuokrattavana kaikkiaan 15 viljelypalsta-aluetta. Seitsemän sijaitsee
Myyrmäen suuralueella, ja muilla Vantaan suuralueilla on 1-2 viljelypalstaa. Niiden sijaintia, kokoa ja
kulkuyhteyksiä sekä vedensaantia on tutkittu kaupungin laatimassa viljelypalstojen kyselyllä
lokakuussa 2019. Viljelypalstojen sijainnit on esitetty Vantaan kaupungin kartassa kuvassa 1.

Kuva 3. Vantaan kaupungin nykyiset viljelypalstat (Viljelypalstaselvitys 2019)

Vantaan kuntatekniikan keskus lähetti viljelypalstojen vuokraajille kasteluvesikyselyn syksyllä 2019.
Kyselyyn vastasi 10 palstan yhdyshenkilöä.  Saadut tulokset on kerätty yhteen ja esitetty liitteessä 1.

Kaupungin viljelypalstat on vuokrattu yhdistyksille, jotka hankkivat kasteluveden pääasiassa
läheisistä luonnonvesistöistä kuten puroista ja avo-ojista. Kolmelle palsta-alueelle 15:sta on
rakennettu kunnallistekniikka eli nämä palstat johtavat veden vesijohtoverkosta. Kaksi palsta-
alueetta hankkii veden pumppaamalla porakaivosta.

Kasteluvettä tarvitaan erityisesti keväällä kasvukauden alussa sekä vaihtelevia määriä myöhemmin
touko – syyskuun välisenä aikana. Vettä palstoilla arvioidaan tarvittavan 6 -8 viikon ajan eli kesäisin
viljelypalstoja kastellaan keskimäärin 50 vuorokautena.
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Luonnonveden varassa olevat viljelypalstat ovat alttiita pinta- ja pohjavesien määrän ja laadun
vaihteluille. Vantaan kuntatekniikan keskuksen tiedossa on, että viidellä palsta-alueella
(Martinlaakso, Myyrmäki, Ruskeasanta, Mikkola, Rajakylä) on kärsitty vesipulasta kesäisin.
Viljelypalstojen vedenhankintojen tavat vuonna 2019 on koottu yhteen taulukossa 1.

Taulukko 1. Vedenhankinnan tavat Vantaan kaupungin viljelypalstoilla vuonna 2019
Vedenpuutteesta tai huonosta laadusta kärsivät palsta-alueet on merkitty lihavoidulla fontilla.

Vantaan luonnonvesien vedenlaadusta on laadittu tarkkailuraportteja ympäristökeskuksen toimesta
vuosina 2015 ja 2018. Tarkkailuraporteista selviää, että Helsingin kaupungin kehittämän joki- ja
purovesien hygieenistä laatua kuvaava bakteeripitoisuus (E.Coli) vaihtelee paljon Vantaan
pienvesistöissä vuosina 2013 - 2017. Kormuniitynojan tila on tyydyttävä ja muiden hyvä tai
erinomainen.

Vesilaboratoriossa tutkittu bakteeripitoisuus on hyvä indikaattori kasteluveden laadun arvioinnissa.
Korkeimmillaan bakteeripitoisuudet ovat olleet kahdessa mittauspaikassa: Kormuniitynojassa 520
mpn/100ml ja Vallinojassa 290mpn/100ml. Arvot ovat mediaaneja vuosilta 2016-2017.
Kormuniitynojan varrella on Hakunilan viljelypalsta, joka käyttää kuitenkin verkostovettä kasteluun.
Vallinojan varrella ei ole rakennettu viljelypalstoja.

Huomioitava on kuitenkin vedenlaadusta, että luonnonvesien käyttöön viljelypalstojen kastelussa
liittyy aina pieni riski suolistobakteerien kulkeutumisesta ruokakasveihin, siksi on suositeltavaa, että
kasteluvesi otetaan porakaivosta tai verkostosta. Lisäksi valmiit viljelytuotteet on hyvä huuhdella
runsaalla verkostovedellä ennen käyttöä.

Nykyisten viljelypalstojen lisäksi uusi potentiaalisia viljelypalstojen paikkoja on kartoitettu 15 kpl.
Nämä viljelypalstat on rajattu tämän selvityksen ulkopuolelle.

Lu
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i • 1. Hämeenkylä

• 2.Rajatorppa
• 4.Vapaala
• 6.Martinlaakso
• 7.Vantaanlaakso
• 8. Viinikkala
•10.Ruskeasanta
• 12.Päiväkumpu
• 13.Mikkola
• 15.Rajakylä

Ve
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i • 5. Varisto
• 11. Havukoski
• 14. Hakunila

Po
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i • 3. Myyrmäki
• 9. Kivistö
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Arvio kasteluveden tarpeesta

Viljelypalstoilla tarvitaan kasteluvettä 6-8 viikkoa vuodessa. Tämä tarkoittaa keskimäärin noin 50
vuorokautta vuodessa. Viljelypalstan vuorokauden vedenkulutus on vaihdellut 0.2 - 1 m3/vrk/palsta.
Suurimmalle osalle palstoista riittää 0.2 m3/vrk.

Qa,palsta = Qd x t = 0.2 m3/d x 50 d = 10 m3    (1)

Lausekkeen 1 perusteella on saatu, että jokainen viljelypalsta kuluttaa vuodessa enimmillään 10 m3.
Vesimäärää voi vähentää kesän vähäiset hellepäivät ja runsaat sademäärät kasvukaudella.

Jokaisen viljelypalsta-alueen kokonaisvedenkulutus on riippuvainen viljelypalsta-alueen laajuudesta
ja potentiaalisten palstojen määrästä.

Vuonna 2019 Vantaan viljelypalstojen laajuus on 23.2 ha, mikä mahdollistaisi suurimmillaan yli 1 960
palstan käyttöönoton. Vuotuinen kasteluveden tarve määritetty lausekkeen 2 perusteella.

Q a, tot = 10 m3/palsta x 1 960 palstaa = 19 600 m3 (2)

Nykyisten palstojen vuotuiseksi kasteluvesimääräksi on arvioitu kasvavan enimmillään 19 600 m3 ,
mikä tarkoittaa vuorokausikulutuksena 392 m3/d. Viljelypalsta-aluekohtaiset vuorokausikulutukset
vaihtelevat 1.6 – 58 m3/d välillä. Kulutusvaihtelut riippuvat viljelypalstojen määristä eri alueilla.

Vertailun vuoksi selvityksessä kerättiin kulutus myös tietoja Espoon kaupungin viljelypalstojen
vedenkulutuksesta vuosilta 2013 – 2017. Espoon kaupungin 11 viljelypalsta-aluetta on liitetty
vesijohtoverkostoon.

Espoon kaupungissa on kaikkiaan 1075 palstaa. Nämä ovat käyttäneet 4000 - 7800 m3 kasteluvettä
vuonna 2013-2017. Yksittäisen palstan vuotuinen kasteluvedenkulutus on ollut 3.7 – 7.3
m3/a/palsta. Lisäksi vuonna 2014 kasteluveden kokonaiskulutus kasvoi yhden palsta-alueen
vesivuodon vuoksi suurimmillaan 12 139 m3 (=11.3 m3/a/palsta).

Espoon kaupungin viljelypalstojen vedenkulutuksen perusteella arvio Vantaan kaupungin
viljelypalstojen 10 m3 palstakohteisesta ja 19 600 m3 kasteluvedestä voi osoittautua todellista
keskikulutusta suuremmaksi. Laadittu arvio on kuitenkin hyvä ennuste viljelypalstojen kasteluveden
enimmäiskulutuksesta.
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5 VAIHTOEHDOT	VILJELYPALSTOJEN	KASTELUVEDEN-
HANKINNAN	PARANTAMISEKSI

5.1 YLEISTÄ
Kasteluveden saamiseksi viljelypalstoille on tunnistettu seuraavat hankintatavat:

- Verkostoveden käyttö (VE1)
- Pohjaveden käyttö (VE2)
- Kuljetusveden käyttö (VE3)

Kaikkia esitettyjä keinoja on käytetty Vantaalla. Selvityksessä tarkastellaan verkostoveden
järjestämistä kaikille nykyisille palstoille.

5.2 VERKOSTOVEDEN KÄYTTÖ (VE1)
Nykyisten 15 viljelypalstan vedenhankinnan järjestäminen HSY:n vesijohtoverkoston piiriin
edellyttää liitosjohtojen rakentamisen verkoston ja palstojen välille. Uutta vesijohtolinjaa tarvitaan
10 – 520 m per palsta-alue ja kaikkiaan 1,9 km.

Liitoksia nykyiseen verkostoon tulee 12 kohdassa, joissa asennetaan liitoskappaleet nykyisiin
johtoputkiin sekä sulkuventtiilit, vesimittarit ja vesihanat palstoille.

Kasteluveden johtolinjan putkikokona on käytetty d63PEH. Johto on riittävän kokoinen johtamaan
käyttövettä 2.3 l/s (=8.3 m3/h). Johdon kapasiteetin on arvioitu riittävän kaikille viljelypalstoille. Vesi
usein lasketaan ensin vesisäilöön, josta kasteluvesi otetaan viljelypalstoille. Vesijohto voi olla
kytketty myös palsta-alueen ’jakelutukkiin’, jossa on useita erillisiä vedenottopisteitä.

Kuva 4. Verkostovesiposti Knaapinkujalla Seutulan kaupunginosassa Vantaalla
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Rakennuskustannukset

Rakennuskustannukset vaihtelevat 2 000 – 110 000 eur riippuen viljelypalstan etäisyydestä
vesijohtoverkostoon. Johtolinjan rakentamisen yksikkökustannuksena on käytetty 175 eur / jm.
Kustannus on saatu Fore -kustannuslaskentaohjelmasta d63 vesijohdosta, joka sijoitetaan 1.5 metrin
syvyyteen aukikaivamalla. Mahdollisia louhinta- ja tuentakustannuksia ei ole huomioitu
kustannuksissa.

Kokonaiskustannukset kaikkien viljelypalstojen liittämiseksi HSY:n vesijohtoverkosto ovat 345 000
eur (alv. 0%). Kustannuksissa on mukana kasteluvesipostit. Kokonaiskustannukset sisältäen 15%
suunnittelu- ja rakennuttamiskustannukset ovat 397 000 eur (alv 0%). Palstojen sisäisen vedenjakelu
ml. vesisäiliöt, jakelutukit, puutarhaletkut ja sadettimet on jätetty kustannuksista pois.

Palstakohtaiset rakennuskustannukset on esitetty taulukossa 2. Kolmen palstan (Varisto, Hakunila,
Havukoski) osalta on oletettu, että nykyiset liitosjohdot ovat käyttökunnossa eikä uusia johtolinjan
investointeja tarvita. Lisäksi on tarkistettu, että maanomistus esitettyjen johtolinjojen varrella on
kaupungin omistuksessa eikä aiheuta kaivulupien tai putkien sijoittamisen myötä lisätöitä tai -
kustannuksia.

Taulukko 2. Rakennuskustannukset kaupungin viljelypalstojen liittämisestä HSY:n
vesijohtoverkostoon
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Käyttökustannukset

Vuotuisiksi käyttökustannuksiksi on arvioitu vesimaksut viljelypalstojen kasteluvesimäärästä. Mikäli
kasteluveden hintana käytetään HSY:n vesimaksua 1.2 eur/m3 (alv 0%) , käyttökustannuksiksi
muodostuu 29 000 eur (alv 0%) per vuosi.

Kustannukset sisältävät vuotuisen vesimittarin asennuksen ja vesijohdon sulun avauksen keväällä
sekä mittarin irrottamisen ja vesijohdon tyhjentämisen syksyllä. Linjan avaus ja sulku kustannuksiksi
on arvioitu 350 eur/palsta-alue Espoon kaupungin kustannustietojen perusteella.

Käyttökustannuksista on rajattu pois kaupungin henkilöstön työt viljelypalstojen ympäristön
kunnossapidossa. Kastelujärjestelmien ylläpito kuuluu viljelypalstojen vuokraajille.

5.3 POHJAVEDEN KÄYTTÖ (VE2)
Viljelypalstat, jotka sijaitsevat pohjavesialueiden läheisyydessä voivat saada tarvitsemansa
kasteluveden maanalaisista pohjavesilähteistä. Pohjavesivarojen käyttö edellyttää pora- tai
rengaskaivon rakentamista viljelypalstoille.

Vertailussa on oletettu, että pohjavettä on saatavilla viljelypalstoilla myös kuivina kesäkausina,
jolloin pintavesivarat ovat vähäisiä. Uuden kaivon rakentamisen yksikkökustannuksena on käytetty
10 000 eur /kaivopaikka. Kustannus sisältää kaivopaikkatutkimuksen ja kaivon rakentamisen.

Kaupungin viljelypalstoista 10 kpl ottaa kasteluveden pintavesilähteestä. Näillä palstoille on
ehdotettu rakennettavan pora- tai rengaskaivo vedenhankinnan parantamiseksi. Kaivojen
rakennuskustannuksiksi tulee kaikkiaan 100 000 eur (alv. 0%) = 10 x 10 000 eur .

Kuva 5. Kunnostettu rengaskaivo ja käsipumppu veden nostamiseen (Erkki Santala, SYKE)
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Verrattaessa yhden kaivon rakentamisen kustannuksia (10 000 eur) vesijohtolinjan rakentamiseen
(175 eur/ jm) huomataan, että kaivon rakentaminen on edullisempaa, kun liitosjohdon pituus on yli
57 metriä. Kaivon rakentaminen on siis hyvin usein edullisempi, jos vesijohtolinja sijaitsee
kauempana, pumppaussähkö on saatavilla ja maaperä mahdollistaa pohjaveden hyödyntämisen
kasteluvetenä.

Huomioitava on kuitenkin, että tässä selvityksessä ei ole tehty viljelypalstojen tarkempia
maaperätutkimuksia, joilla olisi varmistettu maaperän soveltuvuus kasteluvesikaivojen
rakentamiselle. Lisäksi maaperän pohjaveden antoisuutta viljelypalstojen läheisyydessä ei ole
varmistettu pohjaveden koepumppauksin eikä pohjaveden sopivuutta viljelykasvien
kastelutarkoitukseen.

5.4 KULJETUSVEDEN KÄYTTÖ (VE3)
Viljelypalstat voivat hankkia kasteluveden vedenkuljetusliikkeen kautta. Vantaan kuntatekniikka on
kilpailuttanut haja-asutusalueen vedenkuljetuksen ja tehnyt sopimuksen yhden yksityisen
vedenkuljetusyrityksen (Eerola Yhtiöt) kanssa vuosille 2019 - 2020.

Viljelypalstat voivat käyttää hyväkseen kaupungin sopimia vedenkuljetushintoja ja hankkia
kasteluveden omalla kustannuksellaan palstaviljelyn kasvukauden aikana. Kuljetusveden
käyttäminen edellyttää, että viljelypalstalle on kulkuyhteys kuljetusajoneuvolle sekä vesisäiliö
kasteluveden varastointia varten. Lisäksi on huomioitava, että kuljetusvettä voidaan käyttää
edellisten vaihtoehtojen varavesijärjestelmänä putkirikkojen tai sähkökatkojen aikana.

Mikäli kuljetettava kasteluvesi hankitaan vesilaitokselta (Helsingin seudun ympäristöpalvelut, HSY),
vuotuinen kasteluvedenhankinta maksaa 352 000 eur (= 1 958 kuorma x 179.50 eur/kuorma)
palstaviljelijöille. Lisäksi kustannuksia voi muodostua ilta- tai pyhäajan kuljetuksesta.

Kuva 6. Vedenkuljetus tuo vettä säiliöajoneuvolla (Tomi Alho, 2018)
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6 KUSTANNUSVERTAILU
Viljelypalstojen vedenhankinnan tapojen rakentamiskustannuksia ja vuotuisia käyttökustannuksia on
vertailtu ja esitetty yhteenvetona taulukossa 3.

Taulukko 3. Vedenhankinnan tavat, rakentamiskustannukset ja vuotuiset käyttökustannukset

Vedenhankinta Rakentamiskustannukset (eur) Käyttökustannukset (eur/a)

Verkostoveden käyttö (VE1) 397 000 eur 29 000 eur

Pohjaveden käyttö (VE2) 100 000 eur ---

Kuljetusveden käyttö (VE3) --- 352 000 eur

7 JOHTOPÄÄTÖKSET	JA	SUOSITUKSET
Vuonna 2019 tehdyn Vantaan viljelypalstojen kyselytutkimuksen perusteella kaupungin viidellä
viljelypalsta-alueella on kärsitty vesipulasta tai huonolaatuisesta kasteluvedestä kesäisin. Nämä
viljelypalsta-aluetta ovat seuraavat: Myyrmäki, Martinlaakso, Ruskeasanta, Mikkola ja Rajakylä.

Mahdollisuutta pohjaveden käytölle on tutkittava vedensaannin kannalta ongelmallisilla viljely-
palsta-alueilla. Kun hyvälaatuista pohjavettä on saatavilla kuivina kesäkausina, viljelypalsta-alueen
poravesikaivo on usein edullisempi vaihtoehto kuin yli 60 metrin liitosvesijohdon rakentaminen
HSY:n vesijohtoverkostoon.

Lisäksi suositellaan varautumaan viljelypalstojen kesävesijärjestelmien muuttamiseksi
verkostoveden varaan, mikäli palstoilla on esiintynyt kesäkausina kuivuutta eikä pintavesilähde tai
alueen pohjavesivarat osoittaudu riittäviksi kesällä tyydyttämään kasteluveden tarvetta. Myös
nykyiset huonolaatuiset luonnonvesilähteet olisi korvattava vesijohtoliittymällä ja verkostovedellä.

Sen sijaan 10 viljelypalsta-alueilla on käytössä toimiva ja riittävä kasteluvesilähde. Näillä alueilla ei
ole tarvetta välittömiin toimenpiteisiin. Ne voidaan liittää myöhemmin tulevaisuudessa HSY:n
vesijohtojärjestelmään selvityksessä laadittujen esisuunnitelmien mukaisesti, mikäli viljelypalstojen
kasteluveden hankinta muuttuu määrän tai laadun suhteen huonommaksi verrattuna
nykytilanteeseen.

8 JATKOTOIMENPITEET	JA	VASTUUJAKO
Kaupungin viidelle viljelypalsta-alueille suositellaan selvitettävän tarkemmin vesihuollon tarve.
Ensisijaisesti vesihuolto toteutettaisiin pora-/rengaskaivolla. Mikäli alueella ei ole pohjavettä
saatavilla, toteutetaan kasteluvesiposti liitosjohdolla HSY:n vesijohtoverkostoon. Vesipostin
varusteina ovat vesimittari ja sulkuventtiilit sekä pikaliittimellä varustettu hana. Rakentamisen

LIITE: Stadsfullmäktige 23.03.2020 / 10 §



Vantaan kaupungin viljelypalstojen kesävesijärjestelmät 12 / 12

kustannusarvio on pora-/rengaskaivoilla toteutettuna 50 000 eur (alv. 0%) ja kasteluvesiposteilla 120
000 eur (alv. 0%).

Viljelypalstojen porakaivojen ja kasteluvesipostien yksityiskohtainen rakennussuunnittelu ehdote-
taan toteutettavan kaupungin puitesopimuskonsulttien toimesta.  Kaupunki toteuttaa pora-/rengas-
kaivojen tai kasteluvesipostien rakentamisen. Kaikki kastelulaitteet (vesiletkut, vesijakotukit, sadetti-
met, etc), jotka liitetään tai kytketään pora-/rengaskaivon tai vesipostin hanaan ovat vuokraviljelijöi-
den omaisuutta ja vastuulla.

Viljelypalstojen kasteluvesijärjestelmien vuotuinen huolto- ja ylläpito sekä kasteluvesimaksut kuulu-
vat viljelypalstojen vuokraajille. Nykyisiin viljelypalstojen vuokrasopimuksiin ehdotetaan liitettävän
ehdot kastelujärjestelmien huolto- ja ylläpitovelvoitteesta. Lisäksi sopimuksiin tulisi ehdot vesilasku-
jen maksamisesta HSY:n laskutuskäytäntöjen mukaisesti. Kaupunki ei osallistuisi kustannuksellaan
viljelypalstojen kastelujärjestelmien huolto- tai ylläpitokustannuksiin eikä syntyviin vesimaksuihin.

LÄHDELUETTELO:
Vantaan palstaviljelyalueiden yleiset järjestyssäännöt
https://www.vantaa.fi/instancedata/prime_product_julkaisu/vantaa/embeds/vantaawwwstruc-
ture/124849_VANTAA_SAANNOT_2015.pdf

Vantaan siirtolapuutarhaselvitys 1
https://www.vantaa.fi/instancedata/prime_product_julkaisu/vantaa/embeds/vantaawwwstruc-
ture/110051_Siirtolapuutarhaselvitys_2011.pdf

Vantaan siirtolapuutarhaselvitys 2
https://www.vantaa.fi/instancedata/prime_product_julkaisu/vantaa/embeds/vantaawwwstruc-
ture/110052_siirtlapuutarhaselvitys_20012014.pdf

Vantaan viljelypalstaselvitys
https://www.vantaa.fi/instancedata/prime_product_julkaisu/vantaa/embeds/vantaawwwstruc-
ture/147465_Asia8_viljelypalstaselvitys_160919.pdf

Vantaan pienvesien tutkimusraportti 2015
https://www.vantaa.fi/instancedata/prime_product_julkaisu/vantaa/embeds/vantaawwwstruc-
ture/120525_pienvesien_tutkimusraportti.pdf

Vantaan pienvesien tarkkailuraportti 2018
https://www.vantaa.fi/instancedata/prime_product_julkaisu/vantaa/embeds/vantaawwwstruc-
ture/141391_pienvesien_tarkkailuraportti_9_2018.pdf

Vedenhankinta kaivosta (Suomen ympäristökeskus 2019)
https://www.ymparisto.fi/fi-FI/Rakentaminen/Rakennushanke/Talotekniset_jarjestelmat_LVI/Ve-
denhankinta_kaivosta

Vedenkuljetus asuinkiinteistöille, Vantaan kaupungin ja palveluntuottajan välinen sopimus 26.3.2019
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Svar på Minna Atiyes och 35 andra ledamöters motion om stadscyklar som 
personalförmån

VD/7548/00.02.00.03/2019 
RV/KML/NJ/ALS

Minna Atiye och 35 andra ledamöter lämnade in följande motion i enlighet med fullmäktiges 
arbetsordning: 

”Helsingfors stad erbjuder sin personal möjlighet att använda stadscyklar under arbetstid och på fritiden.
Den nya personalförmånen gäller alla som är anställda vid staden i minst en månad. Förmånen kan alltså 
också användas av sommarjobbare och -vikarier. Cykelsäsongens avgift returneras i efterskott i utbyte 
mot kvitto. Förmånen är skattepliktig, dvs. på den uppbärs förskottsinnehållning i normal ordning, som 
på löneinkomster. En halvtimmes resa är gratis, men för den överskridande delen tas det ut en avgift som
var och en står för själv. Arbetsplatserna kan också skaffa stadscyklar för gemensamt bruk. Genom att 
erbjuda stadscyklar som personalförmån skulle Vanda satsa på arbetstagarnas välbefinnande och 
uppmuntra personalen att röra på sig mer. 

Vi undertecknade föreslår att Vanda erbjuder stadscyklar som personalförmån fr.o.m. början av 
cykelsäsongen 2020.”

Stadsfullmäktige 23.9.2019 § 11

Beslut: 
Stadsfullmäktige beslutade att ta upp ärendet till behandling och sända fullmäktigemotionen till 
stadsstyrelsen för beredning. 
_____

Serviceområdet för personal och koncernservice konstaterar i sitt svar följande:

Helsingfors stads förmån utgår från stadens rörlighetsprogram, med vilket man vill göra fysisk aktivitet till
en del av människors dagliga liv. Cykelförmånen omfattar personalen vid stadens sektorer, ämbetsverk 
och affärsverk i minst en månads sammanhängande anställningsförhållande. Förmånen gäller därmed 
även sommarjobbare. Förmånen finansieras från sektorernas, ämbetsverkens och affärsverkens budget. 
Personalförmånen är en personlig och skattepliktig förmån. Stadscykeln kan användas för jobbärenden 
och även under fritiden. I Helsingfors betalas cykelförmånen i efterskott efter cykelsäsongens slut mot 
uppvisande av kvitto. Cykelförmånen uppgår till högst 30 euro/person. Enligt de uppgifter vi fått hade 
omkring 1 500 personer ansökt om cykelförmån och det utbetalade beloppet var ca 45 000 euro. 
Förmånen är beskattningsbar inkomst.

Till skillnad från Helsingfors är stadscyklar ett nytt fenomen för Vanda stad.  Under cykelsäsongen 2019 
fanns det i hela staden endast 1 161 användare. Användare kunde köpa ett abonnemang för en dag (5 €),
en vecka (10 €) eller för en hel säsong (30 €). 

I budgeten för år 2020 finns det inga pengar reserverade för införande av en ny personalförmån.  
Dessutom skulle man vara tvungen att sköta betalningen av cykelförmånen väldigt manuellt, vilket ökar 
det administrativa arbetet märkbart inom verksamhetsområdena och löneräkningen.  Av dessa orsaker 
är det inte möjligt att införa förmånen i stadens utbud av personalförmåner.  Under innevarande år ser vi
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däremot över stadens nuvarande utbud av personalförmåner så att nödvändiga ändringar kan införas 
både avseende budgeten och principerna från och med början av år 2021.

Stadsstyrelsen 24.2.2020 § 11

Stadsdirektörens förslag:
Stadsstyrelsen beslutar 

a) ge ledamoten Minna Atiye och de 35 andra ledamöter som undertecknat motionen 
stadsstyrelsens svar i enlighet med förslaget, och

b) föreslå att stadsfullmäktige antecknar stadsstyrelsens svar för kännedom.
Beslut:
Förslaget godkändes.
_____

Stadsfullmäktige 23.3.2020 § 11

Stadsstyrelsens förslag:
Stadsfullmäktige beslutar anteckna stadsstyrelsens svar för kännedom.
Beslut:
Stadsfullmäktige beslutade bordlägga ärendet till sitt följande sammanträde.

Bilaga:
– Minna Atiyes och 35 andra ledamöters undertecknade motion om stadscyklar som personalförmån

Anvisningar för sökande av ändring: 2.1 Besvärsförbud

Närmare information: 
Kirsi-Marja Lievonen, personal- och koncerndirektör, fornamn.efternamn@vantaa.fi
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Svar på Gröna fullmäktigegruppens och 14 andra ledamöters motion om att halvera 
koldioxidavtrycket för mat som serveras inom staden före år 2025

VD/6861/00.02.00.03/2019

RV/TE/LL/ALS

Gröna fullmäktigegruppen och 14 andra ledamöter lämnade in följande motion i enlighet med 
fullmäktiges arbetsordning: 

”Klimatförändringen är ett av de största hoten mot människors välfärd och mot miljön. Vanda har i 
strategin för fullmäktigeperioden ställt upp ett ambitiöst mål att vara en kolneutral stad före år 2030.

Matproduktionen orsakar betydande klimatutsläpp och har också andra massiva effekter på miljön och 
djurens välbefinnande. 

Det är helt klart att staden som en del av klimatansvaret och målet att uppnå kolneutralitet måste främja
minskningen av klimatutsläpp i anslutning till livsmedel. 

Vi som undertecknat motionen föreslår att staden sätter upp som mål att halvera koldioxidavtrycket för 
mat som serveras inom staden före år 2025. För att förverkliga målet ska det beredas en plan med 
tillhörande åtgärder som täcker hela stadskoncernen.”

Stadsfullmäktige 26.8.2019 § 17 

Beslut: 
Stadsfullmäktige beslutar ta upp ärendet till behandling och sända fullmäktigemotionen till 
stadsstyrelsen för beredning.
_____

Verksamhetsområdet för stadens strategi och ledning konstaterar följande i sitt svar:

Serviceenheten för upphandlingar har det centraliserade ansvaret för upphandlingen av måltidsservice 
samt beställningen av denna vid Vanda stad. 

Vanda har identifierat måltidsservicen som ett betydande delområde med avseende på koldioxidutsläpp 
som orsakats av stadens verksamhet.  Huvudmålen för stadens vägkarta för resurssmarthet är 
klimatneutralitet, avfallsfrihet samt ett stopp på överkonsumtionen före år 2030.

 I verksamhetsområdenas åtgärdsplaner för resurssmarthet ingår flera åtgärder som syftar till att minska 
det koldioxidavtryck som måltidsservicen ger upphov till. Till åtgärderna hör bland annat planering av 
menyerna, att vid beredningen av upphandlingar kartlägga närproducenter på marknaden samt 
eventuellt använda deras tjänster, och likaså att vid upphandlingar beakta frågor om ansvarsfullhet samt 
minska miljöpåverkan i produktionen av måltidsservice. Man följer årligen upp hur åtgärderna utfaller 
och resultaten rapporteras i genomförandeplanen för vägkartan för resurssmarthet. 

Enligt en grov bedömning inverkar följande faktorer på måltidsservicens direkta koldioxidutsläpp:
 den vegetariska matens andel i serviceutbudet, ju högre andel desto mindre koldioxidavtryck 
 prognosutfall med avseende på optimal mängd producerad mat
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 storköksapparaternas energiförbrukning 
 måltidstransporternas antal samt fordonstyp

Till de indirekta utsläppen räknas följande faktorer:  
 lokalernas användningsgrad och matens tillredningssätt 
 livsmedlens produktionsland och -sätt  
 livsmedlens logistikkedja, inkl. transport och förpackning

Åtgärder som vidtagits och hela tiden utförs i syfte att minska på måltidsproduktionens 
koldioxidutsläpp:
I detta nu bjuds det i skolorna och daghemmen varje vardag på ett vegetariskt alternativ  och en gång i 
veckan är det vegetarisk dag med två vegetariska rätter på menyn. Vid Katrinesjukhuset samt 
vårdinrättningar för äldre serveras det en gång i veckan vegetarisk mat till lunch och middag. Från och 
med år 2019 förutsätter man i avtalen med måltidsserviceproducenterna att det sker ett fortlöpande 
receptutvecklingsarbete som gäller vegetariska rätter. Representanter för beställaren deltar aktivt i 
testningen och utvecklingen av nya recept. Målet är att öka åtgången av de nuvarande vegetariska 
alternativen samtidigt som man strävar efter att minska kötträtternas åtgång. Genom en bättre 
utveckling av vegetariska matrecept strävar man efter att minska svinnet. För tillfället är det ett problem i
och med att matsvinnet för vegetariska rätter är större än för kötträtter.
 
I de nya serviceavtalen förutsätts det att serviceproducenten tillämpar ett system för miljöledning som 
certifierats av en extern instans. 

Det sker en kontinuerlig uppföljning av matsvinnet. Serviceproducenterna rapporterar om resultatet av 
uppföljningen av matsvinnet till beställarna. Genom uppföljning av svinnet och planering av menyerna 
kan man uppnå säkrare prognoser för matåtgången och därigenom minska svinnet. 

Storkökens utrustning förnyas fortlöpande i enlighet med apparaternas livscykel. För utrustningen har 
man i upphandlingsavtalet framfört krav på högsta klass med avseende på energieffektivitet som gäller 
vid tidpunkten för konkurrensutsättningen. 

Måltidernas produktionssätt inverkar på antalet måltidstransporter, vilket utreds i ett pilotprojekt som 
gäller olika modeller för ett köksnätverk. Inom projektet jämförs verksamhetslokalernas användningsgrad
och matens produktionssätt samt hur de inverkar på koldioxidutsläppen. 

Redan i konkurrensutsättningsfasen ställs krav på producenterna avseende produktionsländer och 
produktionssätt samt logistikkedjor för livsmedel som används inom Vanttis måltidsproduktion, i den 
mån upphandlingslagen tillåter. Man fäster även uppmärksamhet vid dessa faktorer i de avtal som görs 
upp med producenterna av måltidsservice. 

Fullmäktigemotionens mål på att fram till år 2025 halvera koldioxidavtrycket för mat som serveras inom 
staden är mycket ambitiöst. Problemet med att förverkliga målet är avsaknaden av en 
mätningsmetod/kalkyl med vilken man kunde påvisa att målet nåtts, problemet med fastställande av 
utgångsnivån, samt tillräckliga resurser för att främja och följa upp målsättningarna. 
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Nationella projekt 
Det omfattande nationella projektet Canemure, med fokus på ett klimatneutralt Finland, pågår fram till 
år 2024. Inom projektet produceras kalkyler för att konkret räkna ut koldioxidavtrycket, och Helsingfors 
stad kommer inom projektet att uttryckligen utarbeta en utredning/kalkyl med avseende på 
koldioxidavtrycket inom måltidsservicen. Det är fråga om ett omfattande innovativt expertarbete, vars 
resultat det sedan är möjligt att dra nytta av i samarbetet städerna emellan. 

Helsingfors stad har ställt upp ett mål om att halvera kött- och mjölkkonsumtionen fram till år 2025. 
Enligt uppgifter vi fått från Helsingfors stad utreds även i Helsingfors som bäst vilken mätare vore 
lämpligast för att mäta hur målet utfaller.  Någon mätare finns inte ännu, vilket gör att frågan om 
utgångsnivå och mål snarare handlar om antaganden och inte om fakta. Till denna del fortsätter vi vårt 
samarbete med Helsingfors stad och vi kommer att tillgodogöra oss all den kunskap kring mätning som 
finns att tillgå.

I fjol deltog upphandlingen av Åbo stads mattjänster i projektet Acceleratorn, som förverkligades av 
Finlands miljöcentral med finansiering från Sitra. I projektet utreddes faktorer som inverkade på 
koldioxidavtrycket för mattjänster som inhandlats av köksnätverket och staden, och likaså utarbetades 
en mätare med vilken koldioxidavtrycket kunde beräknas. För mattjänsternas del visar mätaren att även 
om all energi som finns att tillgå låg på nollutsläppsnivå (distributionen medräknad) och även om maten 
som serveras är vegetarisk till 100 procent och det inte fanns något matsvinn alls, skulle man trots det nå
upp till en utsläppsminskning på endast omkring 76 procent. En förändring borde ske i produktionen av 
vegetarisk kost för att lägre utsläpp kunde nås. På basis av resultaten vore en halvering av utsläppen för 
måltidstjänsternas del ett realistiskt mål på 10 års sikt. 

Matens klimatpåverkan är en så central del av koldioxidavtrycket att en separat, mer detaljerad mätare 
som utgår från de senaste forskningsrönen bör utvecklas med tanke på en uppskattning av utsläppen. 
Verktyget borde fungera på alla nivåer inom både måltids-, meny- och mattjänstaktörernas verksamhet 
och stödja både en bedömning av nuläget samt en målinriktad minskning av utsläppen utgående från 
matval. 

Förslaget till verkställande av fullmäktigemotionen är således en uppdatering av åtgärdsplanerna i den 
gällande vägkartan för resurssmarthet fram till år 2030. Uppdateringen kunde ske i samband med 
strategiperiodens mellanutvärdering samt vid utarbetandet av strategiprogrammet för följande 
fullmäktigeperiod där målet om klimatneutralitet utformas mer konkret på åtgärdsnivå. 

Stadsstyrelsen 9.3.2020 § 18

Stadsdirektörens förslag:
Stadsstyrelsen beslutar att 
a) ge Gröna fullmäktigegruppen och de 14 andra ledamöter som undertecknat motionen 

stadsstyrelsens svar i enlighet med förslaget, och att 
b) föreslå för stadsfullmäktige att stadsstyrelsens svar antecknas för kännedom.
Beslut:
Förslaget godkändes.
_____
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Stadsfullmäktige 23.3.2020 § 12

Stadsstyrelsens förslag:
Stadsfullmäktige beslutar anteckna stadsstyrelsens svar för kännedom.
Beslut:
Stadsfullmäktige beslutade bordlägga ärendet till följande möte.

Bilaga:
– Gröna fullmäktigegruppens och 14 andra ledamöters motion om att halvera 

koldioxidavtrycket för mat som serveras inom staden före år 2025

Anvisningar för sökande av ändring: 2.1 Besvärsförbud

Närmare information:
Tiina Ekholm, upphandlingsdirektör, tfn 050 381 3852 fornamn.efternamn[at]vantaa.fi
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Svar på Tarja Eklunds och 15 andra ledamöters motion om att skydda Barnens kyrka S:ta 
Anna i östra Haxböle genom detaljplan

VD/10025/00.02.00.03/2019
HP/VK/LS/ALS

Tarja Eklund och 15 andra ledamöter lämnade in följande motion i enlighet med fullmäktiges 
arbetsordning: 

”Barnens kyrka S:ta Anna det vill säga Östra Haxböle kyrka är en kyrkobyggnad som färdigställdes år 
1968. Kyrkan ritades av arkitekten Göran Malmström. Kyrkans lokaler renoverades år 2004 särskilt med 
tanke på barnens och familjernas behov samt med tanke på behovet av stillhet. Den invigdes till en kyrka
för barnen. 

Under våren 2016 var byggnaden stängd på grund av en kartläggning av inomhusluftsproblem och 
renoveringsplanering. Den kyrkliga samfälligheten har velat avstå från att renovera kyrkan, även om 
undersökningar visar att det är möjligt att genomföra en renovering. 

I Vanda stadsmuseums inventering av det moderna byggnadsbeståndet (publicerad 2002 som en bok 
med namnet Vantaan moderni rakennuskulttuuri 1930–1979) har Östra Haxböle kyrka fastställts som 
klass A2. I uppdateringen av inventeringen av det moderna byggnadsbeståndet i början av 2019 har 
museet ändrat byggnadens klass till R2. Klassifikationssystemet är enligt följande: R1 = objektets 
kulturhistoriska värden är mycket betydelsefulla, R2 = objektets kulturhistoriska värden är betydelsefulla 
och V= objektet har ringa kulturhistoriskt värde. 

SKYDDSBEHOV 
Det faller sig naturligt att i första hand besluta om objektets skydd i samband med detaljplaneändringen. 
Byggnaden ligger i detaljplaneområdet och byggnadens utomhusarkitektur är lokal till sin 
kulturhistoriska betydelse. Det är också möjligt att tillämpa byggnadsarvslagen vid skyddet av 
inomhuslokalerna. 

Enligt Museiverkets senaste bedömning och enligt stadens egen inventering borde det vara helt klart att 
Barnens kyrka S:ta Anna ska skyddas genom detaljplan.”

Stadsfullmäktige 16.12.2019 § 20

Beslut:
Stadsfullmäktige beslutade att ta upp ärendet till behandling och sända fullmäktigemotionen till 
stadsstyrelsen för beredning.
_____

Stadsmiljöns verksamhetsområde konstaterar följande i sitt svar:

De lokala skyddsvärdena för Östra Haxböle kyrka har identifierats. Ägaren har inte ännu beslutat om 
inledande av en renovering av byggnaden, men en plan och kostnadskalkyl har gjorts upp för 
renoveringsprojektet. Tills vidare har det inte från ägarens sida inlämnats någon ansökan om 
planändring för kyrkan.  Bevarandet av en speciell byggnad av detta slag hänger intimt samman med 
byggnadens dagliga bruk.  Byggnaden bör ha ett fungerande användningskoncept som garanterar dess 
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bevarande och motiverar behövliga investeringar för att återställa byggnaden i ett skick som är säkert ur 
brukarperspektiv.

Detaljplaneringen utreder i samarbete med byggnadens ägare och användare vilka möjligheter det finns 
att skydda byggnaden genom detaljplan eller på något annat sätt. Om ägaren anser att det finns ett 
behov av att investera i en renovering behövs i princip inte nödvändigtvis en ändring av detaljplanen.

Stadsstyrelsen 9.3.2020 § 22

Förslag framlagt av biträdande stadsdirektören för stadsmiljöns verksamhetsområde: 
Stadsstyrelsen beslutar
a) ge ledamoten Tarja Eklund och de 15 andra ledamöter som undertecknat motionen stadsstyrelsens 

svar i enlighet med förslaget framlagt av stadsmiljöns verksamhetsområde, och 
b) föreslå att stadsfullmäktige antecknar stadsstyrelsens svar för kännedom.
Beslut:
Förslaget godkändes.
_____

Stadsfullmäktige 23.3.2020 § 13

Stadsstyrelsens förslag: 
Stadsfullmäktige beslutar anteckna stadsstyrelsens svar för kännedom.
Beslut:
Stadsfullmäktige beslutade bordlägga ärendet till följande möte.

Bilaga:
- Tarja Eklunds och 15 andra ledamöters motion om att Barnens kyrka S:ta Anna i östra Haxböle ska 

skyddas genom detaljplan.

Anvisningar för sökande av ändring: 2.1 Besvärsförbud

Närmare information:
Vesa Karisalo, områdesarkitekt, +358 40 750 7339, fornamn.efternamn[at]vantaa.fi
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Svar på Sirpa Kauppinens och 37 andra ledamöters motion om bedömning av 
klimateffekter i beslutsfattandet

VD/3184/00.02.00.03/2019

HP/MV/KK/ALS

Ledamoten Sirpa Kauppinen och 37 andra ledamöter lämnade in följande motion i enlighet med 
förvaltningsstadgan:

”Motion om bedömning av klimateffekter i beslutsfattandet

Vanda har förbundit sig till ett mål om koldioxidneutralitet före 2030, men vid beslut om projekt och 
program blir inte beslutsfattarna informerade om klimateffekterna.

Jag föreslår att beslutsfattarna också får information om beslutens konsekvenser på CO2-utsläppen när 
det gäller större projekt och program.”

Stadsfullmäktige 8.4.2019 § 17

Beslut:
Stadsfullmäktige beslutade att ta upp ärendet till behandling och sända fullmäktigemotionen till 
stadsstyrelsen för beredning.
_____

Stadsmiljöns verksamhetsområde konstaterar följande i sitt svar:

Målen i Vanda stads strategi är koldioxidneutralitet senast år 2030. Klimatarbetet i Vanda styrs av 
Vägkartan för resurssmarthet med åtgärdsplaner för respektive verksamhetsområde. 
Verksamhetsplanerna och utsläppskalkylerna rapporteras en gång om året och meddelas beslutsfattarna 
för kännedom genom stadens miljöansvarsrapport. För utsläppskalkylen står Helsingforsregionens 
miljötjänster (HRM). I kalkylen ingår uppvärmning, el, trafik, industri och arbetsmaskiner, 
avfallshantering samt jordbruk. Även Finlands miljöcentral har för samtliga kommuner i Finland låtit 
utföra en uppdaterad utsläppskalkyl. Vanda följer noga upp hur kalkyleringsmodellerna utvecklas.

För uppföljning och information som avser vägkartans åtgärder utvecklas för närvarande en tjänst som i 
utvecklingsarbetet utnyttjar rapporteringssystemet ilmastovahti.hel.fi som Helsingrors stad tagit fram. 
Med hjälp av den nya tjänsten kan man i fortsättningen mer öppet och närapå i realtid följa upp hur 
åtgärderna fortskrider samt vilken effekt de har.

Vanda deltog, tillsammans med de sex största städerna, HRM och miljöministeriet, i finansieringen av 
KILTOVA-projektet, inom vilket man arbetar med att utarbeta ett verktyg för bedömning av effekterna av 
kommunernas klimatåtgärder. Man gjorde upp en kunskapsbas samt tog fram en plan för att förverkliga 
ett verktyg för bedömning av effekterna av städernas klimatprogram. Finlands miljöcentral genomförde 
projektet under tiden 1.12.2018–31.12.2019. I den preliminära undersökningen kartlades 
användbarheten för över 200 olika modeller och verktyg samt tillämpningsobjekt. Samma konsortium 
har för avsikt att under år 2020 fortsätta arbetet med att ta fram det egentliga verktyget och testa det.
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Utöver det påbörjar Vanda stad tillsammans med de övriga sexlingsstäderna arbetet med att utveckla 
klimatbudgeteringen. Med dess hjälp kan städerna få synlighet för sina klimatåtgärder och de resurser 
som budgeterats för ändamålet.  Man kan även budgetera växthusgasutsläppen, d.v.s. man kan ställa 
upp en övre gräns för utsläppen per år. Om man vill nå utsläppsmålen kan man med budgeten följa upp 
att utsläppsminskningen utvecklas i rätt takt.

Utvärderingen av klimateffekter har vunnit insteg i planeringsprocessen för större projekt. I Vanda har 
man bland annat gjort upp kalkyler över generalplanens, Vandabanans och Ringbanans effekt på 
klimatutsläppen. Dessutom krävs allt oftare en bedömning av klimateffekterna i samband med MKB-
processen för stora projekt. Klimateffekterna meddelas beslutsfattarna för kännedom i anslutning till 
planer under beslutsprocessens olika skeden.

För planläggningens del har man i Vanda vid bedömningen av klimateffekter använt sig av ekoräknaren 
KEKO, ett utvärderingsverktyg för ekologisk hållbarhet. Uppföljningen av markanvändningen och 
planläggningsprogrammen blir mångsidigare i och med att systemet MATTI tas i bruk. I miljöministeriet 
pågår arbetet med att ta fram en metod för bedömning av byggnaders klimatavtryck för att användas vid
planerings- och byggprojekt. Genom bedömningsmetoden vill man göra det enklare att kalkylera 
klimateffekterna av byggande för hela livscykelns del. Vanda stads fastighetscentral har för tillfället en 
pilotuppföljning av klimatavtryckskalkylerna för byggprojekt vid tre olika objekt.

Stadsstyrelsen 9.3.2020 § 24

Förslag framlagt av biträdande stadsdirektören för stadsmiljöns verksamhetsområde:
Stadsstyrelsen beslutar
a) ge ledamoten Sirpa Kauppinen och de 37 andra ledamöterna som undertecknat motionen 

stadsstyrelsens svar i enlighet med förslaget, och
b) föreslå för stadsfullmäktige att stadsstyrelsens svar antecknas för kännedom.
Beslut:
Förslaget godkändes.
____

Stadsfullmäktige 23.3.2020 § 14

Stadsstyrelsens förslag:
Stadsfullmäktige beslutar anteckna stadsstyrelsens svar för kännedom.
Beslut:
Stadsfullmäktige beslutade bordlägga ärendet till följande möte.

Bilaga:
- Sirpa Kauppinens och 37 andra ledamöters motion om bedömning av klimateffekter i 

beslutsfattandet

Anvisningar för sökande av ändring: 2.1 Besvärsförbud

Närmare information:
Marja Vuorinen, miljöplanerare, tfn 050 314 5386, (fornamn.efternamn[at]vantaa.fi)
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Svar på Ulla Kaukolas och 48 andra ledamöters motion om att få gamla gator i skick i 
Vanda

VD/1056/00.02.00.03/2020

HP/WH/LL/ALS

Ulla Kaukola har tillsammans med 48 andra ledamöter lämnat in en motion om att ställa gamla gator i 
skick:

”I gamla småhusområden i Vanda finns ännu tiotals, hundratals kilometer gator som aldrig har reparerats
grundligt. Områdena saknar dagvattensystem, diken och vägtrummor är igenvuxna. Det vore också 
aktuellt med sanering av vattenförsörjningens rörsystem (samarbete med HRM). I Vanda fanns för ca 15–
20 år sedan ett program där avsikten var att successivt reparera också gamla gator för att få dem i skick: 
lägga asfalt, ordna med belysning, trottoarer och vattenförsörjning. På grund av brist på pengar 
slutfördes aldrig programmet.

Grannkommunen Esbo startade sitt eget program Kotikadut kuntoon redan år 1996 och har framskridit 
långsamt, men planenligt. Alla gamla gator beräknas för närvarande vara grundligt reparerade på 2040-
talet.

Vi undertecknade lämnar in en motion om att Vanda gör en kartläggning av gamla gator som ska 
repareras grundligt och utformar en plan (gärna områdesvis) och en förteckning över i vilken ordning 
gatorna repareras och kopplar planen till den vatten- och avloppssanering som utförs av HRM.

Stadsfullmäktige 27.1.2020 § 20

Beslut:
Stadsfullmäktige beslutade att ta upp ärendet till behandling och sända fullmäktigemotionen till 
stadsstyrelsen för beredning. 
_____

Stadsmiljöns verksamhetsområde konstaterar följande i sitt svar:
Vanda stad ansvarar för underhållet av omkring 1 600 kilometer gator och leder, av vilka omkring 200 
kilometer är obebyggda. På olika håll i Vanda finns det uppskattningsvis omkring 500 enskilda obebyggda
gatuobjekt, av vilka största delen i östra Vanda.  Med obebyggda gator avses i detta sammanhang gamla 
privata vägar i småhusområden eller en förbindelse till tomten som inte byggts enligt godkända 
gaturitningar. Obebyggda gator har ofta bristfälliga konstruktionslager, vilket tar sig uttryck i sprickor i 
ytbeläggningen orsakade av tjälbildning och bristande bärighet. Dräneringen av gatuområden har i regel 
ordnats med sidodiken medan kabelarbeten förverkligats genom luftburna ledningar. 

Vanda stad har under det senaste decenniet vuxit i rasande fart. Den livliga bostadsproduktionen utgår 
från MBT-avtalet som förutsätter att nya gator och parker byggs i stadscentrum som förtätas. För 
byggande av kommunalteknik har det årligen budgeterats omkring 35–40 miljoner euro, som 
huvudsakligen riktats till nybyggnads-, markanvändningsavtals- och ombyggnadsprojekt. 
Bostadsproduktionen förutspås inte minska märkbart under de närmaste åren och dessutom har 
kommunaltekniken i 1970-talets områdesbyggnadsprojekt snart nått den ålder då en ombyggnad blir 
aktuell, och därmed tävlar dessa om stadens begränsade investerings- och personalresurser. I det årliga 
byggnadsprogrammet för kommunalteknik har man strävat efter att inkludera några obebyggda 
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gatuprojekt, men även dessa projekt har eventuellt inte genomförts bland annat på grund av besvär 
gällande planen, eller då planerna fördröjts. 

Serviceområdet för gator och parker strävar efter att effektivisera planeringen och genomförandet av 
obebyggda gator inom ramen för resurserna. Under år 2020 utarbetas ett program för investering i 
obebyggda gator. Programmet kommer upp till behandling i tekniska nämnden i början av år 2021. I 
programmet utnyttjas kalkyler som redan gjorts upp över reparationsskulden. Faktorer som styr 
prioriteringen av objekten är bland annat planberedskapen, gatans funktionella klassificering, gatans 
skick på basis av mätningar, trafiksäkerhet såsom behovet av trottoarer, samt problem med dräneringen. 
Objektens programläggning kopplas närmare till HRM:s saneringsprogram eftersom det är 
ändamålsenligt att planera och genomföra saneringsarbeten som gäller vattentjänster i samband med 
gatuarbeten. 

Gatuplanerna ska göras upp i ett tillräckligt tidigt skede eftersom planeringsprocessen som anknyter till 
gatuplanerna kan fördröjas av eventuella besvär som lämnas in till förvaltningsdomstolen. I det mer 
detaljerade årliga byggnadsprogrammet bör man även beakta att det inte är praktiskt lämpligt att 
genomföra gatubyggnadsobjekt separat på olika håll i Vanda, utan det lönar sig att samla 
sammanhängande objekt till områdesvisa helheter. Tillräckligt stora helheter lämpar sig bättre för 
entreprenad och inbesparingar uppstår bland annat genom centraliserade funktioner och logistik som 
gäller byggarbetsplatsen.

För byggarbeten på obebyggda gator i Vanda skulle det grovt uppskattat behövas bygginvesteringar på 
minst omkring 160–200 milj. euro, medräknat byggande av dagvattenavlopp och förnyande av 
utomhusbelysningen, men utan omfattande förstärkningar av grunden. Byggnadsprogrammet för 
obebyggda gator har tidigare uppskattats på årsnivå kräva en höjning på omkring 10–15 milj. euro i den 
nuvarande investeringsbudgeten på omkring 40 milj. euro för att man på ett planmässigt sätt ska kunna 
avkorta på gatubyggnadsskulden. En eventuell höjning av investeringsanslagen samt den ökade 
arbetsmängden som följer därav skulle förutsätta ökade personalresurser såväl inom den 
kommunaltekniska planeringen som vid byggnation av kommunaltekniken. Detta utgör en klar risk för 
förverkligandet av investeringarna eftersom tillgången till kunnig arbetskraft både nu och även i 
framtiden är ytterst besvärlig på grund av den svåra bristen på arbetskraft inom hela 
infrastruktursektorn.

Stadsstyrelsen 9.3.2020 § 23

Förslag framlagt av biträdande stadsdirektören för stadsmiljöns verksamhetsområde:
Stadsstyrelsen beslutar
a) ge ledamoten Ulla Kaukola och de 48 andra ledamöter som undertecknat motionen 

stadsstyrelsens svar i enlighet med förslaget, och  
b) föreslå för stadsfullmäktige att stadsstyrelsens svar antecknas för kännedom.
Behandling:
Biträdande stadsdirektören för stadsmiljöns verksamhetsområde kompletterade sitt förslag i svaret som 
framlagts av stadsmiljöns verksamhetsområde. Följande komplettering införs i fjärde meningen i tredje 
stycket:

Faktorer som styr prioriteringen av objekten är bland annat planberedskapen, gatans funktionella 
klassificering, gatans skick på basis av mätningar, kompletteringsbyggnation, trafiksäkerhet såsom 
behovet av trottoarer, samt problem med dräneringen.
Beslut:
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Det kompletterade förslaget godkändes.
_____

Stadsfullmäktige 23.3.2020 § 15

Stadsstyrelsens förslag:
Stadsfullmäktige beslutar anteckna stadsstyrelsens svar för kännedom.
Beslut:
Stadsfullmäktige beslutade bordlägga ärendet till följande möte.

Bilaga:
– Ulla Kaukolas samt 48 andra ledamöters undertecknade motion om att få gamla gator i 

skick i Vanda

Anvisningar för sökande av ändring: 2.1 Besvärsförbud 

Närmare information:
Henry Westlin, stadsingenjör, tfn 0400 417 436, (fornamn.efternamn[at]vantaa.fi)
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Detaljplaneändring 002196 samt ändring av tomtindelningen, 52 Skattmans / 
Mantalsvägen 10–14

KA/614/10.02.04.00/2013
HP/TLA/JOR/CÖ/MKU/LS/ALS

Längs med Mantalsvägen byggs bostäder för omkring 640 invånare på 32 000 kvadratmeter våningsyta
för bostäder.  Pyttisbäcken som följer Mantalsvägen utnyttjas som ett vattenmotiv i samband med
planen. I byggnadernas markplan byggs bostäder av townhouse-typ som öppnar sig i riktning mot
Pyttisbäcken och Mantalsvägen. Byggnadernas höjd varierar mellan fem och åtta våningar. Tomternas
exploateringstal  är  e  =  1,7  och  e  =  2,0.  I  Pyttisbäcksparken  reserveras  plats  för  omfattande
dagvattenbassänger. På området finns ett år 1987 byggt affärslager som ska rivas. Lagret används av
företaget Wulff.  

Detaljplaneändringen gäller en del av kvarteret 52308 samt rekreationsområde, i stadsdel 52, 
Skattmans. Ändringen gäller en del av kvarteret 52308 och gatuområdet i den detaljplan som upphävs.

Ändringen av tomtindelningen gäller en del av kvarteret 52308, i stadsdel 52 Skattmans.

Området ligger på en dryg kilometers avstånd från Aviapolis tågstation, i stadsdelen Skattmans. Området
gränsar till Pyttistådet, Mantalsvägen och yrkesinstitutet Varia.

Den som ansöker om detaljplan
Wulff-yhtiöt, Alpha I Oy

Markägare
Området som planläggs ägs av företaget Wulff-yhtiöt, Alpha I Oy och Vanda stad.

Deltagare i beredningen av planen 
Vid beredningen av planförslaget har, utöver stadens egna sakkunniga, Sigge arkkitehdit verkat som 
markägarens konsult. 

Ansökningar som bifogats till planen
I samband med denna detaljplaneändring gjordes även detaljplaneändring nr 002323.

Generalplanen
I den generalplan med rättsverkningar som godkänts av stadsfullmäktige 17.12.2007 är 
planändringsområdet angett som område för industrifunktioner (T). I generalplanen 2020 som är under 
beredning är området markerat bostadsdominerat centrumområde (AC). Längs med Mantalsvägen löper 
en rekreationsområdesförbindelse. Hela planområdet utgör en zon för hållbar tillväxt.

Den gällande detaljplanen håller för området Aviapolis del på att utlöpa. Markanvändningsplanerna för 
Aviapolis har förändrats totalt från det att generalplanen gjordes upp. I planeringen av Aviapolis har man 
redan länge utgått från en stad med blandade funktioner, i flygplatsens närhet, där bostäder, 
arbetsplatser och rekreation stöder varandra. Denna nya syn på området Aviapolis har redan 
presenterats i flera planer för området. I landskapslanen för Nyland har området angetts som ett område
för tätortsfunktioner som förtätas. I den nya generalplanen för Vanda 2020 anges området som 
bostadsdominerat centrumområde (AC). I planstommen för Aviapolis är planområdet markerat 

16 §
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boendedominerat område för blandade centrumfunktioner. Detaljplaneförslaget är i linje med dessa 
nyare planer för markanvändningen i området.

Detaljplaneändringen
Användningsändamålet ändras från industriområde T-3 och gatuområde till område för 
bostadsvåningshus AK, kvartersområde för bilplatser LPA samt park VP.  

I enlighet med planstommen för Skattmans planeras på området flervåningsboende av stadskaraktär. 
Dessutom planeras på området ett parkeringshus som betjänar boendet. 

Pyttisbäcken som följer Mantalsvägen utnyttjas som ett vattenmotiv i samband med planen.  
Pyttisbäcken får ett stadsaktigt uttryck mot gatan medan det i riktning mot tomten anläggs en låglänt 
flödesäng. Trottoarerna på Mantalsvägens västra sida utgörs av parkstråk. I områdets nordöstra hörn 
bevaras Pyttisbäcken i naturligt tillstånd och samtidigt bevaras en del av björkarna på området. I 
Pyttisbäcksparken reserveras plats för omfattande dagvattenbassänger.

I byggnaderna på markplan byggs bostäder av townhouse-typ som öppnar sig i riktning mot Pyttisbäcken
och Mantalsvägen. På kvartersgårdarna anläggs lekplatser och ekonomibyggnader, i vilka man bland 
annat kan bygga bastur. På parkeringsanläggningens tak planeras växthus och andra planteringar.

Totalt byggs det 32 000 kvadratmeter ny våningsyta för bostäder. Då planen förverkligas kan omkring 640
nya invånare flytta till området. Byggnadernas höjd varierar mellan fem och åtta våningar.

På området finns ett år 1987 byggt affärslager som används av företaget Wulff. Lagret ska rivas.  

För rekreationsområdets, gatornas och kvartersområdenas del följer planförslaget planstommen för 
Aviapolis, arbetet med Veromiehen Verkot samt generalplanen 2020 som är under beredning.

Förfarande för deltagande och växelverkan
Ett program för deltagande och bedömning i enlighet med MBL 63 § gjordes upp 4.7.2017.

I Vantaan Sanomat har meddelats om planens anhängiggörande i enlighet med MBL 62 § och 
intressenterna har beretts möjlighet att uttala sin åsikt om saken. 

Utgående från programmet för deltagande och bedömning inbegärdes åsikter senast 5.5.2017 (MBL 62
§) och 7 åsikter inlämnades.

–Wihuri Oy meddelade att deras verksamhet förorsakar buller och är därmed inte förenlig med boende.
–Vanda Energi meddelade att det i planområdet måste göras reserveringar för fastighetstransformatorer.
–HRM meddelade att det inom planändringsområdet finns gamla distributions- och stamledningar för 
vattenförsörjningen som måste flyttas innan byggnationen kan inledas. I de kommande 
planeringsfaserna måste man ha ett nära samarbete med HRM:s vattenförsörjningsexperter. 
– Inga övriga åsikter inlämnades med avseende på planen.

Stadens markpolitiska riktlinjer 
Detaljplanearbetet följer stadens markpolitiska riktlinjer (FGE 18.6.2018 § 9).

Planläggningsarbetet gäller delvis mark som ägs av Vanda stad och vid planeringen produceras ny 
bostadsvåningsyta på 33 000 m2-vy, ca 640 bostäder.

Avtal 
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Till detaljplaneändringen hänför sig två verkställighetsavtal. 

Ändringskostnaderna betalas av sökandena Wulff-yhtiöt och Alpha I Oy och för stadsstyrelsen föreslås 
att avgiftsklass 4 (18 000 €) plus en extraavgift för att utarbeta tomtindelningen (1 260 €), sammanlagt 
19 260 €, fastställs.

Stadsplaneringsnämnden 16.9.2019 § 10

Tf. stadsplaneringsdirektörens förslag:
Nämnden beslutar föreslå för stadsstyrelsen att

a) det 16.9.2019 daterade förslaget till detaljplaneändring nr 002196 och förslaget till ändring 
av tomtindelningen, 52 Skattmans / Mantalsvägen 10–14 läggs fram i 30 dagar i enlighet 
med MBF 27 §,

b) stadsplaneringen berättigas till att begära nödvändiga utlåtanden, och att
b) avgiftsklass 4 fastställs och det konstateras att sökandena Wulff-yhtiöt och Alpha I Oy 

betalar ändringskostnaderna (18 000 €), plus en extraavgift för att utarbeta 
tomtindelningen (1260 €), sammanlagt 19 260 €

d) protokollet justeras och godkänns för denna paragrafs del omgående vid sammanträdet.

Beslut: 
Förslaget godkändes. 
_____

Stadsstyrelsen 23.9.2019 § 29

Förslag av biträdande stadsdirektören för verksamhetsområdet för markanvändning, byggnad och 
miljö:
Stadsstyrelsen beslutar att 
a) det 16.9.2019 daterade förslaget till detaljplaneändring nr 002196 och förslaget till ändring 

av tomtindelningen, 52 Skattmans / Mantalsvägen 10–14 läggs fram i 30 dagar i enlighet 
med MBF 27 §,

b) berättiga stadsplaneringen till att begära nödvändiga utlåtanden,
c) avgiftsklass 4 fastställs och det konstateras att sökandena Wulff-yhtiöt och Alpha I Oy 

betalar ändringskostnaderna (18 000 €), plus en extraavgift för att utarbeta 
tomtindelningen (1260 €), sammanlagt 19 260 €

d) omgående vid sammanträdet justera och godkänna protokollet för denna paragrafs del.
Beslut:
Förslaget godkändes.
_____

Framläggning 
Förslaget till detaljplaneändring samt förslaget till ändring av tomtindelningen hölls framlagt 24.9–
23.10.2019 med stöd av MBF 27 §. Under denna tid inlämnades inga anmärkningar. 

Planutlåtanden 
Stadsstyrelsen beslutade 23.9.2019 att berättiga stadsplaneringen till att begära nödvändiga utlåtanden. 
Fyra utlåtanden begärdes och fyra utlåtanden inkom (NTM-centralen i Nyland, Helsingforsregionens 
trafik HRT, Helsingforsregionens miljötjänster HRM, samt Vanda Energi). Utlåtandena och svaren på 
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dessa har ingått i redogörelsen för detaljplaneändringen samt i en separat sammanställning av 
utlåtandena. 

Utförda justeringar 
Efter framläggningen har inga ändringar gjorts i plankartan och i bestämmelserna har det utförts 
justeringar av teknisk art. Justeringarna är inte väsentliga och därför behövs ingen ny framläggning.

Stadsplaneringsnämnden 4.11.2019 § 18

Stadsplaneringsdirektörens förslag:
Nämnden beslutar föreslå för stadsstyrelsen att 

a) utlåtandena ges svar i enlighet med bilagan och de föreslagna justeringarna utförs, och att
b) det 4.11.2019 daterade förslaget till detaljplaneändring 002196 samt förslaget till ändring 

av tomtindelningen, 52 Skattmans / Mantalsvägen 10–14 förs till stadsfullmäktige för 
godkännande.

Beslut:
Förslaget godkändes. 
_____

Avtal
Markanvändningsavtalen som anknyter till detaljplaneändringen undertecknades 8.11.2019 respektive 
24.11.2019. 

Stadsstyrelsen 9.3.2020 § 28

Förslag framlagt av biträdande stadsdirektören för stadsmiljöns verksamhetsområde:
Stadsstyrelsen beslutar att 
a) utlåtandena ges svar i enlighet med bilagan och de föreslagna justeringarna utförs, och att
b) det 4.11.2019 daterade förslaget till detaljplaneändring 002196 samt förslaget till ändring 

av tomtindelningen, 52 Skattmans / Mantalsvägen 10–14 förs till stadsfullmäktige för 
godkännande.

Beslut:
Förslaget godkändes.
_____

Stadsfullmäktige 23.3.2020 § 16

Stadsstyrelsens förslag:
Stadsfullmäktige beslutar godkänna förslaget till detaljplaneändring nr 002196 och förslaget till ändring 
av tomtindelningen, 52 Skattmans/ Mantalsvägen 10–14, som daterats 4.11.2019.
Beslut:
Förslaget godkändes.

Bilagor:
– Detaljplaneändringens beskrivning 4.11.2019 
– Utlåtanden och svar 4.11.2019
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Anvisningar för sökande av ändring: 1. Besvärsanvisning

Närmare information:
Johanna Rajala, områdesarkitekt, tfn 050 302 8975, fornamn.efternamn[at]vantaa.fi
Carita Ölander, detaljplanearkitekt, tfn 043 826 7039, fornamn.efternamn[at]vantaa.fi
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002196, VEROMIES
MANTTAALITIE 10-14

MAANKÄYTÖN, RAKENTAMISEN JA YMPÄRISTÖN TOIMIALA / KAUPUNKISUUNNITTELU

Asemakaavamuutoksen selostus, joka koskee 4.11.2019 päivättyä asemakaavakarttaa nro
002196.  Kaavoitus on tullut vireille 7.4.2017.
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1. PERUS- JA TUNNISTETIEDOT

Asemakaavamuutos koskee osaa korttelista 52308 sekä virkistysaluetta, kaupunginosassa 52 Ve-
romies. Muutos koskee kumoutuvassa asemakaavassa osaa korttelista 52308 ja katualuetta.

Tonttijaon muutos koskee osaa korttelia 52308, kaupunginosassa 52 Veromies.

Veromiehen kaavarungon mukaisesti alueelle suunnitellaan kaupunkimaista kerrostaloasumista.
Alueelle suunnitellaan lisäksi asumista palveleva pysäköintitalo. Manttaalitietä pitkin kulkevaa Py-
tinojaa on tarkoitus hyödyntää vesiaiheena osana suunnitelmaa. Rakennusten maantasokerroksiin
suunnitellaan townhouse-tyyppistä asumista. Alueelle on suunnitteilla rakentaa noin 32 000 uutta
asuinkerrosneliömetriä. Toteutuessaan tämä mahdollistaisi noin 640 uuden asukkaan muuttami-
sen alueelle. Kaavaan liittyy toteuttamissopimus.

Kaavan laatija: Carina Ölander, asemakaavasuunnittelija, Vantaan kaupunki; sukunimi.etu-
nimi@vantaa.fi, puh +358 438267039.

1.1 KAAVA-ALUEEN SIJAINTI

Kaava-alue sijaitsee reilun kilometrin
päässä Aviapoliksen juna-asemasta,
Veromiehen kaupunginosassa. Aluetta
rajaa Pyhtäänkorventie, Manttaalitie ja
ammattiopisto Varia.

1.2 KAAVAPROSESSIN VAIHEET

- Wulff-yhtiöiden kaavamuutoshakemus on kirjattu saapuneeksi 31.1.2013.  Alpha I Oy:n jät-

tämä kaavamuutoshakemus on kirjattu saapuneeksi 19.10.2016. Kaavamuutoksen numeroksi

tuli työohjelmassa numerot 002196 ja 002323. Kaavasta käytetään tässä dokumentissa nume-
roa 002196.

- Kaavoitus tuli vireille 7.4.2017.

- Mielipiteet pyydettiin 5.5.2017 mennessä (MRL 62 §) ja niitä saatiin 7 kappaletta.
- Lausunnot ja muistutukset pyydettiin 23.10.2019 mennessä ja lausuntoja saatiin 4 kpl.
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1.4 LUETTELO MUISTA KAAVAA KOSKEVISTA ASIAKIRJOISTA, TAUSTASELVITYKSISTÄ JA LÄHDEMATERI-
AALISTA

- Piha- ja hulevesisuunnitelma, Aino Landscaping, 2019.
- Julkisten tilojen yleissuunnitelma/Kolmiopuiston (Pytinojanpuiston) ja Manttaalitien varren

yleissuunnitelma, Sitowise, 2019.
- Aviapoliksen liikenneverkkoselvitys, Sitowise, 2018.
- Meluselvitys, Promethor, 2018.
- Aviapolis, Veromiehen verkot, Vantaan kaupunkisuunnitteluvirasto.
- Aviapoliksen kaavarunko, KV. 18.4.2016
- Aviapolis-kaavarungon liikennesuunnitelma, Ramboll, 2016
- Laskuojien kunnostustarpeen selvittäminen, Sito, 2015

2. TIIVISTELMÄ

Veromiehen kaavarungon mukaisesti alueelle rakennetaan kaupunkimaista kerrostaloasumista.
Lisäksi alueelle rakennetaan asumista palveleva pysäköintitalo.

Manttaalitietä pitkin kulkevaa Pytinojaa hyödynnetään vesiaiheena osana suunnitelmaa.  Pytinoja
rakennetaan kaupunkimaisena kadun suuntaan ja loivana tulvaniittynä tontin suuntaan. Manttaa-
litien läntisen puolinen jalkakäytävä toteutetaan puistoraittina. Alueen koillisnurkassa Pytinoja säi-
lyy luonnontilaisena, ja samalla alueella säilytetään osa koivuista. Pytinojanpuistoon varataan tilaa
laajoille hulevesialtaille.

Rakennusten maantasokerroksiin rakennetaan townhouse-tyyppisiä asuntoja, jotka aukeavat Py-
tinojan ja Manttaalitien suuntaan.

Korttelipihoille tulee leikkipaikat ja talousrakennukset, joihin voi rakentaa mm. saunat. Pysäköinti-
laitoksen katolle suunnitellaan kasvihuoneita ja muita istutuksia.

Alueelle on suunnitteilla rakentaa noin 32 000 uutta asuinkerrosneliömetriä. Toteutuessaan tämä
mahdollistaa noin 640 uuden asukkaan muuttamisen alueelle. Asuinrakennusten kerroskorkeuden
vaihtelevat viidestä kahdeksaan.

Käyttötarkoitus muuttuu Teollisuusalue T-3:sta ja katualueesta, asuinkerrostalojen alueeksi AK,
autopaikkojen korttelialueeksi LPA sekä puistoksi VP.

Alueella sijaitsee vuonna 1987 rakennettu Wulffin käytössä oleva kauppavarasto. Se on tarkoitus
purkaa.
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Piha- ja hulevesisuunnitelma, Aino Landscaping
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3. LÄHTÖKOHDAT

3.1 SELVITYS SUUNNITTELUALUEEN OLOISTA

3.1.1 Alueen yleiskuvaus

Suunnittelualue Veromiehessä sijaitsee Kehä III:n, Tuusulantien ja Lentoasemantien välisellä alu-
eella. Reilun kilometrin päässä kaava-alueesta sijaitsee Aviapoliksen asema.

Työpaikka-alueiden rakennukset sijaitsevat paikoin harvassa, luoden epäyhtenäistä kaupunkiku-
vaa, joka ei houkuttele kävelyyn.

Kaava-alueelta luoteeseen rakennettiin vuosina 1953–55 Aero Oy:n korjaamohenkilökunnalle tar-
koitettu asuinalue, Aerola, jonka suunnitteli arkkitehti Alvar Aalto. Alue käsitti aluksi kaksi kaksi-
kerroksista, rinteeseen sijoitettua asuinkerrostaloa sekä huoltorakennuksen. Lisäksi kaava-alueen
pohjoispuolella sijaitsee 2010-luvun alussa rakennettuja asuinkerrostaloja sekä ilmailuopiston ra-
kennukset.

Alueella sijaitsee vuonna 1987 rakennettu Wulffin käytössä oleva kauppavarasto.

3.1.2  Luonnonympäristö

Kaava-alue ympäristöineen sijoittuu lentokentän selännealueen reunan pienipiirteiseen kalliomai-
semaan. Kaava-alueen läpi kulkee Pytinoja, joka virtaa pohjoisesta Aerolan läpi ja jatkaa Manttaali-
tietä pitkin etelään. Kaava-alueen rakennettu osa on asfaltoitua. Rakentamattomalla osalla on koi-
vikkoa ja muuta kasvustoa. Maaston korot vaihtelevat +24,5 ja +26,4 metrin välillä.
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3.1.3 Rakennettu ympäristö

Väestön rakenne ja kehitys kaupunginosassa

Aviapoliksen suuralueen väestö kasvaa nopeasti. Vuonna 1997 väkiluku oli reilut 4 200 henkeä ja
vuonna 2018 jo 19 143 henkeä. Väestön ennustetaan kasvavan vuoteen 2023 mennessä vajaaseen
21 000:een. Vireillä olevat kaavahankkeet muuttavat ennustetta arvioitua suuremmaksi.

Kaavamuutosalueen läheisyydessä asunnot ovat pääosin vuokra-asuntoja.

Palvelut ja työpaikat

Kaava-aluetta lähin palvelukeskittymä on Jumbo, reilun kilometrin päässä. Aviapoliksen keskus-
taan, reilun kilometrin päähän suunnitellaan myös palvelukeskittymää. Aviapoliksen kaavarun-
gossa esitetty kiinnostavuuden kehä, jolle suunnitellaan kaupallisia palveluita kadunvarteen, kul-
kee vajaan puolen kilometrin päässä kaava-alueesta.

Aviapoliksen alueella oli vuonna 2015 lähes 36 500 työpaikkaa, mikä on kolmasosa koko Vantaan
työpaikoista. Merkittävin työpaikkakeskittymä on lentokenttä, jonka toiminta laajenee koko ajan.
Lentoasema on houkutellut ympärilleen yrityksiä, ja alueelle on vireillä suuri määrä toimitilahank-
keita.

Lähimmät koulut ovat kansainvälinen koulu, POINT (Pakkalan oppimis- ja informaatiotalo), ja Ve-
romäen koulu Kartanonkoskella. Pointin yhteydessä on myös kansainvälinen päiväkoti, kirjasto ja
yhteispalvelupiste.

Yhdyskuntarakenne ja kaupunkikuva
Veromiehen alue on kaupunkikuvaltaan hajanainen. Lentokentäntien ja Kehä III:n varrelle on viime
vuosina rakennettu toimitiloja, mikä on jäsentänyt kadunvarsinäkymiä ja alueen ilme onkin muut-
tumassa.
Teollisuushallit ja tyhjät tontit ovat silti edelleen tyypillisiä kaupunkikuvalle.

Aerolan asuinalue 1950-luvulta on arkkitehtoninen yllätys metsäisessä rinteessä. Sen naapuriin on
valmistunut muutama vuosi sitten uusia asuinkerrostaloja. Tummalla tiilellä verhotut rakennukset
nousevat korkeimmillaan kahdeksaan kerrokseen. Ylhäällä mäellä sijaitsevat pistetalot näkyvät
kauas Tuusulanväylälle asti. Alempana on matalampia asuinrakennuksia, ammattiopisto Varia sekä
teollisuus- ja varastorakennuksia.

Rakennettu kulttuuriympäristö
Kaava-alueen luoteispuolella, osoitteessa Pyhtäänkorventie 23 sijaitsee kaupunkikuvallisesti arvo-
kas, suojeltu Aerolan alue. Tutkimuksessaan modernista vantaalaisesta rakennuskulttuurista arkki-
tehti Amanda Eskola nostaa erityisesti esiin Aerolan, joka on esimerkki harvinaisesta 1950-luvun
rivitaloarkkitehtuurista. Aero Oy:n korjaamohenkilökunnalle rakennettu Aerola sijoittuu kallioisen
moreenimäen lämpimälle etelärinteelle. Alvar Aallon suunnittelemat asuintalot porrastuvat luon-
tevasti maastoon. Vuosina 1953–1955 rakennettujen rivitalojen arkkitehtuuri on yksinkertaista,
mutta niissä ilmenee hyvin tekijänsä ajaton kädenjälki. Talot on huolellisesti remontoitu. Rajaus
sisältää myös 1970-luvulla rakennetut kerrostalot, jotta alueen suojelutarpeet harkittaisiin tar-
kemmassa suunnittelussa kokonaisuutena. Lähiympäristön rakentuminen on sittemmin tapahtu-
nut toisenlaisten suunnitelmien pohjalta, jotka eivät noudata Alvar Aallon alkuperäistä ideaa siitä,
miten alue täydentyisi. Pyhtäänkorventien eteläpuolelle, jonne Aalto oli kaavaillut mm.
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pallokenttää ja väljempää rivi- ja pientaloasutusta, on rakennettu oppilaitos. Aerolan kaksikerrok-
siset asuinrakennukset ja saunarakennus lähiympäristöineen on suojeltu asemakaavalla nro
001942.

Aallon suunnittelemat talot.

Virkistys
Kaava-alueen läpi virtaa Keravanjokeen laskeva Pytinoja (Pyhtäänkorvenoja, Kirkonkylänoja), jossa
on pieni koski. Koskea ympäröi tiivis kasvusto. Alueella on hienoja metsäisiä ja kallioisia kukkuloita
mm. Pyttisberget. Kaavoitettavan alueen pohjoispuolitse on yleiskaavassa esitetty lähivirkistysalue
ja Itä- ja Länsi-Vantaata yhdistävä ulkoilureitti, jota ei ole rakennettu. Aviapoliksen kaavarungossa
kaava-alue on esitetty virkistysalueena, joka jatkuu pohjoiseen seuraten Pytinojaa.

Veromiehen viherverkko, Veromiehen verkot -raportista
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Liikenne
Kaava-alue sijaitsee Ilmakehän ja Tikkurilantien välisellä alueella. Lännessä on Lentoasemantie ja
idässä Tuusulanväylä. Alue liittyy Ilmakehään Pyhtäänkorventien kautta sekä Tikkurilantiehen Pyh-
täänkorventien ja Manttaalitien kautta. Pyhtäänkorventie tulee tulevaisuuden liikenneverkossa
olemaan liikennemääriltään rauhallisempi tonttikatu.

Ajoneuvoliikenneverkko, Veromiehen verkot -raportista

Joukkoliikenne
Sekä Vantaan sisäiset että seutuliikenteen joukkoliikenneyhteydet ovat keskimääräiseen tasoon
nähden monipuoliset ja alue on hyvin saavutettavissa. Aviapolis-asema on noin 1 kilometrin käve-
lymatkan päässä Lentoasemantien länsipuolella.

Lähimmät bussipysäkit ovat Tikkurilantien varressa. Tikkurilantiellä kulkevat linjat 46 (Tikkurila –
Katriinan sairaala) ja 52 (Korso – Myyrmäki). Lentoasemantietä käyttävät mm. linjat 51 (Lento-
asema – Hämeenkylä), 61 (Tikkurila – Lentoasema), 514 (Lentoasema – Westend), 519 (Lento-
asema – Itäkeskus), 535 ja 540 (Lentoasema – Espoon keskus). Linjat 415, 451, 613, 615, 620 kul-
kevat Helsinkiin.

Yleiskaavassa on esitetty alustava joukkoliikenteen runkoyhteys (pikaraitiotielinjaus) Tikkurilan-
tielle. Linjaus yhdistäisi Keski-Vantaan Tikkurilan kautta Porttipuistoon ja Hakunilaan. Lentoase-
mantielle, kevyen liikenteen sillan kohdalle, tulee linja-autopysäkit.

Kävely ja pyöräily
Yhdistetyt kävely- ja pyörätiet on rakennettu Pyhtäänkorventien ja Pyhtäänkorvenkujan eteläpuo-
lelle, Rälssitien itäpuolelle sekä molemmin puolin Teknobulevardia ja Ilmakehää.
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Vesihuolto

Vedenjakelu

Kaava-alueen pohjoispuolella Pyhtäänkorventiellä kulkee vuonna 1976 rakennettu DN100 vesi-
johto. Kaava-alueen sisäpuolella kulkee poistuva vuonna 1964 rakennettu DN250 vesijohto. Alue
kuuluu nykyisin Tikkurilan painepiiriin, jonka yläsäiliö (tilavuus 6700 m³, HW = +82.00 ja LW =
+66.00) sijaitsee Hiekkaharjussa. Käyttövesi saadaan Pitkäkosken vedenpuhdistuslaitokselta Yläs-
tön paineenkorotuspumppaamon kautta.

Jätevesiviemäröinti

Kaava-alueen pohjoispuolella Pyhtäänkorventiellä kulkee vuonna 1976 rakennettu DN225 jätevesi-
viemäri. Kaava-alueen sisäpuolella kulkee poistuva vuonna 1964 rakennettu DN500 jätevesivie-
märi. Alueen jätevedet johdetaan Veromiehen runkoviemäriin. Runkoviemäristä vedet johtuvat
Köyhämäen mittausaseman kautta Keski-Uudenmaan vesiensuojelun kuntayhtymän viemäritun-
neliin ja lopulta Viikinmäen keskuspuhdistamolle.

Hulevesiviemäröinti / hulevesijärjestelmä

Kaava-alueen itäpuolella Manttaalitiellä kulkee vuonna 1976 rakennettu DN300 hulevesiviemäri.
Alueen hulevedet johtuvat Pytinojaan. Pytinojasta hulevedet kulkeutuvat Palo-ojan ja Kattilanojan
ojan kautta Keravanjokeen.

Kaukolämpö

Kaukolämpöverkko ulottuu alueelle.

Ympäristöhäiriöt
Lentomelu
Suunnittelualue on yleiskaavan lentomeluvyöhykkeellä m3 (Lden 50–55 dB), mikä ei aseta rajoi-
tuksia alueen toiminnoille, mutta asettaa vaatimuksia rakenteiden ääneneristävyydelle. Asuinhuo-
neiden ulkokuoren ääneneristävyyden lentoliikennemelua ∆L vastaan on oltava vähintään 35 dB.

Tieliikennemelu
Promethor Oy teki kaavatyön yhteydessä alueesta meluselvityksen.

Kaava-alueen melutaso korttelipihoilla, päivä ja yö, Promethor Oy
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Kaava-alueen melutaso julkisivuilla, päivä ja yö, Promethor Oy

Äänieristävyysvaatimukset julkisivuille ja parvekkeille, Promethor Oy

Melutaso oleskelualueilla
Suunnitellut asuinrakennukset muodostavat muurimaisen rakenteen liikennemelua ja naapurikiin-
teistöjen toiminnan aiheuttamaa melua vastaan. Näin ollen päiväajan ohjearvo 55 dB(A) ja yöajan
ohjearvot sekä 50 dB(A) että 45 dB(A) saavutetaan suunnitelluilla ulko-oleskelualueilla kaikissa ra-
kennusvaiheissa jo yksinomaan rakennusmassojen avulla.

Julkisivujen vaatimukset ja asuinhuoneiden sijoittaminen
Asuinhuoneistojen julkisivujen ääneneristävyysvaatimukset ovat kaikilla julkisivuilla vähintään 32
dB(A) johtuen lentoliikenteen melusta. Asuinhuoneistojen julkisivujen ääneneristävyysvaatimuk-
set ovat Manttaalitie 12–14 asuinrakennusten osalta 32 dB(A) - 35 dB(A).
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Manttaalitiellä raskaan liikenteen osuus on tavanomaista suurempi. Julkisivujen ääneneristävyys-
vaatimusten määrittämisessä ei ole huomioitu Manttaalitien raskaan liikenteen aiheuttamia het-
kellisiä maksimiäänitasoja sekä mahdollista pienitaajuista moottorimelua. Nämä on syytä huomi-
oida Manttaalitien lähimmillä tien vastaisilla julkisivuilla rakennussuunnitteluvaiheessa erillisessä
julkisivun ääneneristävyysselvityksessä, kun tilojen dimensiot, rakenteet ja käyttötarkoitus on tie-
dossa.

Parvekkeiden vaatimukset
Parvekelasitusten vaatimukset ovat suurimmillaan Manttaalitie 12–14 asuinrakennusten osalta 7–
9 dB(A).

Melumittaukset
Kaava-alueella suoritettiin valvottuja ympäristömelumittauksia 17.10.2018 kahdessa mittauspis-
teessä osoitteissa Manttaalitie 10 ja 14. Mittauspisteiden sijainnit ja mittausten äänitasokuvaajat
on esitetty liitteessä 7. Kuulohavaintojen perusteella Kehä III:lta kuului mittauspisteille tasaista
liikenteen kohinaa. Lähialueen teiltä ja naapurikiinteistöiltä kuului satunnaisesti raskaiden ajoneu-
vojen ohiajoa/moottorimelua tai peruutussummerin ääntä. Mittausten aikana kaava-alueen yli
lensi useita lentokoneita. Lentokoneiden ylilennon aiheuttama hetkellinen maksimiäänitaso oli
mittausten aikana välillä 65–77 dB(A) molemmissa mittauspisteissä. Ympäristömelumittausten
keskiäänitaso oli välillä 56–58 dB(A) ja arvio tieliikenteen aiheuttamasta keskiäänitasosta oli mit-
taajan arvioimana ≈ 55 dB(A). Melumittausten tarkemmat tulokset selostuksen liitteenä.

3.1.4 Maanomistus

Kaavoitettavan alueen maanomistajia ovat Reserve Capital Finland Oy, Alpha I Oyc/o Asianajotsto
Bützov Oy ja Vantaan kaupunki.
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3.2 SUUNNITTELUTILANNE

3.2.1 Kaava-aluetta koskevat suunnitelmat, päätökset ja selvitykset

Valtakunnalliset alueidenkäyttötavoitteet

Valtioneuvoston 30.10.2000 päättämien (tarkistettu 1.3.2009) valtakunnallisten alueidenkäyttöta-
voitteiden erityistavoitteena on, että asuin-, työpaikka- tai palvelutoimintojen alueita ei sijoiteta
irralleen olevasta yhdyskuntarakenteesta. Jalankulun ja pyöräilyn verkostoja varten on varattava
riittävät alueet ja edistettävä niiden jatkuvuutta, turvallisuutta ja laatua.

Helsingin seutua kehitetään kansainvälisesti kilpailukykyisenä valtakunnallisena pääkeskuksena
luomalla edellytykset riittävälle ja monipuoliselle asunto- ja työpaikkarakentamiselle, toimivalle
liikennejärjestelmälle sekä hyvälle elinympäristölle. Helsingin seudulla edistetään joukkoliikentee-
seen, erityisesti raideliikenteeseen tukeutuvaa ja eheytyvää yhdyskuntarakennetta.  Hanke on näi-
den tavoitteiden mukainen. Tavoitteiden toteutuminen on selostettu tarkemmin selostuksen koh-
dissa 4 ja 5.

Maakuntakaava

Uudenmaan maakuntakaava (8.11.
2006). Kaavamuutosalue on merkitty
maakuntakaavaan tiivistettäväksi
taajamatoimintojen alueeksi. Maa-
kuntakaavaa täydentää 2. vaihemaa-
kuntakaava, jonka ympäristöministe-
riö on vahvistanut 30.10.2014. Kaa-
vahanke on maakuntakaavan mukai-
nen.
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Yleiskaava

Alue on yleiskaavassa teollisuustoimin-
tojen aluetta (T). Kaupunginvaltuuston
17.12.2007 hyväksymä yleiskaava on
tullut voimaan 25.2.2009.

Voimassa oleva yleiskaava on Aviapo-
liksen alueen osalta vanhentunut.
Aviapoliksen maankäyttösuunnitelmat
ovat yleiskaavan laadinnan jälkeen
muuttuneet täysin. Aviapoliksesta on
jo pitkään suunniteltu sekoittuneiden
toimintojen kaupunkia, joka tukeutuu
lentokenttään, ja jossa asunnot, työ-
paikat ja virkistys tukevat toisiaan.
Tämä uusi näkemys Aviapoliksen alu-
eesta on esitetty jo monessa aluetta
koskevassa suunnitelmassa, jotka on
lueteltu tässä kappaleessa.

Valmisteilla oleva yleiskaava 2020

Valmisteilla olevassa yleiskaavassa
suunnittelualue on asuntovaltaista
keskusta-aluetta (AC). Manttaalitietä
pitkin kulkee virkistysalueyhteys.
Koko kaava a-alue on kestävän kas-
vun vyöhykettä.
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Aviapoliksen kaavarunko
Aviapoliksen kaavarungossa esitetään uudet
kehittämisperiaatteet lentoaseman etelä-
puoliselle Veromiehen alueelle. Nykyistä
työpaikka-aluetta kehitetään jatkossa moni-
puolisena työnteon, asumisen, palvelujen ja
virkistyksen kaupunkina. Ensimmäiset urbaa-
nit ja viihtyisät korttelialueet valmistuvat
vuoteen 2020 mennessä. Aviapoliksen kaa-
varungossa asemakaavamuutoksen alue on
osoitettuna merkinnällä asumisvaltainen, se-
koittuneiden kaupunkitoimitojen alue.

Veromiehen verkot

Veromiehen verkot -työ (Kaupunkisuunnit-
telulautakunta 20.8.2018) tarkentaa kaa-
varunkoa. Siinä kokoojakatu joka kaavarun-
gossa kulkee kaava-alueen läpi, on linjattu
kulkemaan idempänä. Kaavaehdotus nou-
dattaa Veromiehen Verkot -työtä virkistys-
alueen, katujen ja korttelialueiden suhteen.
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Asemakaava
Kaavamuutosalueella on voimassa asema-
kaava Veromies 2B (YM 13.8.1985). Koko
kaavamuutosalue on osoitettu voimassa ole-
vassa asemakaavassa Teollisuus- ja varastora-
kennusten ja laitosten korttelialueeksi (T3).
Kaavan mukaan rakennusten korkeus saa olla
enintään 12 metriä. Rakennusoikeutta on
merkitty alueelle tehokkuusluvulla* e=0,60.
Osoitteiden Manttaalitie 12-14 yhteenlas-
kettu rakennusoikeus on 10 797 kerrosne-
liömetriä. Kaava-alueen läpi on varattu
maanalaista johtoa varten alue, jolle ei saa is-
tuttaa puita. Pyhtäänkorventien ja Manttaali-
tien varsille sekä tonttien länsireunalle on
osoitettu istutettavaa aluetta. Pyhtäänkor-
ventien ja Manttaalitien varsille on lisäksi
osoitettu istutettavat puurivit.

Helsingin seudun maankäyttösuunnitelma

LIITE: Stadsfullmäktige 23.03.2020 / 16 §



002196 Manttaalitie 10-14 4.11.2019

16

4. ASEMAKAAVAN SUUNNITTELUN VAIHEET

4.1 SUUNNITTELUN KÄYNNISTÄMINEN, SITÄ KOSKEVAT PÄÄTÖKSET JA VIREILLETULO

Wulff-yhtiöiden kaavamuutoshakemus on kirjattu saapuneeksi 31.1.2013.  Alpha I Oy:n jättämä

kaavamuutoshakemus on kirjattu saapuneeksi 19.10.2016. Kaavamuutoksen numeroksi tuli työoh-

jelmassa numerot 002196 ja 002323.

Kaavoitus tuli vireille 7.4.2017.

4.2 OSALLISTUMINEN JA YHTEISTYÖ

4.3.1 Osalliset

- alueen maanomistajat
- naapurit (viereisten alueiden omistajat ja vuokralaiset)
- asukkaat, yritykset ja työntekijät, asukas- ym. yhdistykset
- ne, jotka katsovat olevansa osallisia
- kaupungin asiantuntijaviranomaiset: maankäyttötoimi (KIAS, rakennusvalvonta, ympäristökes-

kus, tekninen toimiala), Keski-Uudenmaan pelastuslaitos, kaupunginmuseo
- Muut viranomaiset ja yhteisöt: HSL, HSY, Uudenmaan ELY-keskus, Vantaan Energia Oy, Elisa

Oyj ja HSL.

4.3.2 Osallistuminen ja vuorovaikutus

Asemakaavamuutoksen alkamisesta on tiedotettu Vantaan kaupungin verkkosivuilla, Vantaan asu-
kaslehdessä/ Vantaan Sanomissa sekä kirjeitse (MRL 62§) maanomistajille, naapureille ja viran-
omaisille.

Osallistumis- ja arviointisuunnitelmasta pyydettiin mielipiteet 5.5.2017 mennessä (MRL 62 §) ja
niitä saatiin 7 kappaletta.

-Wihuri Oy ilmoitti, toimintansa aiheuttavan melua, joka ei ole yhteensopivaa asumisen kanssa.
-Vantaan energia kertoi, että suunnittelualueelle tarvitaan tilavaraukset kiinteistömuuntamoille.
-HSY ilmoitti, että kaavamuutosalueella sijaitsee vanhoja vesihuollon jakelu- ja runkojohtoja, jotka
on siirrettävä pois rakentamisen tieltä. Tulevissa suunnitteluvaiheissa on tehtävä tiivistä yhteis-
työtä HSY:n vesihuoltoasiantuntijoiden kanssa. Kaavaselostuksen liitteeksi laaditaan vesihuollon
esisuunnitelma, jossa vesihuoltoa koskevat toimenpiteet on esitetty. Kaavaselostuksessa esitetään
uuden vesihuollon pituus ja alustavat vesihuollon siirtokustannukset.
- Muilla ei ollut huomautettavaa kaavasta.

Nähtävilläolo ja lausuntojen pyytäminen sekä lausuntojen ja muistutusten huomioiminen.
Asemakaavaehdotus on ollut kaupunginhallituksen 23.9.2019 päätöksellä MRA 27 §:n mukaisesti
nähtävillä 24.9.‒23.10.2019 ja kaupunkisuunnittelu on pyytänyt siitä lausunnot Uudenmaan ELY-
keskukselta, Helsingin seudun liikenteeltä (HSL), Helsingin seudun ympäristöpalveluilta (HSY) sekä
Vantaan Energia Oy:ltä.

Määräaikana ei jätetty yhtäkään muistutusta.
Lausuntoja saatiin 4 kpl. Lausuntojen huomioiminen on esitetty kunkin lausunnon yhteydessä kur-
siivilla ja merkeillä (→).
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Vantaan Energia ja Vantaan sähköverkot Oy:
Vantaan Energia Sähköverkot Oy haluaa, että asemakaavan muutosehdotuksessa huomioidaan
maakaapeleiden sijainti. Alueelle tarvitaan tilavaraus kiinteistömuuntamolle. Alustavasti muunta-
motila tulee sijoittaa maantasokerrokseen LPA taloon sen itäpuolelle. Sijoitukseen vaikuttaa lopul-
linen tonttijako ja tonttien rakennustehokkuus. Muuntamotilan sijoitusta tarkennetaan tarkem-
massa kohdesuunnittelussa. Mikäli maakaapeleita pitää siirtää, niin siirtokustannuksien osalta toi-
mitaan Vantaan kaupungin ja Vantaan Energia Oy:n 20.7.1993 laaditun yhteistyösopimuksen mu-
kaisesti.
 (→ KorƩelialueelle toteutuneet maanalaiset putket ja johdot ovat kaupungin paikkaƟetojärjestel-
missä, josta ne tarkistetaan ja huomioidaan aina kun alueelle myönnetään rakennuslupia. Mikäli
maanalaisia verkostoja on tarpeellista siirtää, siirtokustannuksiin sovelletaan Vantaan kaupungin
ja Vantaan Energia Oy:n 20.7.1993 laadittua yhteistyösopimusta.
Kiinteistömuuntamo on huomioitu asemakaavan määräyksissä, jossa sanotaan että ”Molemmissa
pihapiireissä, yhteen rakennukseen on varattava tila kiinteistömuuntamoa varten.”.)

HSL Helsingin seudun liikenne:
HSL on lausunut Veromiehen asemakaavamuutosluonnoksesta seuraavaa: ”HSL Helsingin seudun
liikenne toteaa, että kaupunkirakenteen tiivistäminen on HSL:n tavoitteiden mukaista. Alueelta on
lisäksi hyvät pyöräily-yhteydet muualle. HSL painottaa, että pikaratikan linjaus Tikkurilantien ja
Rälssitien kautta tulee huomioida suunnittelussa.”

HSL Helsingin seudun liikenteellä ei ole kaavamuutokseen muuta lausuttavaa.

 (→PikaraƟkan linjaus on huomioitu suunniƩelussa.)

Uudenmaan ELY-keskus:
Vaikka Manttaalitien suunnan julkisivuille kohdistuva melutaso jää alle 65dB olisi hyvä, että asun-
not avautuisivat myös hiljaiselle puolelle. Kaavaselostuksen sivulla 22 olevan kuvan mukaan tämä
on pyrkimyksenä. Tavoitteen varmistamiseksi asia on syytä kirjata myös kaavamääräyksiin. Kaa-
vassa annetut määräykset julkisivujen äänieristävyydestä riittävät.

(→Promethor Oy teki kaavatyön yhteydessä alueesta meluselvityksen. Suunnitellut asuinrakennuk-
set muodostavat muurimaisen rakenteen liikennemelua ja naapurikiinteistöjen toiminnan aiheut-
tamaa melua vastaan. Näin ollen päiväajan ohjearvo 55 dB(A) ja yöajan ohjearvot sekä 50 dB(A)
että 45 dB(A) saavutetaan suunnitelluilla ulko-oleskelualueilla kaikissa rakennusvaiheissa jo yksin-
omaan rakennusmassojen avulla. Julkisivuille on annettu äänieristävyysvaatimukset. Asuinhuo-
neistojen julkisivujen ääneneristävyysvaatimukset ovat Manttaalitie 12–14 asuinrakennusten
osalta 32 dB(A) - 35 dB(A). Rakennussuunnitteluvaiheessa ratkaistaan tilojen dimensiot, rakenteet
ja käyttötarkoitus tarkemmin.)

Helsingin seudun ympäristöpalvelut HSY
-Alueella sijaitsee vanhoja runko- ja jakelujohtoja: vuonna 1964 rakennetut 250 mm valurautainen
vesijohto ja 500 mm betoninen jätevesiviemäri ja vuonna 1966 rakennetut 150 mm valurautainen
vesijohto ja 225 mm betoninen jätevesiviemäri.
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-Siirrettävän vesihuollon laajuus (215 m) ja alustava kustannusarvio (0,36 M€ (0%)) on esitetty
kaavaselostuksessa, mikä on erittäin hyvä asia. On toivottavaa, että kyseiset tiedot löytyisivät jat-
kossa poikkeuksetta jokaisesta kaavaselostuksesta.

-Kaavaselostuksessa todetaan: ”Kaava-alueelta siirretään saneeraustarpeessa oleva vesi- ja viemä-
riverkosto Manttaalitielle. Samalla putkien kapasiteettia nostetaan”. Tosiasiassa vielä ei ole ole-
massa täysin varmaa tietoa putkien kunnosta eikö siten myöskään saneeraustarpeesta, koska tie-
dot sisältävää HSY:n työstämää lentoaseman esisuunnitelman lopullista hyväksyttyä versiota ei ole
vielä julkistettu. Putkikokoja todennäköisesti kasvatetaan.

-Kaavaselostuksen liitteenä olevassa esisuunnitelmassa ei ole esitetty lainkaan nykyistä vesihuol-
toa. Vakiintunut tapa on, että nykyinen poistuva vesihuolto esitetään ohuella viivatyypillä ja mikäli
kyseessä on siirrettävä/hylättävä linja, se merkitään lisäksi rukseilla. Uusi vesihuolto esitetään sel-
västi paksummalla viivatyypillä. Esisuunnitelmassa on myös suositeltavaa käyttää viitetekstejä. Esi-
suunnitelman toivoisi toisin sanoen olevan hieman informatiivisempi.

(→Kyseessä on kaava-alueen esisuunnitelma, johon tiedot putkikoon kasvattamisesta on saatu
HSY:n lentoaseman esisuunnitelmaluonnoksesta. Jatkosuunnittelussa tullaan tarkistamaan putki-
koot HSY:n varmistuneen suunnitelman mukaiseksi.
Kaupungilla on menossa tietojärjestelmäuudistus, jonka johdosta suunnitelmien ulkoasu on kehi-
tysvaiheessa. Pyrimme selkeyttämään suunnitelmien ulkoasua tulevissa kohteissa.)

Nähtävilläolon jälkeen tehdyt tarkistukset
Nähtävillä olon jälkeen kaavakarttaan ei ole tehty muutoksia ja määräyksiin on korjattu teknis-
luonteisia virheitä.

4.4 ASEMAKAAVAN TAVOITTEET

4.4.1 Lähtökohta-aineiston antamat tavoitteet

Kunnan asettamat tavoitteet

Vantaan valtuustokauden 2013-2017 strategia (Kv  17.6.2013/15.6.2015):

Strateginen painopiste on kaupunkirakenteen eheyttämisessä. Kestävä kehitys on hyvien elinmah-
dollisuuksien turvaamista nykyisille ja tuleville sukupolville. Ratkaisuissa ja päätöksenteossa huo-
mioidaan ekologiset näkökulmat ja oikeudenmukaisuus sekä pidetään talous tasapainossa.

Maa- ja asuntopoliittiset linjaukset koskien kaavoitusta, maanhankintaa ja maanluovutusta (Kv
18.6.2018)
- Kaupungin omistaman maan ja asemakaavoitettujen täydennysrakentamisalueiden kaavoitta-

minen on etusijalla.
- Asuntotuotantoa varten asemakaavavarantoa lisätään niin, että se vastaa viiden vuoden ra-

kentamisen tarvetta.

- Kaavoituksen tavoitteena on laatu, kohtuuhintaisuus, toteuttamiskelpoisuus ja kaupunkira-

kenteen eheys.
- Korkeaa rakentamista ja täydennysrakentamista edistetään aktiivisesti asemanseuduilla ja

keskustoissa, joissa on hyvät palvelut.
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Vantaan arkkitehtuuriohjelma 2015 (Kv 11.5.2015):
- Luomme Vantaalle kerroksellisen, tiiviin ja läheisen kaupunkikuvan.
- Kannustamme hyvään ja kohtuuhintaiseen arkkitehtuuriin, kestävään rakentamiseen sekä uu-

sien energiamuotojen käyttöön.

4.4.2 Muut tavoitteet

Kaupunkisuunnittelun tavoitteet:

- Pytinojan hyödyntäminen vesielementtinä Manttaalitien varrella.

- Manttaalitien rakentaminen viherkatuna sekä kävelyyn huokutteleva vihreä Manttaalitien varsi.

- Riittävät hulevesialueet Pytinojan puistossa.

- Suojaisat korttelialuiden sisäpihat, joissa runsaasti maanvaraisia istutuksia.

- Townhouse-tyyppiset asunnot Manttaalitielle ja Pytinojanpuistoon.
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4.5 ASEMAKAAVARATKAISUN VAIHTOEHDOT

Ensimmäinen luonnos, roborttiparkki

Perinteinen pysäköintilaitos Pytinojalle annettu lisää tilaa, korttelialuetta
laajennettu etelään. Pysäköintilaitoksella uusi
muoto.

Viitesuunnitelman kehittyminen suunnittelun edetessä, Sigge arkkitehdit

Pytinoja ja Manttaalitien varsi on alusta lähtien asettanut lähtökohdan rakentamiselle. Tavoit-
teena on ollut kaupunkimainen, käveltävä, vihreä ja Pytinojan vesiaiheeseen nojautuva Manttaali-
tie. Tämän takia rakentaminen on haluttu tuoda Manttaalitien varteen. Samoin on haluttu avata
ensimmäisen kerroksen asuntoja kadun suuntaan, luoden townhouse-tyyppistä asumista alimpaan
kerrokseen.
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Pytinojan vedenmäärä vaihtelee suuresti sateiden mukaan. Tarvittavan tulvaniityn laajuutta on
tutkinut Kolmiopuiston (Pytinojanpuiston) ja Manttaalitien varren yleissuunnitelmassa Sitowise,
jolloin huomattiin, että rakentamista jouduttiin siirtämään kauemmas nykyisestä katulinjasta,
jotta suurempien vesimäärien aikaan vesi mahtuisi tulvaniityn alueelle. Samassa yhteydessä pää-
dyttiin laajentamaan rakentamisaluetta hieman etelään, Pytinojanpuiston suuntaan. Koska Mant-
taalitien läntisen puolinen jalankulku haluttiin mahdollisimman lähelle Pytinojaa, päädyttiin raken-
tamaan se puistoraittina, joka kulkee hieman katua matalammalla tasolla. Näin saatiin kapea puis-
toalue, joka kulkee koko kaava-alueen reunassa Manttaalitien varrella.

Rakentamisen alueen koko ja muoto on ohjannut kahteen isoon kortteliin suojattuine sisäpihoi-
neen. Ajatus on ollut, että korttelialueiden välistä kulkee yleinen jalankulku, sillalla Pytinojan yli.

Näiden määreiden ympärillä rakennusmassojen muoto, laajuus ja tarkka sijainti on suunnittelun
edetessä hakeneet paikkaansa. Myös pysäköintilaitoksen muoto ja koko on hakenut lopullista
muotoaan. Alussa selvitettiin myös ns. robottiparkkitalon mahdollisuutta. Tämä olisi ollut perin-
teistä parkkitaloa pienempi, mutta lopullisessa suunnitelmassa siitä kuitenkin luovuttiin.

Alueen koillisosassa rakentaminen on saanut väistää Pytinojaa, joka siinä kohdassa säilyy luonnon-
mukaisena.
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Kolmiopuiston (Pytinojanpuiston) ja Manttaalitien yleissuunnitelmassa mitoitettiin Pytinojan tilan-
tarve Manttaalitien varressa. Suunnitelman johdosta jouduttiin siirtämään Manttaalitien varren
rakennuksia lanteen päin. Sitowise.
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Valmis viitesuunnitelma, Sigge Arkkitehdit
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Alimman kerroksen asunnot, Manttaaliten ja Pytinojan puiston varsilla asunnoilla on omat sisään-
käynnit puiston suuntaan, Sigge Arkkitehdit.

4.5.1 Asemakaavaratkaisun valinta ja perusteet

Lopullisessa suunnitelmassa on huomioitu Pytinojan tilantarve, meluselvityksen vaatimukset, py-
säköintilaitoksen koko ja sovitettu rakennetut korttelit toimivalla tavalla rakentamisalueelle, huo-
mioiden jalankulkureitit, sillat ja säilytettävät puut.
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5. ASEMAKAAVAN KUVAUS

5.1 KAAVAN RAKENNE

Asemakaavalla muutetaan nykyinen teollisuusalue asuinkäyttöön. Olemassa oleva rakennus pure-
taan. Manttaalitietä pitkin kulkeva Pytinoja säilyy, sen ympärille rakennetaan tulvaniitty ja osoite-
taan puistoksi VP. Alueelle muodostuu kaksi asuinkerrostalojen korttelialuetta AK. Lisäksi rakenne-
taan pysäköintitalo. Korttelialueiden eteläpuolelle muodostuu Pytinojanpuisto.

5.1.1  Mitoitus

Asuinkerrostalojen korttelialue, AK 1,4 hehtaarin alue.  Rakennusoikeus on 32 000 k-m2. Tehok-
kuusluku e=2,27.

-  autopaikkoja: 1 ap/100 k-m2, kuitenkin vähintään 2ap/3asuntoa. Lisäksi vieraspysäköintiin vä-
hintään 1ap/1500 k-m2 ja lyhytaikaista huolto- ja kotipalvelupysäköintiä varten porraskäytä-
vien läheisyyteen vähintään 1p/5000 k-m2. Perusnormista voidaan vähentää 15%, jos pysä-
köinti keskitetään nimeämättömin paikoin pysäköintilaitoskeen.

-  pyöräpaikkoja tulee olla 2 kpl/ asunto.

Puisto, VP 0,79 hehtaarin alue.

Autopaikkojen alue, LPA 0,29 hehtaarin alue.

5.2 YMPÄRISTÖN LAATUA KOSKEVIEN TAVOITTEIDEN TOTEUTUMINEN

Rakennusten arkkitehtuurista on annettu laatua ja julkisivumateriaaleja koskevia määräyksiä.
Korttelien sisäisin reitein on huolehdittu siitä, että yhteydet alueen läpi ovat miellyttäviä. Pysä-
köinti toteutetaan laitoksissa.

Townhouse-asunnot Manttaalitien ja Pytinojanpuiston varressa luovat elävää julkisivua ja inhimil-
listä mittakaavaa.

Kaava-alueella on nostettu Pytinoja ja siihen liittyvä tulvaniitty tärkeänä viihtyvyyttä lisäävänä ele-
menttinä. Vesi ja vehreys luo viihtyisän kävely-ympäristön Manttaalitielle. Pytinojanpuisto osal-
taan luo vehreyttä ja vesielementtiä kaava-alueelle.

Kaavamääräyksissä on edellytetty piha-alueille korkealaatuisia istutuksia, mm pysäköintilaitokselle
viherkattoa, pihoille erilaisia lehtipuita ja pysäköintilaitoksen seinälle köynnösistutuksia.
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Konsultin näkemys näkymästä Manttaalitien varressa, Sigge arkkitehdit.

Konsultin näkemys näkymästä parvekkeelta sisäpihalle, Sigge arkkitehdit.
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5.3 ALUEVARAUKSET

5.3.1 Korttelialueet

AK, asuinkerrostalojen korttelialueet

Asuinkerrostalojen korttelialue jakautuu kahteen suojaisaan pihapiiriin pihoja ympäröivine raken-
nuksineen. Pihapiirien välissä on molempia palveleva pysäköintitalo. Rakennukset madaltuvat por-
rastuen Pytinojanpuistolle päin, korkeudet vaihtelevat kuudesta kahdeksaan kerrokseen. Molem-
mille pihoille rakennetaan piharakennus, johon voi sijoittaa saunan tai kerhotilaa/varastoja.

Pihapiirien välissä kulkee yleinen jalankulku, joka jakaa korttelin. Eteläisemmän pihan läpi kulkee
myös yleinen jalankulku. Pohjoisemmasta pihasta on kulkuaukko Pytinojan suuntaan.

Rakennusoikeus on yhteensä 32 000 kerrosneliömetriä.

Kadulle näkyvien julkisivujen tulee olla rapattuja tai slammattuja. Julkisivuvärien tulee olla murret-
tuja ja värikylläisiä. Julkisivujen umpipintojen tulee olla yksiaineisia ja yksivärisiä. Vierekkäisten ra-
kennusten julkisivuvärien tulee vaihdella. Julkisivun tyylin tulee vaihtua edellä mainituin keinoin
vähintään 35 metrin välein.

Pysäköinti sijoittuu pysäköintilaitokseen. Pihat tulee rakentaa korkeatasoisiksi.

Asuinhuoneiden ulkokuoren ääneneristävyyden lentoliikennemelua AL vastaan on oltava vähin-
tään 32 dB. Manttaalitielle avautuvien asuntojen ääneneristävyyden tie-, raitiotie- ja lentoliiken-
teen melua vastaan on oltava vähintään 35dB.

Kaava-alueella pelastautuminen tapahtuu kiinteistön pelastusreittien kautta. Kaava-alueelle ei ole
merkitty pelastusautojen nostopaikkoja. Kiinteistökohtaisia pelastuskeinoja ovat mm porrashuo-
neiden kautta pelastautuminen, joka edellyttää asunnosta pääsyä kahteen porrashuoneeseen,
pelastusreitit parvekkeiden luukkujen kautta, esim sivusuuntaisesti kahden parvekkeen väliin jää-
välle pelastusreitille tai sprinkaus.

LIITE: Stadsfullmäktige 23.03.2020 / 16 §



002196 Manttaalitie 10-14 4.11.2019

28

Idealeikkauksia asuntokohtaisten pihojen rajautumisesta, Aino Landscaping

LPA, Autopaikkojen korttelialue

Autopaikkojen korttelialueelle rakennetaan yksi koko asuinkorttelia palveleva pysäköintirakennus.
Rakennukseen mahtuu 320 autoa, ja se on neljä kerrosta korkea.

Pysäköintilaitoksen katto on oltava kattoterassi/viherkatto. Katolle saa rakentaa kasvihuoneita.
Pysäköintilaitoksen alimmassa kerroksessa on oltava yhteiskäyttötiloja, kuten ulkovälinevarastoja,
kerhohuoneita jne.

Pysäköintirakennuksen julkisivu etelään tulee olla köynnösseinä. Pysäköintirakennuksen julkisivut
pihalle jalankulkureitin suuntaan, Pyhtäänkorventien suuntaan ja länteen naapuritontin suuntaan
tulee käsitellä arkkitehtuurin, taiteen tai viherrakentamisen keinoin viihtyisiksi.
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5.3.2 Muut alueet

VP, puisto

Puiston läpi kulkee Pytinoja ja ojan vieressä ulkoilureitti joka Manttaalitien varrella toimii kadun
jalankulkuna. Pytinojanpuistoon on varattu tilaa hulevesialtaille.

Puiston läpi kulkeva virkistysreitti valaistaan Veromiehen valaistuksen yleissuunnitelman ohjeiden
mukaisesti.

Pytinojan ympäristö tulee säilyttää luonnonmukaisena Manttaalikadun ja Pyhtäänkorventien kul-
massa.

Manttaalitien varressa Pytinoja rakennetaan kaupunkimaisena matalana tukimuurina kadulle päin.
Tontille päin olla Pytinoja rakennetaan istutettuna luiskana tai tulvaniittynä.

Puron yli tulee rakentaa kaksi siltaa.

Puiston alueelle on osoitettu säilytettäviä puita.

Manttaalitie ja Pytinoja, katu ja puistojärjestelyt, Vantaan kaupunkisuunnitteluvirasto
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Manttaalitie ja Pytinoja, katuleikkaus, Vantaan kaupunkisuunnitteluvirasto

Manttaalitien suuntaan avautuvien asuntojen edessä on kävelyreitti, josta kulku alimman kerrok-
sen asuntoihin. Ennen tulvaniittyä rakennetaan matala puolen metrin korkuinen muuri. Pytinojan
länsipuolella on tulvaniitty, ja kadun puolella rakennettu tukimuuri. Aino Landscaping

5.4 KAAVAN VAIKUTUKSET

Hankkeen MRA 1 §:n mukaisia vaikutuksia on tarkasteltu kaavaa laadittaessa.  Arvioinnissa on
myös tarkasteltu valtakunnallisten alueiden käyttötavoitteiden (VAT) toteutumista.

Hanke sijoittuu jo rakennetulle alueelle ja on yhdyskuntarakennetta tiivistävä ja täydentävä.  Se
sijoittuu hyvien joukkoliikenneyhteyksien varteen. Hanketta voidaan pitää kestävän kaupunkira-
kentamisen tavoitteiden mukaisena. Kokonaisratkaisu on taloudellisesti toteutettavissa.
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5.4.1 Vaikutukset rakennettuun ympäristöön

Asuminen ja väestö

Kaavamuutos täydentää Veromiehen kaupunginosan asuinrakentamista, mikä toteuttaa valtakun-
nallisten alueidenkäyttötavoitteiden henkeä.  Uusia asuntoja tulee noin 470 kappaletta. Valmistu-
vat asunnot helpottavat osaltaan pääkaupunkiseudun asuntopulaa ja monipuolistavat asuntokan-
taa hyvien raideliikenneyhteyksien varrella.

Yhdyskuntarakenne

Rakentaminen sijoittuu Manttaali-
tien ja Pyhtäänkorventien varteen ja
tulevan joukkoliikenteen runkoyh-
teyden lähistölle. Bussipysäkit sijoit-
tuvat kävelyetäisyydelle.

Kaupunkikuva

Alueella on paljon teollisia halleja ja varastoja, jotka mittakaavaltaan ovat huomattavasti asuinra-
kennuksia suurempia. Uudella asuinrakentamisella halutaan luoda ihmiselle sopivaa, käveltävää
mittakaavaa. Manttaalitie rakennetaan viherkatuna ja Pytinojaa hyödynnetään vesiaiheena.
Maantasokerroksen suunnitteluun kiinnitetään huomiota luomalla asuntokohtaisia sisäänkäyntejä
ja pienimittakaavaista julkisivua joka elävöittää jalankulkuympäristöä. Pytinojanpuisto asuinkortte-
lin vieressä tuo vehreyttä sekä uusille asukkaille että muille alueella liikkujille. Uusi rakentaminen
luo ihmiselle paremmin sopivaa ympäristöä. Yksityiskohtaisempi suunnittelu jää silti rakennuslu-
pavaiheeseen, jolloin nähdään kuinka hyvin arkkitehtoniset tavoitteet saavutetaan.

Arkkitehdin näkemys julkisivuista Manttaalitielle
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Palvelut ja työpaikat

Alueelle ei tule uusia työpaikkoja. Asukkaiden lisäys vaikuttaa toisaalta positiivisesti koko Veromie-
hen palveluiden säilymiseen ja monipuolistumiseen.  Aviapoliksen työpaikat ja palvelut ovat kä-
vely- tai pyörämatkan päässä, joten hanketta voidaan pitää VAT:n mukaisena.

Taloudelliset vaikutukset

Alueen sijainti yhdyskuntarakenteessa on tärkeää kaavatalouden kannalta. Kaava-alue sijaitsee
valmiin kunnallistekniikan ja kohtuullisen hyvien joukkoliikenneyhteyksien varrella. Linja-autot kul-
kevat Tikkurilantietä pitkin ja sitä pitkin on myös linjattu tuleva raitiotie. Aviapoliksen alueen ra-
kentuminen erityisesti Tikkurilantien eteläpuolella sitoo myös tämän kaava-alueen kiinteämmin
kaupunkimaiseen yhdyskuntarakenteeseen. Palvelut alueella ovat toistaiseksi vähäiset, mutta alu-
een rakentuessa ja kehittyessä tilanne paranee.

Kaava-alueen läpi menee HSY:n vesihuollon johdot, jotka siirretään katualueen puolelle. Johdot on
rakennettu 1960-luvun puolivälissä, joten niiden uusimisaika olisi joka tapauksessa lähivuosina.
Vesihuollon osalta uusien vesi- ja viemärilinjojen rakentamisen kustannukset ovat noin 361 000 €
(alv 0%). Kustannuksista vastaa kokonaisuudessaan HSY.

Pytinojan vuoksi tontteja on kavennettu ja muutettu viheralueeksi, mutta tonttitehokkuutta on
hieman nostettu alkuperäiseen suunnitelmaan nähden, joten kerrosala on pysynyt tavoitteiden
mukaisena.

Tonttien maaperä on enimmäkseen savea, pohjoisosassa on hiekkaa. Pehmeä maaperä nostaa ra-
kentamisen hintaa ja aiheuttaa ongelmia massatasapainon suhteen. Olisi suotavaa saada savimaat
läjitettyä lähelle, jottei niitä tarvitsisi kuljettaa kauas. Maata tiivistävä painopenkka olisi hyvä rat-
kaisu, mikäli rakentamisen aikataulu antaa siihen mahdollisuuden. Painopenkan vaikutus alkaa nä-
kyä vasta useamman vuoden jälkeen.

Alueella sijaitseva rakennus on kooltaan 4680 k-m² ja rakennettu 1987. Rakennuksen ei ole vielä
olla elinkaarensa päässä ja siinä on tällä hetkellä aktiivisessa käytössä olevaa toimisto- ja myymälä-
tilaa.

Maanomistaja osallistuu yhdyskuntarakentamisen kustannuksiin maankäyttösopimuksella.

Sosiaalinen ympäristö

Kaava-alue on Pytinojan ja Pytinojanpuiston ansiosta alueen hienoimpia.  Alueelle tulee uusia
asukkaita, joilla on mahdollisuus nauttia kerrostaloasumisesta uuden kaupunkialueen keskellä ja
ainutlaatuisen luonnonympäristön läheisyydessä. Osa asukkaista tulee olemaan hyvin toimeen tu-
levia, omistusasuntoon investoivia. Kerrostaloasuntojen koko vaihtelee, ja alueelta löytyy koti mo-
neen tarpeeseen ja elämänvaiheeseen. Tavoitteena on ehjä sosiaalinen aluekokonaisuus.  Hanke
on VAT:n mukainen.

Virkistys

Pytinoja jatkuu kaava-alueesta pohjoiseen, ja virkistysalue yhdistyy Pyttisbergetin metsään. Raken-
nukset sijoittuvat vanhalle teollisuusalueelle, joten hanke ei vaaranna VAT:n virkistyskäyttöä kos-
kevia tavoitteita.
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Liikenne

Kaava-alue sijaitsee noin kilometrin päässä Aviapolis-asemasta ja kävelyetäisyydellä kaavaillusta
lähimmästä joukkoliikenteen runkoyhteydestä. Ratkaisu lisää alueen joukkoliikenteen matkustaja-
määriä ja parantaa joukkoliikennepalvelujen kannattavuutta. Kasvava asukasmäärä lisää osaltaan
ajoneuvoliikennettä Veromiehessä. Yhteydet Ilmakehälle ja Tuusulanväylälle ovat sujuvat ja liiken-
neverkon kapasiteetti kestää tehokkaan rakentamisen ja asukasluvun lisäyksen.

Vesihuolto

Kaava-alueelta siirretään saneeraustarpeessa oleva vesi- ja viemäriverkosto Manttaalitielle. Sa-
malla putkien kapasiteettia nostetaan. Kaava-alue on rakennettavissa, kun johdot ovat HSY:n toi-
mesta siirretty. Siirrettävää vesi- ja viemäriverkostoa on noin 215 metrin matkalle.

5.4.2 Vaikutukset luontoon ja luonnonympäristöön

Uudisrakentaminen sijoittuu pitkälti jo rakennetulle alueelle, eikä sillä ole suurta vaikutusta alueen
luontoarvoihin.  Hanke hyödyntää pitkälti olemassa olevaa yhdyskuntatekniikkaa. Hanke ei vaa-
ranna VAT:n luonnonvaroja koskevia tavoitteita.

Vesistöt ja vesitalous

Alue on jo nyt suureksi osaksi asfalttipäällysteistä. Kaavamääräyksissä kielletään asfaltin käyttö
muualla kuin ajoväylillä.  Kaavamuutos ei heikennä hulevesien luonnonmukaista hallintaa verrat-
tuna nykytilanteeseen.

Kaava-alueella muodostuvia hulevesiä tulee viivyttää/imeyttää tontilla ennen niiden johtamista
hulevesiviemäriin, jotta tontilta pois lähtevät hulevesimäärät eivät kasva entisestä. Manttaalitien
ja kaava-alueen välissä kulkee Pytinoja, joka toimii myös alueellisena hulevesireittinä. Pytinojan
vedenlaatu ei saa heikentyä rakentamisen aikana.

Rakennusluvan yhteydessä tulee laatia hulevesisuunnitelma, joka hyväksytetään kaupungilla.
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5.4.3 Vaikutukset ilmastonmuutoksen kannalta

Rakentamisen vaikutukset ilmastonmuutokseen
ovat vähäiset.  Rakentaminen lisää aina kasvihuone-
kaasupäästöjä, samoin rakennusten käyttö mm.
lämmityksen ja liikenteen kautta.  Toisaalta nyt ra-
kennettavat korttelit tiivistävät olemassa olevaa yh-
dyskuntarakennetta.  Ne tukeutuvat ja tukevat laa-
dukkaita joukkoliikennepalveluja ja raideliiken-
nettä.

Vantaan kaupungin arkkitehtuuripoliittisessa ohjel-
massa 2015 yhtenä tavoitteena on vihertehokkuu-
den käyttöönotto. Menetelmää on testattu asema-
kaavoituksessa vuodesta 2016 lähtien Ilmastonkes-
tävä kaupunki -hankkeessa luodulla ja Vantaalle
muokatulla laskurilla. Vihertehokkuudella tarkoite-
taan vihreän ja läpäisevän pinnan painotettua mää-
rää alueella (tontti tai kortteli). Vihertehokkuus -
menetelmän avulla luodaan viihtyisää elinympäris-
töä, ja toteutetaan kestävän kehityksen ja ilmaston-
muutokseen sopeutumisen mukaisia suunnittelu-
periaatteita. Uusilla asuinalueilla vihertehokkuuden
on oltava vähintään 0,8. Vihertehokkuuslaskel-
massa on todettu, että kaava-alueella saavutetaan
0,8 vihertehokkuus.

5.5  YMPÄRISTÖN HÄIRIÖTEKIJÄT

Alueelle laadittu meluselvitys on esitelty luvussa 3.1.3.

Kaava-alueen rakentuminen laskee vähäisesti melutasoa Pyhtäänkorventien pohjoispuolella sijait-
sevien asuinkerrostalojen alueella. Kaava-alueen korkeat rakennusmassat eivät heijastuksen
kautta nosta keskiäänitasoa merkittävästi ympäristössä. Tosin vaikka eroa keskiäänitasoissa ei
juuri ole, niin rakennusten heijastus- ja/tai suojausvaikutus saattaa ilmetä jossakin määrin ääni-
maailman muuttumisena ympäristössä.

5.6  NIMISTÖ

Pytinojanpuisto, nimistöryhmä 10.6.2019

6. ASEMAKAAVAN TOTEUTUS

Kaavamuutokseen liittyy toteuttamissopimus. Tavoitteena on aloittaa rakentaminen välittömästi,
kun kaupunginvaltuusto on hyväksynyt asemakaavaehdotuksen.

Vihertehokkuus

Saavutettu taso
0,8

Tavoitetaso

0,8
Minimitaso

0,5
Ei käytössä Vantaalla

Elementtikohtaiset minimitasot
-
-

Tontin pinta-ala, m²
19112

Rakennusten ja läpäisemättömän pinnan ala
5234

Elementtien painotettu pinta-ala yht., m²
15918

Valittujen maanpinnan elementtien pinta-ala
(ilman puita ja viherkattoja )

7090
Tontin pinta-ala miinus rakennusten ja

läpäisemättömän pinnan  ala
13878

Hulevesien viivtystarve, 1 m³ / 100 m²
52

Hulevesien viivtystarve 20 cm syv.allas, m²
261,7

Hulevesien viivytystarve karkean laskelman avulla,
ei korvaa kaavavaiheen hulevesisuunnitelmaa
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7. KAAVATYÖHÖN OSALLISTUNEET

Sigge Arkkitehdit: Rauno Lehtinen
Aino Landscaping: Aino Aspiala

Wulff Oy: Ari Pikkarainen
Reale-yhtiöt: Harri Lähteenmäki

Vantaan kaupunki:
Kaupunkisuunnittelu:

Johanna Rajala alue-arkkitehti 2.1.2019 lähtien
Merja Häsänen va. alue-arkkitehti 1.11.2018 lähtien

Ani Pentinmikko alue-arkkitehti 30.10.2018 asti
Carina Ölander asemakaava-arkkitehti
Elina Ekroos maisema-arkkitehti
Agon Shala suunnitteluavustaja
Anna-Liisa Vanhala kaavoitusteknikko

Kuntatekniikan keskus : Harri Keinänen vesihuollon suunn.
Paula Luomala vesihuollon suunn.
Jarmo Pajunen liikennesuunnittelu

VANTAAN KAUPUNKI     Kaupunkisuunnittelu/Asemakaavoitus

Vantaalla, 4. päivänä marraskuuta 2019.

Carina Ölander Johanna Rajala
asemakaava-arkkitehti aluearkkitehti

LIITE: Stadsfullmäktige 23.03.2020 / 16 §



002196 Manttaalitie 10-14 4.11.2019

36

LIITE: Stadsfullmäktige 23.03.2020 / 16 §



002196 Manttaalitie 10-14 4.11.2019

37

LIITE: Stadsfullmäktige 23.03.2020 / 16 §



002196 Manttaalitie 10-14 4.11.2019

38

LIITE: Stadsfullmäktige 23.03.2020 / 16 §



002196 Manttaalitie 10-14 4.11.2019

39

LIITE: Stadsfullmäktige 23.03.2020 / 16 §



002196 Manttaalitie 10-14 4.11.2019

40

4.11.2019

LIITE: Stadsfullmäktige 23.03.2020 / 16 §



002196 Manttaalitie 10-14 4.11.2019

41

LIITE: Stadsfullmäktige 23.03.2020 / 16 §



002196 Manttaalitie 10-14 4.11.2019

42

LIITE: Stadsfullmäktige 23.03.2020 / 16 §



002196 Manttaalitie 10-14 4.11.2019

43

LIITE: Stadsfullmäktige 23.03.2020 / 16 §



002196 Manttaalitie 10-14 4.11.2019

44

4.11.2019

LIITE: Stadsfullmäktige 23.03.2020 / 16 §



002196 Manttaalitie 10-14 4.11.2019

45

LIITE: Stadsfullmäktige 23.03.2020 / 16 §



002196 Manttaalitie 10-14 4.11.2019

46

LIITE: Stadsfullmäktige 23.03.2020 / 16 §



002196 Manttaalitie 10-14 4.11.2019

47

LIITE: Stadsfullmäktige 23.03.2020 / 16 §



002196 Manttaalitie 10-14 4.11.2019

48

LIITE: Stadsfullmäktige 23.03.2020 / 16 §



002196 Manttaalitie 10-14 4.11.2019

49

LIITE: Stadsfullmäktige 23.03.2020 / 16 §



002196 Manttaalitie 10-14 4.11.2019

50

LIITE: Stadsfullmäktige 23.03.2020 / 16 §



002196 Manttaalitie 10-14 4.11.2019

51

LIITE: Stadsfullmäktige 23.03.2020 / 16 §



LAUSUNNOT JA VASTINEET 1/1 

YHTEENVETO  Liite 

4.11.2019 (kalapvm.)  

 

 
Kaupunkisuunnittelu / 4.11.2019   
 

 
Kaupunginhallitus 23.9.2019 / Kaupunkisuunnittelulautakunta 16.9.2019 oikeutti kaupunkisuunnittelun 
pyytämään tarvittavat lausunnot asemakaavamuutosmuutosehdotuksesta nro 002196 / Manttaalitie 10-
14. Lausuntoja pyydettiin 4 ja saatiin 4 kpl. 
 

 

Lausunnonantaja 

 

 

Lausunto 

 

Tarkistukset 

NRO 1 

Vantaan Energia Sähköverkot Oy 

Vantaan Energia Sähköverkot Oy haluaa, että 
asemakaavan muutosehdotuksessa 
huomioidaan maakaapeleiden sijainti.  
 
Alueelle tarvitaan tilavaraus 

kiinteistömuuntamolle. Alustavasti 

muuntamotila tulee sijoittaa 

maantasokerrokseen LPA taloon sen 

itäpuolelle. Sijoitukseen vaikuttaa lopullinen 

tonttijako ja tonttien rakennustehokkuus. 

Muuntamotilan sijoitusta tarkennetaan 

tarkemmassa kohdesuunnittelussa. 

- 

NRO 2 

HSL Helsingin seudun liikenne 

HSL on lausunut Veromiehen 
asemakaavamuutosluonnoksesta seuraavaa: 
”HSL Helsingin seudun liikenne toteaa, että 
kaupunkirakenteen tiivistäminen on HSL:n 
tavoitteiden mukaista. Alueelta on lisäksi 
hyvät pyöräily-yhteydet muualle. HSL 
painottaa, että pikaratikan linjaus 
Tikkurilantien ja Rälssitien kautta tulee 
huomioida suunnittelussa.” 
 
HSL Helsingin seudun liikenteellä ei ole 
kaavamuutokseen muuta lausuttavaa. 
 

- 

NRO 3 

Uudenmaan ELY-keskus 

Vaikka Manttaalitien suunnan julkisivuille 
kohdistuva melutaso jää alle 65dB olisi hyvä, 
että asunnot avautuisivat myös hiljaiselle 
puolelle. Kaavaselostuksen sivulla 22 olevan 

- 
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kuvan mukaan tämä on pyrkimyksenä. 
Tavoitteen varmistamiseksi asia on syytä 
kirjata myös kaavamääräyksiin. Kaavassa 
annetut määräykset julkisivujen 
äänieristävyydestä riittävät.  
 

NRO 4 

Helsingin seudun 

ympäristöpalvelut HSY 

-Alueella sijaitsee vanhoja runko- ja 
jakelujohtoja: vuonna 1964 rakennetut 250 
mm valurautainen vesijohto ja 500 mm 
betoninen jätevesiviemäri ja vuonna 1966 
rakennetut 150 mm valurautainen vesijohto 
ja 225 mm betoninen jätevesiviemäri. 
 
-Siirrettävän vesihuollon laajuus (215 m) ja 
alustava kustannusarvio (0,36 M€ (0%)) on 
esitetty kaavaselostuksessa, mikä on erittäin 
hyvä asia. On toivottavaa, että kyseiset tiedot 
löytyisivät jatkossa poikkeuksetta jokaisesta 
kaavaselostuksesta. 
 
-Kaavaselostuksessa todetaan: ”Kaava-
alueelta siirretään saneeraustarpeessa oleva 
vesi- ja viemäriverkosto Manttaalitielle. 
Samalla putkien kapasiteettia nostetaan”. 
Tosiasiassa vielä ei ole olemassa täysin 
varmaa tietoa putkien kunnosta eikö siten 
myöskään saneeraustarpeesta, koska tiedot 
sisältävää HSY:n työstämää lentoaseman 
esisuunnitelman lopullista hyväksyttyä 
versiota ei ole vielä julkistettu. Putkikokoja 
todennäköisesti kasvatetaan.  
 
-Kaavaselostuksen liitteenä olevassa 
esisuunnitelmassa ei ole esitetty lainkaan 
nykyistä vesihuoltoa. Vakiintunut tapa on, 
että nykyinen poistuva vesihuolto esitetään 
ohuella viivatyypillä ja mikäli kyseessä on 
siirrettävä/hylättävä linja, se merkitään lisäksi 
rukseilla. Uusi vesihuolto esitetään selvästi 
paksummalla viivatyypillä. Esisuunnitelmassa 
on myös suositeltavaa käyttää viitetekstejä. 
Esisuunnitelman toivoisi toisin sanoen olevan 
hieman informatiivisempi. 
 

- 
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NRO 1 

Vantaan Energia Sähköverkot Oy 
Lausunto:  
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Vastine: 
Korttelialueelle toteutuneet maanalaiset putket ja johdot ovat kaupungin paikkatietojärjestelmissä, josta 
ne tarkistetaan ja huomioidaan aina kun alueelle myönnetään rakennuslupia. Mikäli maanalaisia verkostoja 
on tarpeellista siirtää, siirtokustannuksiin sovelletaan Vantaan kaupungin ja Vantaan Energia Oy:n 
20.7.1993 laadittua yhteistyösopimusta. 
 
Kiinteistömuuntamo on huomioitu asemakaavan määräyksissä, jossa sanotaan että ”Molemmissa 
pihapiireissä, yhteen rakennukseen on varattava tila kiinteistömuuntamoa varten.” 
 
Tarkistukset: 
- 
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NRO 2 
HSL Helsingin seudun liikenne  
Lausunto: 

 
Vastine: 
Pikaratikan linjaus on huomioitu suunnittelussa. 
 
Tarkistukset: 
- 
 
  

LIITE: Stadsfullmäktige 23.03.2020 / 16 §



LAUSUNNOT JA VASTINEET 1/1 

YHTEENVETO  Liite 

4.11.2019 (kalapvm.)  

 

NRO 3 
Uudenmaan ELY-keskus 
 
Lausunto: 
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Vastine: 
Promethor Oy teki kaavatyön yhteydessä alueesta meluselvityksen. Suunnitellut asuinrakennukset 
muodostavat muurimaisen rakenteen liikennemelua ja naapurikiinteistöjen toiminnan aiheuttamaa melua 
vastaan. Näin ollen päiväajan ohjearvo 55 dB(A) ja yöajan ohjearvot sekä 50 dB(A) että 45 dB(A) 
saavutetaan suunnitelluilla ulko-oleskelualueilla kaikissa rakennusvaiheissa jo yksinomaan 
rakennusmassojen avulla. Julkisivuille on annettu äänieristävyysvaatimukset. Asuinhuoneistojen julkisivujen 
ääneneristävyysvaatimukset ovat Manttaalitie 12–14 asuinrakennusten osalta 32 dB(A) - 35 dB(A). 
Rakennussuunnitteluvaiheessa ratkaistaan tilojen dimensiot, rakenteet ja käyttötarkoitus tarkemmin. 
 
Tarkistukset: 
- 
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NRO 4 

Helsingin seudun ympäristöpalvelut HSY 
 
Lausunto:  
-Alueella sijaitsee vanhoja runko- ja jakelujohtoja: vuonna 1964 rakennetut 250 mm valurautainen 
vesijohto ja 500 mm betoninen jätevesiviemäri ja vuonna 1966 rakennetut 150 mm valurautainen vesijohto 
ja 225 mm betoninen jätevesiviemäri 
 
-Siirrettävän vesihuollon laajuus (215 m) ja alustava kustannusarvio (0,36 M€ (0%)) on esitetty 
kaavaselostuksessa, mikä on erittäin hyvä asia. On toivottavaa, että kyseiset tiedot löytyisivät jatkossa 
poikkeuksetta jokaisesta kaavaselostuksesta. 
 
-Kaavaselostuksessa todetaan: ”Kaava-alueelta siirretään saneeraustarpeessa oleva vesi- ja viemäriverkosto 
Manttaalitielle. Samalla putkien kapasiteettia nostetaan”. Tosiasiassa vielä ei ole olemassa täysin varmaa 
tietoa putkien kunnosta eikö siten myöskään saneeraustarpeesta, koska tiedot sisältävää HSY:n työstämää 
lentoaseman esisuunnitelman lopullista hyväksyttyä versiota ei ole vielä julkistettu. Putkikokoja 
todennäköisesti kasvatetaan  
 
-Kaavaselostuksen liitteenä olevassa esisuunnitelmassa ei ole esitetty lainkaan nykyistä vesihuoltoa. 
Vakiintunut tapa on, että nykyinen poistuva vesihuolto esitetään ohuella viivatyypillä ja mikäli kyseessä on 
siirrettävä/hylättävä linja, se merkitään lisäksi rukseilla. Uusi vesihuolto esitetään selvästi paksummalla 
viivatyypillä. Esisuunnitelmassa on myös suositeltavaa käyttää viitetekstejä. Esisuunnitelman toivoisi toisin 
sanoen olevan hieman informatiivisempi. 

Vastine: 
Kyseessä on kaava-alueen esisuunnitelma, johon tiedot putkikoon kasvattamisesta on saatu HSY:n 

lentoaseman esisuunnitelmaluonnoksesta. Jatkosuunnittelussa tullaan tarkistamaan putkikoot HSY:n 

varmistuneen suunnitelman mukaiseksi. 

Kaupungilla on menossa tietojärjestelmäuudistus, jonka johdosta suunnitelmien ulkoasu on 

kehitysvaiheessa. Pyrimme selkeyttämään suunnitelmien ulkoasua tulevissa kohteissa. 

 
Tarkistukset: 
- 
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Anvisningar för sökande av ändring 1. Besvärsanvisning

Besvärsrät

Ändring i ett beslut som fattats av fullmäktige söks genom besvär.

Besvär får anföras

– av den som ett beslut avser eller vars rätt, skyldighet eller fördel direkt påverkas av beslutet (part),
samt

– av kommunmedlemmarna.

I ett ärende som gäller utfärdande av byggförbud får besvär anföras  

– av den som ett beslut avser eller vars rätt, skyldighet eller fördel direkt påverkas av beslutet (part), och

–  av en myndighet  på grundval av stadgande i lag eller om besvärsrätten är nödvändig för det allmänna
intresse som myndigheten skall bevaka.

Besvär  över  ett  beslut  som  gäller  godkännandet  av  en  generalplan,  en  detaljplan  och  en
byggnadsordning får dessutom anföras

– av Nylands miljöcentral och andra myndigheter i ärenden som hör till deras verksamhetsområde
– av ett förbund på landskapsnivå och en kommun inom vars område den markanvändning som

anges i planen eller byggnadsordningen medför konsekvenser
– av  en  registrerad  lokal  eller  regional  sammanslutning  i  ärenden  som  hör  till  dess

verksamhetsområde och inom det geografiska område där sammanslutningen är verksam.

Besvär får anföras på den grunden att:

- beslutet har tillkommit i felaktig ordning
- fullmäktige har överskridit sina befogenheter
- beslutet i övrigt strider mot lag.

Besvärsmyndighet

Besvär anförs hos Helsingfors förvaltningsdomstol.

Besvärstid

Besvär ska anföras inom 30 dagar från delfåendet av beslutet.

- En part anses ha fått del av beslutet sju dagar efter att brevet avsändes eller inom tre dagar från att
ett elektroniskt meddelande har avsänts, om inte något annat påvisas. De som saken gäller anses 
dock ha fått del av ett beslut som gäller godkännandet av en general- eller detaljplan eller en 
byggnadsordning eller byggförbud när protokollet har lagts fram offentligt. 

- En kommunmedlem anses ha fått del av beslutet sju dagar efter det att protokollet fanns 
tillgängligt i det allmänna datanätet. 
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Dagen för delfåendet eller den dag då protokollet har lagts fram räknas inte in i den bestämda tiden.

Om sista dagen av den bestämda tiden är en helgdag eller en annan sådan dag då ämbetsverken är
stängda, får besvärshandlingarna inlämnas första vardagen därefter.

Besvärsskriftens innehåll 

I besvärsskriften, som ska riktas till besvärsmyndigheten, ska uppges

– det beslut i vilket ändring söks
– till vilka delar ändring söks i beslutet och vilka ändringar som yrkas
– de grunder på vilka ändring yrkas
– ändringssökandens namn och hemkommun
– den  postadress  och  det  telefonnummer  under  vilka  meddelanden  i  saken  kan  tillställas

ändringssökanden.

Besvärsskriften  ska  undertecknas  av  ändringssökanden,  den  lagliga  företrädaren  eller  ombudet.  Om
ändringssökandens  talan  förs  av  en  laglig  företrädare  eller  ett  ombud  eller  om  besvärsskriften  har
upprättats av någon annan, ska också hans namn och hemkommun uppges i besvärsskriften.

Till besvärsskriften ska fogas

- det beslut i vilket ändring söks genom besvär, i original eller kopia
- ett intyg över vilken dag beslutet har delgivits eller en annan utredning över när besvärstiden har

börjat
- de  handlingar  som  ändringssökanden  åberopar,  om  dessa  inte  redan  tidigare  har  tillställts

myndigheten.

Inlämnande av besvärsskrift 

Besvärsskriften  ska  innan  besvärstiden  utgår  inlämnas  till  besvärsmyndigheten,  Helsingfors
förvaltningsdomstol under dess öppettid.

Besvärsskriften  kan  på  ändringssökandens  ansvar  skickas  per  post  eller  genom  bud.  Då  ska
besvärsskriften skickas i så god tid att den hinner fram före utgången av besvärstiden.
 
Besvär kan också på ändringssökandens ansvar skickas per fax eller e-post inom besvärstiden. 

Ett  elektroniskt  meddelande  anses  ha  kommit  in  till  en  myndighet  när  det  finns  tillgängligt  för
myndigheten  i  en  mottagaranordning  eller  ett  datasystem  i  en  sådan  form  att  meddelandet  kan
behandlas.

Ett  elektroniskt  dokument  som  inkommit  till  en  myndighet  behöver  inte  kompletteras  med  en
underskrift,  om dokumentet  innehåller uppgifter om avsändaren och om det inte finns anledning att
betvivla dokumentets autenticitet och integritet.

Av ändringssökanden uppbärs i förvaltningsrätten en rättegångsavgift på 250 euro.
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Kontaktinformation:

Helsingfors förvaltningsdomstol
Banbyggarvägen 5
00520 HELSINGFORS
Telefon: 029 5642000
Fax: 029 5642079
E-post: helsinki.hao@oikeus.fi 

Öppettid: kl. 8.00–16.15
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Anvisningar för sökande av ändring 2. Upphandlingsrättelse och rättelseyrkande i upphandlingsärende

Den som är missnöjd med den kommunala myndighetens (den upphandlande enhetens) beslut om 
upphandling som understiger det nationella tröskelvärdet eller något annat avgörande i 
upphandlingsförfarandet kan söka upphandlingsrättelse hos den upphandlande enheten enligt 81 § och 
83 § i upphandlingslagen eller rättelse enligt 89 § i kommunallagen. Upphandlingsrättelse kan sökas av 
en anbudsgivare som har deltagit i ett anbudsförfarande eller en anbudssökande, det vill säga den som 
ett beslut avser eller vars rätt, skyldighet eller fördel direkt påverkas av beslutet (part). Rättelse enligt 
kommunallagen kan dessutom sökas av en kommunmedlem.

Tidsfristen för rättelseyrkande

Rättelse ska sökas inom 14 dagar efter att den som framställer rättelseyrkandet har fått del av den 
upphandlande enhetens beslut eller avgörande av annat slag i upphandlingsförfarandet. 

- Vid elektronisk delgivning anses en part ha fått del av upphandlingsbeslutet och de kompletterande 
handlingarna den dag det elektroniska meddelande som innehåller beslutet och dessa handlingar 
står till mottagarens förfogande i hans eller hennes mottagarapparat på ett sådant sätt att 
meddelandet kan hanteras. Dagen för avsändandet av meddelandet anses vara en sådan tidpunkt, 
om det inte ges en tillförlitlig redogörelse om att datakommunikationsförbindelserna inte har 
fungerat eller om en motsvarande omständighet, som har lett till att det elektroniska meddelandet 
nått mottagaren vid en senare tidpunkt. 

Om delgivningen sker brevledes per post anses mottagaren ha fått del av ärendet den sjunde dagen 
efter avsändandet, om inte mottagaren visar att delgivningen har skett senare.  

När den upphandlande enheten använder bevislig delgivning anses delgivningen ha skett vid den 
tidpunkt som framgår av mottagningsbeviset eller vid den tidpunkt som antecknats i ett separat bevis
över delfåendet.

- En kommunmedlem anses ha fått del av beslutet när protokollet har lagts fram offentligt.

Innehållet i en upphandlingsrättelse och ett rättelseyrkande

Av ett rättelseyrkande ska framgå yrkandena med motiveringar. I ansökan ska namnen på dem som söker
rättelse och som avfattat skrivelsen antecknas liksom de kontaktuppgifter som behövs för att hantera 
ärendet.

Till en upphandlingsrättelse ska fogas de handlingar som den som framställer yrkandet hänvisar till om 
de inte redan finns hos den upphandlande enheten. 

Upphandlingsrättelsen och/eller rättelseyrkandet lämnas in/skickas på adressen: 

Vanda stads registratur 
Stadsfullmäktige 
Stationsvägen 7, 01300 Vanda,
e-postadress: kirjaamo@vantaa.fi, 
Telefon (registraturen) 09- 8392 2184, fax: 09- 8392 4163
Tjänstetid: måndag–fredag 8.15–16.00
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Anvisningar för sökande av ändring 3.  Upphandlingsrättelse och besvär till marknadsdomstolen

Enligt lagen om offentlig upphandling (upphandlingslagen) kan en part söka ändring i ett beslut eller 
något annat avgörande i ett upphandlingsförfarande som gäller offentlig upphandling genom att yrka på 
att den upphandlande enheten rättar beslutet eller avgörandet (upphandlingsrättelse). Ärendet kan 
också genom besvär föras till marknadsdomstolen om upphandlingens värde överstiger tröskelvärdet i 
15 § i upphandlingslagen.

3.1   Rättelseanvisning

Den som är missnöjd med en upphandlande enhets beslut eller med ett annat avgörande i 
upphandlingsförfarandet kan skriftligen lämna in ett yrkande på upphandlingsrättelse till den 
upphandlande enheten enligt 81–83 § i upphandlingslagen.  En anbudsgivare som har deltagit i ett 
anbudsförfarande eller en anbudssökande, det vill säga den som ett beslut avser eller vars rätt, 
skyldighet eller fördel direkt påverkas av beslutet (part) får yrka på upphandlingsrättelse. 

Tidsfrist för yrkande av upphandlingsrättelse 

En part ska lämna in ett yrkande på upphandlingsrättelse inom 14 dagar från att ha fått del av den 
upphandlande enhetens beslut eller avgörande i upphandlingsförfarandet. 

Vid elektronisk delgivning anses upphandlingsbeslutet med de kompletterande handlingarna ha 
mottagits den dag det elektroniska meddelande som innehåller beslutet och dessa handlingar står till 
mottagarens förfogande i hans eller hennes mottagarapparat på ett sådant sätt att meddelandet kan 
hanteras. Dagen för avsändandet av meddelandet anses vara en sådan tidpunkt, om det inte ges en 
tillförlitlig redogörelse om att datakommunikationsförbindelserna inte har fungerat eller om en 
motsvarande omständighet som har lett till att det elektroniska meddelandet har nått mottagaren vid en 
senare tidpunkt. 

Om delgivningen sker brevledes per post till mottagaren anses mottagaren ha fått del av saken på den 
sjunde dagen efter avsändandet, om inte mottagaren visar att delgivningen har skett senare.  När den 
upphandlande enheten använder bevislig delgivning anses delgivningen ha skett vid den tidpunkt som 
mottagningsbeviset anger eller vid den tidpunkt som antecknats i ett separat delfåendebevis. 

Innehållet i upphandlingsrättelsen

Yrkandena med motiveringar ska framgå av upphandlingsrättelsen. Av upphandlingsrättelsen ska framgå 
namnet på den som yrkar på rättelse och den kontaktinformation som behövs för att ärendet ska kunna 
skötas.

Till upphandlingsrättelsen ska fogas de handlingar som den som framställer yrkandet hänvisar till om de 
inte redan finns hos den upphandlande enheten. 

Distributionsadress

Ett yrkande på upphandlingsrättelse lämnas in/skickas på adressen: 

Vanda stads registratur
Stadsfullmäktige 
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Stationsvägen 7, 01300 Vanda 
e-post: kirjaamo@vantaa.fi, 
Telefon (registraturen) 09- 8392 2184, fax: 09- 8392 4163

Tjänstetid: måndag–fredag 8.15–16.00

Tidpunkten för när upphandlingsrättelsen anhängiggörs och behandlas påverkar inte den tidsfrist inom
vilken en part med stöd av upphandlingslagen kan söka ändring genom besvär hos marknadsdomstolen. 

3.2. Anvisning om besvär till marknadsdomstolen 

Anbudsgivare, anbudssökande eller andra som saken gäller kan föra ärendet till marknadsdomstolen 
genom besvär.

Enligt 86 § i lagen om offentlig upphandling får man söka ändring i en upphandling som grundar sig på 
ett ramavtal besvärsvägen endast om marknadsdomstolen beviljar tillstånd för behandling av saken. 
Tillstånd ska beviljas, om
1)det är viktigt att pröva ärendet med tanke på tillämpningen av lagen i andra likadana ärenden, eller 
2)det finns vägande skäl som anknyter till förfarandet vid den upphandlande enheten.

Om inte något annat bestäms i lag ska besvären lämnas in skriftligen inom 14 dagar från det att parten i 
fråga fått del av upphandlingsbeslutet inklusive besvärsanvisning. 

Besvären ska anföras inom 30 dagar från det att parten i fråga har fått del av beslutet, om 
den upphandlande enheten har ingått ett upphandlingskontrakt med stöd av 78 § 1 punkten i 
upphandlingslagen utan att iaktta den stipulerade väntetiden. 

Besvären ska lämnas in senast sex månader efter det att upphandlingsbeslutet har fattats, om 
anbudssökanden eller anbudsgivaren har fått del av upphandlingsbeslutet inklusive besvärsanvisning och
upphandlingsbeslutet eller besvärsanvisningen har haft väsentliga brister.

Vid elektronisk delgivning anses upphandlingsbeslutet med de kompletterande handlingarna ha 
mottagits den dag det elektroniska meddelande som innehåller beslutet och dessa handlingar står till 
mottagarens förfogande i hans eller hennes mottagarapparat på ett sådant sätt att meddelandet kan 
hanteras.  Dagen för avsändandet av meddelandet anses vara en sådan tidpunkt, om det inte ges en 
tillförlitlig redogörelse om att datakommunikationsförbindelserna inte har fungerat eller om en 
motsvarande omständighet som har lett till att det elektroniska meddelandet har nått mottagaren vid en 
senare tidpunkt. 

Om delgivningen sker brevledes per post till mottagaren anses mottagaren ha fått del av saken på den 
sjunde dagen efter avsändandet, om inte mottagaren visar att delgivningen har skett senare.  När den 
upphandlande enheten använder bevislig delgivning anses delgivningen ha skett vid den tidpunkt som 
mottagningsbeviset anger eller vid den tidpunkt som antecknats i ett separat delfåendebevis. 

Innehållet i besvären

I besvären ska uppges det upphandlingsärende som besvären gäller och ändringssökandens yrkanden 
och grunderna för dessa. När det gäller en upphandling som grundar sig på ett ramavtal ska parten i 
besvärsskriften motivera varför behandlingstillstånd bör beviljas. 
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I besvären ska anges ändringssökandens namn och hemkommun. Om ändringssökandens talan förs av 
hans eller hennes lagliga företrädare eller ombud eller om någon annan person har avfattat besvären, 
ska även denna persons namn och hemkommun anges. Vidare ska ändringssökandens postadress och 
telefonnummer anges för eventuella meddelanden. Ändringssökanden, den lagliga företrädaren eller 
ombudet ska underteckna besvärsskriften. 

Till besvären ska fogas det beslut som överklagas i original eller som kopia och ett intyg över vilken dag 
beslutet har tillkännagetts eller någon annan utredning om när besvärstiden har börjat. Till besvären ska 
fogas de handlingar som ändringssökanden hänvisar till som stöd för sina yrkanden.  Ett ombud ska till 
besvärsskriften foga en fullmakt enligt 21 § i förvaltningsprocesslagen.

Inlämning av besvären

Besvären ska lämnas in till marknadsdomstolen. De ska vara inlämnade senast den sista dagen av 
besvärstiden innan marknadsdomstolen stänger.  Själva delfåendedagen räknas inte med. 

Ansökan kan lämnas in till marknadsdomstolens kansli personligen, genom ombud, genom bud, per post 
eller som telefax alternativt med e-post så som lagen om elektronisk kommunikation i myndigheternas 
verksamhet (13/2003) föreskriver.  Om sista dagen för anhängiggörande infaller på en helgdag, 
självständighetsdagen, första maj, julafton, midsommarafton eller en helgfri lördag, får handlingarna 
lämnas in till marknadsdomstolen den första vardagen därefter.

Besvärsförbud

I ett ärende som hör till marknadsdomstolens behörighet enligt 102 § i upphandlingslagen får ändring 
inte sökas med stöd av kommunallagen eller förvaltningsprocesslagen. 

Enligt 86 § i upphandlingslagen får en part söka ändring i en upphandling som grundar sig på ett 
ramavtal genom besvär endast om marknadsdomstolen beviljar tillstånd för behandling av saken.

Underrättelse om ändringssökandet till den upphandlande enheten

Den som söker ändring i ett upphandlingsärende med stöd av 88 § i upphandlingslagen ska skriftligen 
underrätta den upphandlande enheten om att ärendet förs till marknadsdomstolen. Underrättelsen ska 
lämnas in till den upphandlande enheten senast då besvären över upphandlingen lämnas in till 
marknadsdomstolen. Underrättelsen ska lämnas in på den adress som den upphandlande enheten har 
uppgett i punkt 3.I. 

Rättegångsavgif
 
För behandling i marknadsdomstolen uppbärs av den som söker ändring 2 000 euro i rättegångsavgift för
en upphandling som underskrider en miljon euro. Om upphandlingens värde är minst 1 miljon euro, är 
behandlingsavgiften 4 000 euro. Ifall upphandlingens värde är minst 10 miljoner euro, är 
behandlingsavgiften 6 000 euro.
 
Rättegångsavgiften i marknadsdomstolen är 500 euro för privatpersoner.
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Marknadsdomstolens adress och annan kontaktinformation

Marknadsdomstolen
Banbyggarvägen 5
00520 HELSINGFORS
tfn 029 56 43300
fax 029 56 43314, e-post: markkinaoikeus@oikeus.fi

Tjänstetid: kl 8.00–16.15
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Anvisningar för sökande av ändring 4. Besvärsförbud

4.1
Enligt 91 § i Kommunallagen får rättelse inte yrkas i och kommunalbesvär inte anföras över beslut som
gäller endast beredning eller verkställighet.

4.2
I det vid detta sammanträde fattade beslutet § -, som berör sådant som nämns i lagen om kommunala 
tjänstekollektivavtal 26 §, får ändring inte sökas genom besvär.

4.3
I det beslut som fattats vid detta sammanträde § -, som berör rättelse av upphandling, får ändring inte 
sökas. 

4.4
I det beslut § -, om ordnandet av kommunal folkomröstning, som fattats vid detta sammanträde, får 
ändring inte sökas genom besvär (kommunallagen 99 §).
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